
RAZPRAVE O POLLETNIH ZAKLJUČNIH RAČUNIH

Nasvet: ustaviti zaposlovanje
Sindikalni svet v Celju razpravlja o polletnem gospodarjenju — Namesto 4% že 8,2% na novo zaposlenih — Po učinku

nagrajenih le 49% zaposlenih — Osnove za razprave po podjetjih
Podoba je, da se letos sindi

kalne organizacije dosti bolj 
živo pripravljajo na gospodar
sko politične razgovore ob pol
letnih periodičnih obračunih 
gospodarskih organizacij kot 
doslej. Celo počitniško razpolo
ženje tem pripravam ne dela 
prevelikih preglavic.

Okrajnemu sindikalnemu sve
tu v Kranju, ki je sprožil raz
pravo o polletnih periodičnih 
obračunih, je sledil okrajni 
sindikalni svet v Celju. Pred 
dnevi se je sestala njegova ko
misija za gospodarstvo s pred
sedniki občinskih sindikalnih 
svetov s celjskega področja. 
Najprej so proučili podatke, ki 
govore o tem, kako izpolnjuje
jo industrijska podjetja v celj
skem okraju plan proizvodnje 
In kako izkoriščajo razpoložlji
vi delovni čas.

Po družbenem planu je bilo 
predvideno, da bo fizični ob, 
seg proizvodnje letos narasel, 
v primeri z lanskim, na 109°/o-

V letošnjem prvem polletju je 
bil plan dosežen 46“/o, se pravi, 
da se je proizvodnja, v primeri 
z lansko povečala za 4% in he, 
kot je bilo predvideno, za 9°/»;
V materialni proizvodnji naj
bolj zaostajajo gospodarske or
ganizacije električne energije, 
premoga, črne metalurgije, in
dustrije gradbenega materiala. 
Predvidevanja družbenega pla
na pa presegajo podjetja za 
proizvodnjo papirja, usnja, le
sa, barvne metalurgije itd.

Komisija za gospodarstvo je 
izdelala podroben pregled o iz
polnjevanju proizvodnega pla
na v posameznih gospodarskih 
organizacijah in ga izročila ob
činskim sindikalnim svatom.
Dogovorili so se namreč, da 
bodo dali občinski sindikalni 
sveti pobudo za to, da se v ob
činah čimprej sestanejo za
stopniki delovnih kolektivov, 
zbora proizvajalcev, občinskega 
komiteja komunistov In ob
činskega sindikalnega sveta.

ja.i dan vzamemo v roko časopis, le redko pa pri tem pomi
slimo na proizvajalce časopisnega papirja. Dnevni listi terjajo 
vedno več papirja, p-oizvodnja pa potrebe le stežka dohaja. 
Zato so se v Vidmu-Krškem obvezali, da bodo letos izdelali 
28.000 ton rotacijskega papirja. Se ni dolgo tega, ko so ga 
na dan izdelali »le« 85 ton, proizvodnja pa je nenehno nara
ščala in prav prejšnji teden so dosegli rekord: na velikem 
papirnem stroju so izdelali kar 110 ton časopisnega papirja!

Ob tej priliki se bodo pogovo
rili, kaj povzroča, da posamez
ni podjetja ne dosegajo druž
benega plana. Na temelju teh 
ugotovitev se oodo dogovorili 
tudi o tem, kaj kaže ukreniti, 
da bo druga polovica leta plod
nejša.

200«/» PLANA
Podatki o izkoriščanju delov

nega'časa v gospodarskih orga- 
nizacijah na celjskem področju 
prav tako nfso zadovoljivi. 
Število zaposlenih je v indu
striji naraslo v prvih šestih 
mesecih za 1.600 oseb, za 8,2°/o. 
Po planu je bilo predvideno, 
da se bo število zaposlenih v 
celem letu povečalo za 40/0. Za
radi tega so se dogovorili, da 
bo politični aktiv v občim 
svetoval delavskim svetom, naj 
ne zaposlujejo več novih de
lavcev. O sprejemu novih de
lavcev pa naj bi za vsak pri
mer sklepal delavski svet, do
kler se brezglavo zaposlevanje 
ne ustavi.

Od vseh del v industriji jih 
je 49®/o opravljenih po normi 
in so nagrajena po učinku. Se 
pravi, da je še vedno več kot 
polovica dela v industriji na
grajevanja po času. In to traja 
že nekaj let. Iz tega se da po
vzeti, da v gospodarskih orga
nizacijah premalo skrbe za iz
polnjevanje organizacije dela, 
evidenčne službe itd., kar vse 
Je potrebno, če hočemo razši
riti obseg dela po učinku.

Poleg tega pa so ugotovili, 
da obstaja občutno nesoraz
merje med tem; kako zaposleni 
v podjetjih povprečno izpol
njujejo norme in kako delovni 
kolektivi dosegajo izpolnjeva
nje gospodarskega plana pod
jetja, ki je norma za celoten 
kolektiv. Posamezne norme v 
povprečju znatno prekoračuje
jo, pri izpolnitvi plana pa tega 
ni opaziti povsod. Vsekakor je 
za to več vzrokov. Dogovorili 
so se, da bodo na razgovorih s 
predstavniki kolektivov v obči
nah opozorili na ta pojav in 
predlagali, naj bi ga v vsakem 
podjetju posebej skrbno pro
učili.

ZA 20«/, VEC PLAČANIH 
IZOSTANKOV

Po podatkih, ki z njimi raz
polagajo na okrajnem sindikal
nem svetu, se je v industrij
skih obratih na področju celj
skega okraja zelo občutno 
zmanjšal odstotek prekinitev 
in zastojev, in to kar za 60% 
v primeri z lanskim letom. To 
dokazuje, da so se v podjetjih 
resno lotili te zadeve in jo za
čeli tudi uspešno urejati. Zdi

pa se, da je v povprečju še 
dosti preveč tako imenovanih 
plačnih izostankov. Od lani ha 
letos je število takih izostan
kov naraslo za 20%. Dogovorili 
so se, da bodo v gospodarskih 
organizacijah podrobneje pro
učili, zakaj nastajajo ti Izo
stanki in zakaj Jih je zmeraj 
več. Nekateri menijo, da j& 
eden izmed važnih vzrokov, da 
ktostanki rastjo v tem, ker 
različni organi upravljanja, 
njihovi sveti in komisije, v ka
terih sodelujejo tudi delavci, 
vse češče zasedajo v rednem 
delovnem času. Koliko to drži 
— kar bodo pokazali podrob
nejši pregledi — bo res kazalo 
priporočiti in se odločneje za
vzeti za to, da bodo seje druž
benih organov, svetov in komi
sij v času, ko delavci ne delajo.

SKRB ZA KOMUNALNE 
ZADEVE

Na omenjenem posvetovanju 
so se dogovorili tud; o tem, da 
se bodo na razgovorih z za
stopniki delovnih kolektivov, 
občinskih komitejev komuni
stov, občinskega zbora proizva

jalcev ter občinskega sindikal
nega sveta zastopniki sindika
tov pogovorili rudi o delitvi 
dohodka, ki so ga gospodarske 
organizacije dosegle v prvem 
polletju letošnjega leta. Za 
stopniki občinskih sindikalnih 
svetov bodo za xe razgovore 
zbrali vse podatke o zadevah, 
na kater^ so med letom opo
zarjali delavci in kolektivi, da 
jih je nujno urediti. Na osnovi 
teh potreb posameznih gospo
darskih organizacij in delovnih 
kolektivov pa bodo skušali 
razmotriti, kako bi delovni ko
lektivi najsmotrneje razpore
jali svoja sredstva. S tem 
smo obrazložili in jih opo
zorili na tiste zadeve, od kate
rih je posredno ali neposredno 
odvisen položaj prebivalcev 
določenega področja in katerih 
ureditev je odvisna od gospo
darskih sflooobnosti prebival
cev določenega naselja. Za do
govorjene predloge se bodo po
tem (pollitičn^ aktivisti zavze
mali v posameznih delovnih 
kolektivih, da bi zanje prido
bili delavce in delavske svete.

Roman Albreht

Končno so se tudi Ljubljančanom in Kranjčanom planine 
povsem približale: z ugodnimi avtobusnimi zvezami in žičnico 
na Krvavec je že v eni uri moč prispeti 1700 metrov visoko. 
Nova žičnica na Krvavec je dolga 2550 metrov in premaga 
v 17 minutah 885 metrov višinske razlike od vznožja pa do 
vrha gore. Doslej je prepeljala že blizki 20.000 potnikov, ki so 
— seveda ob lepem vremenu — med vožnjo lahko občudo
vali prelep razgled na Kamniške planine, na plečato Kočno 

in na strmo piramido Grintavca.

Ne »sindikalna trgovina
pač pa skrb za ceneno ozimnico

Oskrbo naj prevzamejo uprave ali začasne komisije v podjetjih — Dogovor na republiški 
poslovni zvezi — Odkup neposredno pri zadrugi ali veletrgovini

Na predsedstvi' republiškega 
sveta sindikatov je bil preteki; 
teden, tako kot smo predvideli 
v naši zadnji številki, sestanek 
predstavnikov republiške in 
okrajne trgovinske zbornice, 
podjetij in sindikatov, na kate
rem so ponovno razpravljali 
o organizaciji odkupa oziroma 
jesenski oskrbi zaposlenih. O 
tem smo sicer že pisali, toda 
pisma, ki so prišla na predsed
stvo, kažejo, da si stvari mar
sikje tolmačijo napak. V pone
deljek pa so se zbrali na re
publiški poslovni zvez; tudi 
predstavniki teh gospodarskih 
organizacij, ter med drugim go- 
vorlili tudi o preskrbi delav
cev, zato bomo upoštevali v 
tem sestavku tudi njihova 
mnenja in predloge.

V preteklih letih so nekatere 
sindikalne podružnice ustvar
jale z neposrednim odkupom 
od kmetov — roko na srce — 
precejšen nered. Zato se bomo

KDO BO UREDIL GOSPODARSKE TEŽAVE V TAM

Družba ali kolektiv?
Tovarna avtomobilov v Mari

boru sodi v vrsto tistih mladih 
podjetij, ki so začela obratovati 
z obilo improvizacijami in za 
katere ni bilo podrobnih tehnič
no ekonomskih analiz, kakšne 
bodo v bodočnosti na primer po
trebe domačega trga, kakšna je 
ekonomičnost vozila, za katero 
eo se odločili, ali to vozilo teh
nično najbolj ustreza našim raz
meram itd. Spričo spremenjenih 
družbenih razmer, ko je vsako 
podjetje postavljeno na povsem 
samostojen gospodarski račun 
ter si kolektiv. sam določa go
spodarsko politiko v okviru 
družbenih planov, je TAM zašla 
v težave. Nekatere izmed njih so 
objektivne, so pa, kakopak, tudi 
subjektivne narave.

Sredi lanskega leta je začela 
prodaja te tovarne šepati tako, 
da se je ob koncu leta nabralo 
na zalogi čez 300 neprodanih 
vozil. Zaloga je do konca junija 
letos narasla na več kot 500 vo
zil. Vse to je kolektiv močno 
Prizadelo, saj so zamrznile ve
like vsote obratnih sredstev, od 
katerih so plačevali obresti, mi
mo tega pa jim je zmanjkovalo 
denarja za tekočo proizvodnjo in 
so najemali dodatne kredite. Po
magali so si tudi tako, da niso 
sproti plačevali dobaviteljev in 
kooperantov. Verigo odprtih ra
čunov pa so potegnili tudi na 
svoje kupce, ki so jtim prodajali 
avtomobile na daljše odplačilne 
roke. Takšen položaj je psiho
loško vplival tudi na kolektiv, 
fa se ni več s tolikšno prizadov-

V Mariborski tovarni avtomobilov so iz bojazni pred velikimi zaloga
mi znižali plan proizvodnje kamionov »Pionir« za 490 — Še zdaleč 
se vse krivde za težave ne da pre vreči na skupnost, marveč se kaže 

zamisliti nad lastnim gospodarjenjem
nostjo trudil v proizvodnji, češ 
zakaj bi se mučil, ko pa nam 
obresti na zaloge požro naš trud.

KAKO?
Izhod iz takega položaja bi 

kazalo najti v dveh smereh. 
Najti bi ga moralo gospodarsko 
združenje ob sodelovanju pri
stojnih gospodarskih organov. 
Skupno bi bilo treba podrobno 
proučiti sedanje moiinosti jn 
sestavit; dolgoročne programe 
pri graditvi avtomobilske indu
strije za vso državo. Tako bi 
imeli kolektivi pred sebpj jasno 
pot. Zal pa so razprave v zdru
ženju vodili doslej le prevečkrat 
konkurenčni in lokalistični na
gibi.

Ce stvari tako postavimo, po
tem ostane le še kolektivu, da 
štor; svoje in da pomete pred 
lastnim pragom. Ni ga namreč 
predpisa, ki bi ustrezal vsem go
spodarskim organizacijam enako. 
Z. gospodarskimi instrumenti 
uravnava družba razvoj, varuje 
razmerja med kupnimi in bla
govnimi skladi ter zagotavlja, da 
v gospodarskih organizacijah do
sežemo postavljene cilje. Nika
kor pa ni moč instrumentov pri
lagajati potrebam posameznih 
podjetij.

Nedvomno so poleg že omenje

nih še, diruge objektivne okoli
ščine, ki so vplivale na zaostri
tev gospodarskega položaja v 
TAM.

V tovarni menijo, da sodi med 
take v prvi vrsti kreditna poli- 
tikp. Sredi lanskega leta je bila 
ukinjena prodaja kamionov na 
kredit. Kasneje je izšel predpis, 
po katerem mora vsak kupec 
imeti vsaj polovico vrednosti 
vozila svojega denarja, nato je 
bila lastna udeležba zmanjšana 
na 30%, dokler ni bila letos spo
mladi znižana na 20%. To je 
vsekakor zavrlo prodajo kamio
nov tipa »Pionir«, no, ostal ni 
niti en kamion, ki so ga začeli 
lani izdelovati po Deuteovi li
cenci.

Naslednja stvar, ki je Tamov- 
ce prizadela, pa je uvoz- kamio
nov iz Madžarske. Morda to samo 
po sebi še ne bi bilo tako hudo, 
če ne bi bili pogoji nakupa do
sti ugbdnejši kot na primer za 
Tamovega Pionirja. Za nakup 
madžarskega vozila je moral 
plačati kupec le 5% lastnih sred
stev, za ostalo je dobil kredit, 
ki ga mora plačati v desetih 
letih. In še obrestna mera je 
bila za odstotek nižja. Kupci, ki 
se jim je mudilo, so zaradi teh 
ugodnosti seveda raje segali po 
madžarskih kamionih, dasi so

vedeli, da bodo imeli težave pri 
nakupu rezervnih delov.

To so v glavnem objektivne 
težave, na katere je naletela 
mariborska tovarna avtomobi
lov. V tovarni so napeli vse 
sile, da je bila kreditna politika 
v nekaj mesecih spremenjena 
njim v prid in da so dosegli ena
ke pogoje kreditiranja za vse 
vrste kamionov. K temu kaže 
dodati še to, da so samo v TAM 
izkoristili precej več kot polo
vico prvotno dodeljene kvote 
kreditov za nakup kamionov.

IZaradi pritiska velikih zalog 
je delavski svet sredi leta letos 
znižal proizvodni plan kamionov 
Pionir za 490 (od 2450 na 1960). 
Skupnost pa je svoj »greh«, če 
lahko tako rečemo, popravila s 
tem, da je omogočila prodajo 
kamionov na kredit pod enaki
mi pogoji, zraven tega pa še od
kupila 809 Pionirjev — torej več 
kot 'je znašala zaloga — in še 
proizvodnjo tja 'do konca sep
tembra.

Kaj pa so storili v kolektivu? 
Znižali so proizvodni plan in 
celo zaprli vrata za seboj, ker 
so odpovedali dobave kooperan
tom za toliko vozil, za kolikor 
so znižali proizvodni plan. Ne
kateri so pristali na znižano na- 
(Nadaljevanje na tretji strani)

morali letos dosledno držati 
predpisov, ki dovoljujejo nepo
sreden odkup kmetijskih pro
izvodov le zadrugam oziroma 
poslovnim zvezam. Prav je, da 
se sleherna sindikalna podruž
nica zave, da nima pravice od
kupovati pridelkov od kmetov 
iin d» bodo tržne inšpekcije 
preganjale take protizakonite 
odkupe. Torej, če bi se prime
rilo, da bi inšpekcija zaplenila 
neprimerno odkupljeno blago, 
je krivec znan že danes in bo 
vsak izgovor »nismo vedeli« 
odveč. Taka »sindikalna trgovi
na« v preteklost; pa je imela 
še druge posledice. Marsikje 
'je sindikat postal za nekaj , me
secev trgovski pomočnik, saj so 
njegovi vodilni funkcionarji 
hodili po podeželju (največkrat 
v oddaljene kraje, čeprav bi 
blago lahko kupili v sosednji 
vasi), kupovali blago, nato vse 
nakupljeno zvozili v podjetje 
in zatem še lep čas odtehtavali 
vsakemu članu zaželeno količi
no krompirja, sadja, zelja itd. 
Skupaj s pobiranjem denarja 
za ozimnico se je stvar vlekla 
včasih tudi več kot dva mese
ca. V nekaterih podjetjih pa 
celo sami sindikalni funkcio
narji trdijo, da so imeli s tem 
kar devetdeset dni dela. Tako 
je postala politična organiza
cija, ki ima toliko nalog na 
vseh gospodarskih, vzgojnih m 
ostalih področjih, za nekaj 
mesecev trgovina, v kateri ni 
bilo časa za druge stvari. Zato 
je razumljivo, da moramo na
perit; ost proti tako imenovani 
»sindikalni trgovini«.

PONUDBE ZA ODKUP
S tem, kar smo zapisali, pa 

še ni rečeno, da se sindikalne 
podružnice sploh ne bi smele 
zanimati za to, kako bodo nje
ni člani preskrbljeni s kmetij
skimi pridelki za zimo. Narobe. 
Sindikalne podružnice naj bi 
bile pobudnik akcije, ki bo za
gotovila članstvu zadovoljivo 
in predvsem ceneno oskrbo. 
Vendar pa naj bi bila ta dejav
nost organizirana drugače, kot 
smo bili navajeni doslej.

Sindikat naj bi predlagal (in 
seveda nadziral izvajanje svo
jih predlogov), da nakupi po
trebne količine proizvodov 
morda delavski svet ali pa 
uprava, čeprav se zdi, da bi 
bilo najbolj primerno, če bi 
izbrali začasno komisijo, v ka
teri bi bili uslužbenci uprave 
(nabavni oddelek, komerciala), 
predstavniki delavskega sveta 
in končno tudi predstavnik sin
dikata. Ta komisija in ne sin
dikat naj se ukvarja z naku
pom in prodajo jesenskih pri
delkov. Le-ta bi morala zbrati 
podatke o potrebnih količinah, 
ki jih žele dobiti proizvajalci. 
Blago naj bi naročili pri trgov
skem podjetju, pri kmetijski

zadrugi ali pa pri kateri izmed 
poslovnih zvez. Komisija ali pa 
tisti iz uprave oziroma delav
skega sveta, ki bodo skrbeli za 
ozimnico, naj bi kupovali blago 
pri najugodnejšem ponudniku. 
Prav gotovo ne bi bilo napak, 
če bi uprave večjih podjetij 
javno oglašale, da žele kupiti 
toliko in toliko takšnih ali dru
gačnih pridelkov. Ob letošnji 
obilni letini pač n; bojazni, da 
takih ponudb ne bi bilo.

POSLOVNE ZVEZE —
USMERJEVALCI ODKUPA
Na omenjenem ponedeljskem 

sestanku pri republiški poslov
ni zvezi pa je bil sprejet sklep, 
naj bi sindikati kupovali pri
delke sicer neposredno od kme
tijskih zadrug, toda v vsakem 
primeru naj bi se najprej obr
nili na poslovne zveze. Poslov
ne zveze bodo po zagotovilu 
tega sestanka poslovale kot ne
kakšen dispečer, ki bo dajal 
informacije, kje in kakšno bla
go ima na razpolago ta ali ona 
zadruga. Prav bi bilo, če bi se 
podjetja oziroma komisije, kli 
bodo kupovale pridelke, rav
nale po tem nasvetu, sicer bi 
se lahko znašlo v eni zadrugi 
preveč podjetji, kar bi utegni
lo vplivati na cene. Se važnej
še pa se nam zdi zagotovilo, da 
bodo poslovne: zveze to dispe- 
čersko službo opravljale brez 
zaračunavanja kakršnekoli mar
že. Sami pa predlagajo, naj bi 
podjetja preko sindikatov takoj 
opozarjala republiško poslovno 
zvezo na težave in na nepra
vilnosti, na katere bodo more
biti naleteli pri tako organizi
ranem odkupu in oskrbovanju 
proizvajalcev. Tudi na republi
škem svetu sindikatov menijo, 
da bi bilo prav, če bi se pod
jetja oziroma komisije, ki bo
do odkupovale pridelke, naslo
nile na poslovne zveze. Ven
dar moramo zapisati že danes 
pomislek, ki ga je izrekel 
predstavnik Mariborske poslov
ne zveze na omenjeni seji. De
jal je namreč, naj b; se pod
jetja obračala na več poslovnih 
zvez in ne le na njihovo, sicer 
ne bodo dosegli predvidenega 
denarnega prometa, če bodo 
morali posredovati pridelke 
podjetjem, ne da bi zaračuna
vali maržo. Skratka, to je jav
no priznanje, da gre nekaterim 
vendarle z?. zaračunavanje 
marž, čeprav blaga niti ne vi
dijo, in to je edina nevarnost, 
ki bi utegnila povzročiti, da 
bi podjetja pričela kupovati 
mimo poslovnih zvez.

KOLIKO JE LETOS JABOLK
(V Informacijo naj napišemo, <la 

ima vsak okraj več poslovnih 
zvez, V Murski Soiboti bodo ime
le poslovne zveze oziroma zadru
ge na prodaj 6.30« ton jabolk, v 
mariborskem okraju 23.200 ton. v 
Celju Jih bo na prodaj Okoli 8.000

ton, v Novem mestu 2,600 ton, v 
Kopru in Kranju po 1.200 ton. v 
IJubljanskeim okraju S.OOO ton, v 
novogoriškem okraju pa bodo lah
ko predali okoli 2.700 tom jabolk. 
Po predvidevanjih bomo letos uri- 
delali v Sloveniji okoli 80.000 ton

(Nadaljevanje na tretji stran!)

Zip^iilO
mimogrede

»Kakšno zvezo naj ima živ
ljenjski standard z občino? 
Kako ljudje žive, je odvisno 
od tarifnih pravilnikov!«

Takšen odgovor smo dobili 
te dni na občini v Škofji Loki 
na vprašanje, kako skuša ob
čina vplivati na to, da bi de
lavec več dobil za isto plačo. 
i Za dandanašnji čas — dokaj 
nenavaden odgovor, saj prav 
občina lahko največ stori za 
boljše življenje delavcev« pa 
če začnemo pri gradnji stano
vanj, vse tja do komunalnih 
naprav, elektrifikacije, vodo
voda, kanalizacije, od otroš
kih jasli, menz do organizira
nja uslužnostne obrti in oskr
bovanja trga s čim cenejšimi 
živili.

»V Škofji Loki je precej 
slabo. Te stvari so samo mi
mogrede omenjene v perspek
tivnem družbenem planu. 2al, 
kaj prida še ni uresničenega,« 
odgovarjajo na občini.

Res, problemov ne manjka. 
Vodovod, na primer, je pre
šibak in so stanovalci v zgor
njih nadstropjih brez vode. 
Stanovanja sicer grade, toda 
ljudje se ne bodo mogli vse
liti vanje, če ne bo prej ure
jena kanalizacija. Pralnice v 
Škofji Loki ni. čeprav si Jo 
niočno žele. Sol je premalo 
itd. Za vse to je treba seveda 
denarja, ki ga pa občina ni
ma. Če bi zainteresirali tudi 
podjetja, da bi odstopila del 
sredstev občini, bi se dalo še 
marsikaj napraviti.

Za marsikatero reč pa niti 
ni treba denarja. Na primer 
za preskrbo z živili in zlasti 
z zelenjavo. Na občini pravi
jo, da to ni posebno vpraša
nje, ker ima skoraj vsaka hi
ša vrt. Kdor ga nima, dobi 
zelenjavo pri kmetih. Na do
govor z zadrugami, da bi pre
skrbele trg, niso mislili. Rib 
že nekaj let ni na trgu, če
prav so jih prva leta po osvo
boditvi prodajali. Pekov ni 
dovolj, obrt pojema, še kolesa 
ne moreš dati popraviti, zato 
seveda cvete šušmarstvo.

Ne vpliva morda tudi to na 
standard delavcev?

To je zapisano »mimogre
de«, čeprav naj bi določila 
perspektivnega ipftana škofje
loške občine bila napisana ta
ko — mimogrede, človek se 
ob tem nehote spomni tiste 
anekdote o občinskih per
spektivnih družbenih planih. 
Pravi namreč, da so ti plani 
tako »polni zraka« glede do
ločil o življenjski ravni, da bi 
lahko skočil nanje z ljubljan
skega nebotičnika in bi se go
tovo ustavil kje v višini še
stega nadstropja.

Kaže, da je več občinskih 
planov takšnih. Sicer pa je 
težko drugačen. Če na nekate
rih občinah mislijo, da živ
ljenjski standard ni njihova 
skrb. Vlado Jare



PROIZVODNOST
IN STORILNOST
Gospodarske organizacije bi morale razlikovati ta dva pojma in ju med seboj primerjati — 

Uspeh je odvisen tako od proizvodnosti kakor od storilnosti
Vse več gospodarskih organi

zacij je že izdelalo preglede, 
kako je delovni kolektiv v 
preteklem polletju proizvajal 
in gospodaril. Med podjetji, ki 
že imajo take preglede, so tudi 
tovarne usnjarske stroke, kot 
so »Standard« v Kranju, »To
ko« v Domžalah in tovarna 
usnja Kamnik.

V teh gospodarskih organi
zacijah je sorazmerno močno 
razvito delo po učinku. V 
»Standardu« je normiranih 12 
odstotkov del, ki sodijo v 
osnovno proizvodnjo, 4o odstot
kov zaposlenih pa dela po 
učinku. Še višji pa je ta od
stotek v tovarni usnja v Kam
niku, kjer dela po normi 74,5 
odstotka zaposlenih, oziroma v 
»Toku« v Domžalah, kjer dela 
po normi kar 87«/o zaposlenih, 
odoba je, da so norme tudi do
kaj realne, saj jih v^pOv^rečju 
prekoračujejo za okrog 16 °/o, 
le v Tovarni usnja za 20 od
stotkov.

Kazen v »Standardu«, kjer se 
jim je zavleklo rekonstruiranje 
obrata za proizvodnjo usnja in 
zato niso izpolnili proizvodne 
ga plana, so omenjena podjetja 
izpolnila proizvodne plane in 
jih presegla za nekaj odstot
kov. V »Toku« so dosegli pol
letni plan 103%. medtem ko je 
delovni kolektiv Tovarne usnja 
dosegel svoj letni plan 52,72 %.

Oglejmo si malo pobliže, kako 
so v prvem polletju dosegali 
osebne delovne norme in kako 
so izpolnili proizvodni plan 
podjetja v enem izmed nave
denih podjetij, kot smo videli, 
je stanje takole;

Kar 87 % zaposlenih je de
lalo po učinku, to je po izra
čunanih normah. Predpisane 
norme so izpolnili povprečno 
116%. Podpetje pa svoj pro
izvodni plan za prvo polletje 
doseglo ,103 %•

Iz tega torej izhaja, da je 
ogromno večina, verejetao so 
skoraj vsi proizvodni delavci, de
lali' po normi in svoje osebne 
delovne norme presegali za 
16%. Proizvodni plan podjetja 
Pa so presegli za 3 odstotke.

Kar samo od sebe se vsili 
vprašanje; kako in zakaj na
staja ta razlika med presega
njem osebne delovne norme in 
izpolnjevanjem proizvodnega 
plana, torej izpolnjevanjem

norme za celotni kolektiv? Vse
kakor se je izogibati temu, dg 
bi omenjena dva pokazatelja 
povsem mehanično primerjali. 
Toda zdi se, da bi ju morali 
primerjati in proučevati, zakaj 
nastaja ta razmeroma velika 
razlika. To je tembolj potreb
no, ker omenjeni primeri niso 
izjemni. Zelo pogosto je nam
reč podobna nesorazmerja opa
ziti v gospodarskih obraču
nih gospodarskih organizacij. 
Če smo se torej ustavili ob teh 
treh primerih, je to v nekem 
smislu le naključje. Vzeli smo 
konkretne primere za osvetli
tev določenega pojava.

Pri navedenih nesorazmerjih 
gre v bistvu najbrž za enega 
izmed dveh vzrokov. Prvi je ta, 
da osebne delovne norme in 
proizvodni plan podjetja, torej 
norma za kolektiv, niso vskla- 
j eni. Pri tem ni važno, ali so de
lovni normativi nerealni ali je 
nerealen plan. Za solidno go
spodarjenje in solidno organi
zacijo proizvodnje je taka 
skladnost nujno potrebna. Celo 
nasprotno, delovni normativi 
bi morali biti skupno nekoli- 
kaj višji od proizvodnega pla
na gospodarske organizacije. 
Ali pa gre za drugi vzrok, to 
je, da se osebni delovni učinki 
zgube zaradi slabe organiza
cije dela v režijskih urah, v 
čakalnih urah, v prevelikem 
številu ur neproizvodnega dela 
zaposlenih in podobno. V teh ' 
dveh smereh je iskati vzrok 
omenjenega nesorazmerja.

S tem problemom se pri nas 
v gospodarskih organizacijah 
premalo bavimo, v nekaterih 
primerih ga celo zanemarjamo. 
Vendar je to zelo zgrešeno. Za
radi takega odnosa do proble
ma nam v gospodarskih orga
nizacijah marsikdaj nastajajo 
prenekateri proizvodni in po
litični problemi, ki potem 
obremejujejo delovni kolektiv.

V navadi je, da se pri nas 
zadovoljimo z ugotavljanjem in 
spremljanjem tako imenovane 
produktivnosti, proizvodnosti 
dala.. Enostavno povedano; pri
merjamo količino proizvedene
ga blaga in število zaposlenih, 
ne glede na to, ali delajo v ne
posredni proizvodnji ali ne. 
Tako dobimo sliko o tem,, ko
liko ton, metrov itd. proizvo
dov izdela ta ali oni' kolektiv

povprečno na enega zaposlene
ga. Vse to je prav in dobro. 
Tako je moč sorodne kolektive 
primerjati med seboj z gospo
darskimi organizacijami po 
svetu.

Vendar to ni dovolj. Tu ne bi 
smeli obstati. Nastane namreč 
drugo vprašanje: zakaj v neki 
tovarni izdelajo manj proizvo
dov na enega zaposlenega kot 
v drugi. Vzrokov za te razlike 
je nedvomno več. Organizatorji 
proizvodnje bi jim morali po
svečati potrebno pozornost.

Eden izmed vzrokov za ome
njene razlike tiči v storilnosti 
posameznih delavcev. To je v 
količini proizvodov, ki jih na
pravi določen proizvodni dela
vec oziroma določena skupina 
proizvodnih delavcev. Ta ne
posredni delovni učinek je se
veda odvisen tako od delov
nih orodij, ki jih uporablja od 
njegove delovne veščine ter od 
drugih delovnih pogojev, n. pr. 
od pogonske energije, surovin 
itd. Vsekakor je storilnost ne
posrednih proizvodnih delav
cev, to je količina proizvodov, 
ki jih izdela posamezni proiz
vodni delavec ali skupina de
lavcev, osnova in podlaga pro
izvodnosti.

Izkušnja govori, da so taki 
pregledi v naših gospodarskih 
organizacijah v mnogih prime
rih le približni ali pa jih sploh 
ni. Toda samo s pregledi o sto
rilnosti, ki jo doseže posamezni 
delavec in s pregledi elemen
tov, ki vplivajo na njegovo 
storilnost, je mogoče ustvarjati 
solidno osnovo za povečanje 
proizvodnje. Poleg tega pa ka
žejo primerjave med storil
nostjo posameznih delavcev, to 
je med količino proizvodov, ki 
jih izdela posamezni proizvodni 
delavec, in med proizvodnostjo, 
to je med količino,-ki pride na 
enega zaposlenega v gospodar
ski organizaciji, celo vrsto zelo 
koristnih pokazateljev. Med 
njimi je tudi odnos med pro
izvodnimi in neproizvodnimi 
deiavci ter ekonomska upra
vičenost tega odnosa, odnos 
med proizvodnimi in režijskimi 
urami proizvodnih delavcev 
in tako dalje.

Zdi se torej, da ni dobro, da 
kratkomalo nekaj ni v redu, če 
je prevelika razlika med zbi
rom delovnih učinkov, ki jih 
dosežejo posamezniki, in med

proizvodnim uspehom celotne
ga kolektiva. Ker pa nastajajo 
take razlike v naših gospo
darskih organizacijah, je zelo 
prizoročljivo, če delavski sveti 
naroče tehničnim in ekonom
skim strokovnjakom, naj teme
ljiteje prouče storilnost dela v 
svojih gospodarskih organiza
cijah in proizvodnost deSa. & 
takimi pregledi bodo spoznali 
prenekatere probleme v orga
nizaciji dela, v notranjih teh
ničnih, ekonomskih an osebnih 
razmerjih itd., ki jim sedaj 
delajo preglavice pri prizade
vanjih za povečanje pVoiz- 
vodnje.

šolska reforma 
na Goriškem

V goriškem okraju bodo v 
novem šolskem letu odprli več 
osemletk, v Novi Gorici in 
Idriji Pa še gimnaziji s štirimi 
višjimi razredi. Ostalo pa bo še 
vedno 80 enooddelčnih šol. V 
prihodnjih letih bodo nekaj teh 
šol združili oziroma usmerili 
učence v sosednje višje orga
nizirane šole. Zavoljo odda
ljenosti med posameznimi vas
mi pa tega ne bo mogoče po
vsod izvesti.) Ker na Goriškem 
manjka primernih šolskih pro
storov, bodo zgradili novo gi
mnazijo ter osemletke v Novi 
Gorici in Kanalu ob Soči (ne
kaj drugih šol pa bodo obno
vili). V okraju tudi nimajo do
volj učnih moči. Razmere pa se 

■ bodo kmalu izboljšale, saj 
okraj in občine štipendirajo 17o 
dijakov, ki se pripravljajo na 
učiteljski poklic.

J.

Ljubečna pri Celju
Te dni so v Ljubečni pri Ce

lju odprli nov zadružni dom. 
Za gradnjo doma so porabili 18 
milijono dinarjev.

Koi^fe naš reporter minuli teden obiskal tovarno celuloze in 
papirja »Djuro Salaj« v Vidmu-Krškem, je imel posebno 
srečo, saj se je nameril kar na dva pomembna dogodka.
Poleg rekordne dnevne proizvodnje časopisnega papirja so v 
oddelku, kjer kuhajo cel -' zo, tisti dan skromno proslavili 
še en uspeh: dvanajst in pol dni pred rokom so naložili v 
kotle tisočo »kuho« celuloze. — Na sliki vodja oddelka za 
kuho celuloze s pomočniki, predsednikom delavskega sveta 

in direktorjem tovarne.

RAZPRAVE 0 POLLETNIH ZAKLJUČNIH RAČUNIH

Dobra obveščenost
pogoj za učinkovite sklepe delavskega sveta

Ciuvek kar
V

naših administracijah

Ss »mezdno« knjigovodstvo
Uporabljajmo nazive, ki so v skladu z vsebino novega sistema dohodkov
V zadnjem času smo pri nas 

korenito spremenili ekonomski 
položaj proizvajalcev in eko
nomske odnose med člani de
lovnih kolektivov. Namesto de
lavcev, ki so prejemali plače za 
svoje delo, imamo člane delov
nega kolektiva, ki gospodarijo * 
zaupanimi jim sredstvi za pro
izvodnjo in si samostojno dele 
med seboj dohodek, ki jim ga 
družba prizna od celotnega do
hodka gospodarske organizacije. 
Tako so postali proizvajalci 
istočasno nosilci interesa dobre
ga gospodarja In proizvajalca in 
osebnega interesa delavca, ki 
neposredno proizvaja.

Skladno s tem prihajajo tudi 
novi izrazi in poimenovanja za 
novo nastale ekonomske pojme, 
inštrumente, službe itd. Povsem 
jasno je, da bo potreben dolo
čen čas, da nam bodo nova po
imenovanja, izrazi itd. prešli v 
meso in kri, da se jih bom na
vadila. Toda te spremembe ne 
bodo prišle same po sebi. V go
spodarsko prakso, v gospodar
ske odnose jih bomo morali 
vnesti vsi, ki kakor koli delu
jemo na tem področju.

Kdaj pa kdaj se zdi, da to za
devo podcenjujemo, da ji krat
ko malo ne pripisujemo nobene 
važnosti, da v njej ne vidimo 
ničesar. Kot da gre samo za 
formalno nova poimenovanja, 
ne pa za to, da iščemo nove iz
raze za spremembe v delovni' 
odnosih in v položaju proizva
jalcev.

Kako to drži, nam zelo zgo
vorno priča dejstvo, da se 
službe, ki se v gospodarskih or
ganizacijah ukvarjajo z osebni
mi dohodki delavcev, skoraj 
povsod brez izjeme imenujejo 
mezdni oddelki, mezdna knjigo
vodstva in podobno. Tako piše 
na vratih teh služb, taki so na
zivi, ki jih uporabljajo v med
sebojnem občevanju in dopiso
vanju, tako se o njih govori na 
zasedanjih organov delavskega 
samoupravljanja in podobno. 
Zdi se, da je temu treba ven
dar napraviti konec. Mezda je 
izrazito ekonomska kategorija 
za plače v pogojih delovnih 
razmerij, ki se izoblikujejo z 
izkoriščevalskem gospodarstvu. 
Takih odnosov pa v našem go
spodarstvu ni. če torej govori
mo o mezdah, mezdnih oddelkih 
in podobno, govorimo o stva
reh, ki jih v podjetju ni. Odveč 
bi torej bilo obširno utemelje
vati, kako nepravilna so taka 
poimenovanja, ki niso v skladu 
z dejanskimi delovnimi razmer
ji v gospodarskih organizacijah.

Seveda pa se bomo morali 
novih pojmov čimprej navad'ti 
ker nam pri praktičnem ureja
nju stvari cesto d e 'a preglavice 
dejstvo, da ne uporabljamo do
govorjenih izrazov. Zelo pogo
sto je slišati, da tovariši, ki de
lajo v ekonomskih službah go
spodarskih organizacij, za oseb
ne dohodke delavcev enostavno 
uporabljajo dokaj splošen in 
neprecizen izraz »plače«. Ta

termin ne ustreza niti po vse
bini, niti ni primeren za to, ker 
ne precizira osebnih dohodkov 
delavcev. Uvedli smo sistem 
kosmatih in čistih osebnih do
hodkov. Poleg tega poznamo 
pod kategorijo osebni dohodki 
tarifne postavke, dohodek iz na- 
slva prekoračenja norm, premi
je, izplačila za nadurno delo itd. 
V nobenem primeru termin pla
če ne more zadoščati za preciz
no poimenovanje vseh teh oseb
nih dohodkov delavcev. Hočeš 
nočeš se moramo navaditi vseh 
teh izrazov, ker jih narekuje 
obstoječa praksa. Za vsem tem 
Pa seveda tiči še družbeno bi
stvo stvari. Zakaj bi umetno 
podhranjevali v glavah delav
cev staro miselnost o plačah in 
mezdah itd.? Za tako misel
nostjo stoje tudi mezdna pojmo
vanja v glavah zlasti zaostalej- 
ših delavcev. Vendar pa je mo
goče z novimi pojmovanji, z no
vimi izrazi in s posredovanjem 
vsebine novih izrazov delavcem 
približati nove odnose, da jih 
temeljiteje razumejo tudi v 
primerih, ko se jih v taki ali 
drugačni obliki še drži mezdna 
miselnost.

če napravimo kratek zaklju
ček: novih pojmovanj ekonom
skih kategorij s področja de
lovnih razmerij in osebnih za
služkov ne gre podcenjevati. 
Prizadevati si je, da > jih čim
prej in čimbolj dosledno upo
rabljamo v gospodarskem živ
ljenju. R A

Delavcem še vedno ni jasen 
nov obračun dohodka v brutto 
zneskih. Zato prihajajo ob iz
plačilnih dnevih v obratovodstva 
cele trume' ljudi, kj sprašujejo, 
kaj pomeni ta odstotek, kaj 
drugi in tretji, kako to, da tu 
piše toliko, dobili so pa toliko 
itd. Gre za dve vrsti nejasnosti; 
večina jih še ne razume nove 
delitve dohodka sploh, skoraj 
vsi se pa pritožujejo, da so Iz
plačilni listki preveč komplici
rani. Rada bi, da bi bili izpla
čilni listki enostavnejši in da 
bi bili zraven brutto znes
kov zapisani tudi netto zne
ski. Ker so izplačilni listki 
uradno predpisani in se v njih 
ne da veliko spremeniti, je de
lavski svet sklenil, da morajo 
biti referenti ob izplačilnih 
dneh v obratih, da bodo delav
cem sproti pojasnjevali postav
ke na izplačilnih listkih,

Glede nadurnega dela je de
lavski svet sprejel nov pravil
nik, ki je vsklajen z Zakonom 
o delovnih .razmerjih. V pravil
niku so določili splošne prime
re, kdaj se lahko uvede nadur
no delo, za posamezne obrate pa 
so določili delovna mesta in vr
sto del, kjer se lahko dovoli 
nadurno delo. Da bi bil delav
ski svet sproti obveščen, kako 
je z nadurnim delom, bo upra
va podjetja predložila delav
skemu svetu mesečna poročila 
o izvajanju pravilnika o nadur
nem delu. Tako bo delavski 
svet lahko pravočasno ukrepal 
in preprečil eventualno nepo
trebno nadurno delo.

POROČILO
DELAVSKEMU SVETU

GLEDE PRAKTICIRANJA 
V INOZEMSTVU

Ko se je delavski svet pogo
varjal o izvršitvi polletnega 
plana, je ugotovil, da bo v dru
gem polletju potrebno storiti vse 
za izvršitev letnega plana tudi 
glede kakovosti. Polletni plan je 
količinsko sicer izpolnjen, ka
kovost izdelkov pa ni najbolj
ša. To velja zlasti za kotlovsko 
pločevino, dinamo pločevino in 
patentirano žico. Člani delav
skega sveta so ugotovili, da hi k 
temu morali prispevati levji 
delež strokovnjaki, ki so jih 
poslali na prakso v inozemstvo. 
Sploh je treba poskrbeti, da 
bodo ti tovariši pridobljeno 
znanje posredovali drugim, da 
se bo v študij vložena investi
cija tovarni počasi obrestovala. 
Nikakor se ne hi smelo dogaja
ti, da bi tovaniši, ki so bili de
ležni inozemske prakse, eno
stavno odpravljali sodelavce, ki 
jih vprašajo za to ali ono stvar, 
češ da je to dolga stvar, da to 
ni tako enostavno itd. Da bi 
imel delavski svet pregled nad 
tem, kakšne koristi ima žele
zarna od teh inozemskih prak
tikantov, bo na eni prihodnjih 
sej delavskega sveta poročal 
direktor o delu teh tovarišev. 
Tako si bo delavski svet na či
stem, kaj od teh -strokovnjakov 
lahko pričakujejo, iz njihovega 
dosedanjega dela pa bo lahko 
povzel koristne zaključke za 
pošiljanje kadrov v inozemstvo.

Na zadnjem zasedanju je de
lavski svet železarne sprejel 
tudi nekaj sklepov v zvezi s šti
pendiranjem na raznih šolah 
Glede na spremenjeno uredbo 
o štipendijah, ki ie povišala 
mejo štipendij, so sklenili, da 
bodo povišali letošnje štipendi
je za 546.000 dinarjev. Da bi 
posamezne štipendiste spodbu
jali k čimbolj rednemu oprav
ljanju izpitov in k čimboljšemu 
ufpehu, bo dobil vsak štipen
dist, ki bo opravil izpit z od
ličnim in prav dobrim uspe
hom, 500 dinarjev, z dobrim 
uspehom pa 300 dinarjev na
grade.

S tem pravilnikom so tudi 
določili, kdaj se otroški doda
tek odšteje od štipendije. Do
slej so to delali dokaj neenot
no. Neka dijakinji, na primer, 
je železarna dajala 4.000 dinar
jev štipendije, dejansko pa je

dobivala na roko le 1.000 dinar
jev, ker so ji odšteli 3.000 di
narjev otroškega dodatka. Pri
zadeta tovarišica teh 1.000 di
narjev ni im^la za štipendi
jo, ampak za pomoč ... Sedaj 
so določili, da se štipendistom 
— edincem, ki stanujejo v kra
ju šolanja in pri starših, celot
ni otroški dodatek odšteje od 
štipendije, če pa štipendist' sta
nuje ločeno od staršev, se pra
vi, v drugem kraju, pa se od
šteje le 50% otroškega dodatka. 
Ce ima družina dva otroka in 
živi štipendist v kraju šolanja 
pri starših, se odšteje 50%, če 
živi ločeno od staršev, pa 25% 
otroškega dodatka; če je v dru
žini troje in več otrok, se od 
štipendije odšteje v prvem pri
meru 25% otroškega dodatka, v 
drugem primeru pa ostane di
jaku celotna štipendija.

Železarna vlaga precej sred

stev v vzgojo kadrov. Na raz
nih šolah imajo 242 štipendi
stov, ki prejemajo skupno ca. 
10 milijonov štipendij.

ZAGOTOVITI SREDSTVA 
ZA DOKONČNO 

IZPLAČILO PREMIJ
Pri obravnavanju polletnega 

obračuna je eden izmed članov 
delavskega sveta vprašal, ali so 
zagotovljena sredstva za izplači
lo 25% obračunanih premij, ki 
se po uredbi izplačujejo šele po 
zaključenem letnem obračunu. 
Opozorilo je bilo umestno. 
Sredstva so sicer zagotovljena 
v nerazporejenem skladu, toda 
enotnega pregleda nad temi pre
mijami doslej niso imeli. Zato je 
delavski svet sklenil, naj upra
va napravi pregled nad vsemi 
premijami, posebej za izplača
ne zneske in posebej za tiste, 
ki jih bodo izplačali po zaključ

nem obračunu. Morda bo tak
šen pregled dal delavskemu 
svetu povod, da bo končno te
meljito pregledal problem pre- 
mdranja.

Iz razprave in poteka zadnje
ga zasedanja delavskega sveta 
v jeseniški železarni torej lah
ko zaključimo, da delavski svet 
v celoti pozna problematiko 
podjetja. Osnovna značilnost v 
odnosih med delavskim svetom 
in upravo podjetja je ta, da ho
če biti delavski svet o vseh 
problemih natančno obveščen 
in tako lahko sprejema kon
kretne ukrepe. Uprava pa si 
prizadeva, da bi bila pojasnila 
delavskemu . svetu čimbolj na
zorna In jasna. Zlasti si priza
deva, da bi bil delavski svet o 
vsem pravilno in pravočasno 
informiran, zlasti direktor že
lezarne inž. Matevž Hafner.

J. Kristan

Tri odstotke čez načrt
V videmski tovarni celuloze in papirja

Tovarna celuloze in papirja 
»Djuro Salaj« v Vidmu-Krškem 
je imela v letošnjem prvem pol
letju največjo proizvodnjo, od 
kar obstaja. Podjetje je preseg
lo svoj proizvodni načrt za 3%. 
To je toliko pomembneje, ker 
so šele v maju vnesli v načrt 
nove obveznosti, za 9% večje, 
kot jih je predvideval proiz
vodni načrt ob začetku leta. 
Ostvarjeria proizvodnja je v 
primerjavi s prvotnim načrtom 
dejansko za 10% večja.

Preteklo leto je bilo za to 
podjetje najuspešnejše. Zato le
tošnji načrt temelji na lanskih 
uspehih. Ko pa so — zaradi ve
likih potreb po časopisnem pa
pirju sklenili, da bodo letos de
lali tudi ob nedeljah in prazni
kih, so na predlog Izvršnega 
sveta LRS' lahko sprejeli veliko 
obveznost, da bodo letos izde
lali 28.000 ton rotacijskega pa
pirja. Rezultat ob polletju p? 
zagotavlja, da bodo tudi ta na
črt izpolnili, če ne celo pre
segli.

LOČITEV
TRŽNEGA DOBIČKA

Polletni zaključni račun je res 
pomemben za vsako podjetje 
Morda celo bolj kot letni za
ključni račun, kajti analiza de
la v prvem polletju lahko opo
zori na marsikaj, kar se da do 
konca leta popraviti.

Kaže, da so tako menili tudi 
v tovarni celuloze in papirja v 
Vidmu-Krškem. Upravni odbor 
podjetja je naročil vodstvu, naj 
izdela podrobno polletno anali
zo. Taiko je pred kratkim vsak 
član delavskega sveta in uprav
nega odbora prejel lično, 25 
strani obsegajočo knjižico — 
»Analiza proizvodnje za prvo 
polletje«. O tem so že in še 
bodo razpravljali na obratnih 
sestankih.

Ne bomo naštevali proizvxi- 
ndh uspehov tega podjetja. Ne 
glede na višje (doslej najvišje) 
število zaposlenih, je tudi vred
nost proizvodnje na enega za
poslenega naj večja. Lahko govo
ri le o maksimumih, v vsem, 
kar zadeva proizvodnjo. Preden 
pa bi skušali opisati vzroke teh 
uspehov, naj še povemo, da je 
znašal čisti dohodek podjetja v 
prvem polletju 292,107.786 di
narjev. V poročilu o polletnem 
obračunu je rečeno, da je pre
težni del tega (251,647.259 dinar
jev) rezultat velike prizadevno
sti celotnega delovnega kolek
tiva, ostalo, to je 40,460.527 di
narjev, pa je ustvarjeno zaradi 
tržnih pogojev oziroma Sploš
nih pogojev poslovanja. V to
varni smo zvedeli, da je raču
novodstvo ugotavljalo le čisti 
dobiček, ki so ga ustvarili za
radi novih gospodarskih instru
mentov. Ostalo pa so prisodil: 
naporom celotnega kolektiva. 
Splošna sodba je, da je to rea

len izračun, ustvarjeni dohodek 
Pa realni temelj za sicer naj
bolj priljubljene razprave — k: 
pa vendarle marsikje zelo raz
burijo duhove — o delitvi do
hodka. Preden je delavski svet 
izrekel o tem zadnjo besedo, so 
se pogovarjali o višini dohodka 
tudi v osnovni partijski organi
zaciji in na izvršnem odboru 
sindikalne podružnice. Oba fo
ruma sta menila, da bi naj za
poslenim priznali še eno »pla
čo«. Edini so si bili v tem, da 
so jo zaslužili, najbrž še več, 
vendar naj bi tudi letošnji do
hodki ostali v takih mejah kol 
lani. Predsednik sindikalne po-, 
druinice je razlagal razna 
vprašanja v zvezi z razporedit
vijo sredstev in med drugim 
dejal; »Naša tovarna je hrbte
nica vsega občinskega gospo
darstva. Zaposluje tudi največ 
ljudi. Zasluge naših ljudi za 
proizvodni uspeh tovarne mor
da ne bi pra\j ■ocenili nitij samo 
s tem, koliko odstotkov na 
osebne dohodke so še dobili 
nad tarifnimi postavkami. Ven
dar ne bi bilo prav, če bi se 
delavski svet zedinil za višji 
odstotek. Poleg drugega vemo, 
da po vsaki delitvi dohodka v 
tovarni poskočijo cene na trgu, 
celo v mesnicah in trgovinah. 
Potem pa so prizadeti ne samo 
ljudje iz naše tovarne, temveč 
vsi občani iz Vidma-Krškega.«

Delavski svet je sklenil, da 
razdeli 140% na osebne dohod
ke nad tarifnim pravilnikom in 
tako so te dni delavci in usluž
benci tovarne celuloze in papir
ja prejeli kuverto z večjim do
hodkom kot sicer, vendar pa ne 
s takim, kot ga je marsikateri 
pričakoval.

SE SO »SKRITE REZERVE«!
Analiza proizvodnje za prvo 

polletje praviloma ugotavlja, da 
so na vseh področjih rezultati 
boljši od lanskih, da pa so še 
rezervne zmogljivosti, ki jih bo 
treba v prihodnje bolje izkori
ščati. Taka »neskromnost im ne
zadovoljstvo« z doseženim uspz- 
bom je na mestu in je tudi po
rok' za večje proizvodne uspe
he.

Po normi je bilo letos oprav
ljenih 524.516 ur, to je 45% 
vseh opravljenih ur ali 51.5% 
vseh ur delavcev. Povprečno so 
norme presegli za 16% (pri 
strojnih delih za 14.2%, pri fi
zičnih pa za 17.8%). Ce so nor
me pri strojnih delih pranapate 
ali druge neieaine, bodo ugoto
vili sami; žc pa sc skleni- • 
li norme postavit, ramo na teh
nični osnovi, kar bo vsekako"- 
bolje. Teda tako kot vsepovsod 
bi se m uda le dalo ugo avli 
tudi tu kakšne »skrite« rezer
ve. Al; so uvedi; norme e; za 
vsa dela, kjer se io da? P i bež
nem obisku i<*v: rre, po rai>. i-

vorih, H so ta i.vno omejen; 
toliko bolj, kolikor bolj se dviga
iertvicr vodilnih uslužooncev,
ovinar ne. more podati boljše 

analize ko- p ; nsko-anaVtični 
oddeleK I rh.\u pa, seveda, o 
čem podvomi u misli dr-.gače.

Predvs m gre ,.a to: posoviea 
delavce/ dela po normi in le-ti 
so svojo proizvod e naloge rc- 
reg’i .oJvp-ečno za 18%, Fr-z- 
' odni učit pa je podjetie pre
seglo le za 3%. (Na tem mestu 
ne bi obravnavali izpolnitve 
plana vseh izdelkov blagovne 
proizvodnje in proizvodnje »a 
lastno uporabo tovarne calulo- 
ze in papirja, ker so v povpreč
ju načrt presegli.) Kaže, da 
prav tisti delavci, ki niso delali 
po- normi, niso bili tako uspeš
ni, saj bi se moralo to pokazati 
v končnem proizvodnem uspehu 
podjetja, sicer pa se — toda ne
gativno — to kaže tudi sedaj. 
Ce bi še del delavcev, k, sedaj 
ne dela po normi, delal v pri
hodnje po normi in svoje nalo
ge izpolnjeval tako kot njihovi 
tovariši, ki že sedaj delajo po 
normi,, tedaj ne bi mogl; r jči, 
da norme presegajo za 16%, 
podjetje pa je preseglo svoj na
črt le za 3%.

PREMIJE SO VELIKO 
PRIPOMOGLE

Premijski pravilnik v tovar
ni celuloze in papirja v Vidmu- 
Krškem pa je dober. Sloni na 
res realnih temeljih, v njem pa 
je do pičice določeno, za kaj in 
koliko premije lahko dobi pre
mijski upravičenec.

Premije so pripomogle k let
nemu uspehu te tovarne. Med 
drugim so tudi razni prihranki 
materiala pripomogli k takemu 
finančnemu uspehu, Lahko bi 
jih našteli več, na primer na 
velikem papirnem stroju so le
tos proizvedli 12% več papirja 
kot lani. Toda medtem ko so 
lani porabili 26 sit, so jah letos 
porabili 19. Eno sito pa stane 
1.200 dolarjev. Ob tem stroju je 
bilo devet premijskih upravi
čencev, ki so prejeli skupaj 
(neto) 34.000 dinarjev premije. 
To je tudi dokaz, da premije 
niso neupravičeno visoke..

Tovarno sem obiskal prav ti
stega dne, ko so na papirnem 
stroju dosegli rekordno proiz
vodnjo — 110 ton časopisnega 
papirja. V obratu »kuhanja«, 
kjer kuhajo celulozo, pa so 
prav takrat — dvanajst dni lu 
pol pred predvidenim rokom — 
proslavili tisočo kuho, čeprav 
so letos izboljšali tudi kakovost 
celuloze. Vse to — in to že ni 
vse — ie res dokaz, da v tovar
ni ceiuloze in. papirja Videm- 
Krško dobro delajo in dobro 
gospodarijo in da bomo ob 
koncu leta pisali še o večjih 
uspehih tega kolektiva.

Danilo Domajnfco
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Logatec:
Podpeč:

• •premije so nujne!
premij ne rabimo!

V lesno-predelovalni industriji Podpeč pravijo, da nimajo kaj premirati, medtem ko v Kombi
natu lesne industrije (ki je podobno podjetje za lesno galanterijo) v Logatcu sestavljajo nov 
premijski pravilnik, ki bi ga z dobro voljo lahko uvedli tudi v Podpeči in še marsikje drugod

V Kombinatu lesne industrije 
(KLI) v Logatcu so imeli Vani 
premijski pravilnik, ki je ime) 
več premijskih osnov, glavne pa 
so bile naslednje tri: premije za 
obseg plana, premije za raciona
lizacijo in za premije izvoza. Z 
novim Vetom pa so tudi tu uki
nili premirjanje. v

Za ukinitev starega premijske
ga pravilnika navajajo nasled
nje razloge:

Premijski upravičenci, pravza
prav njihova premijska osnova, 
nabila dobro proučena;

knjigovodstvo je dajalo pre
malo preciznih podatkov z,a pra
vično izračunavanje premij, po
sebno ko je šlo za prihranek 
maiteriaVa;

glavna premija — na obseg 
proizvodnje — je imela največje 
pomanjkljivosti, ker se je lahko 
mesečni operativni plan sproti 
spreminjal in prilagajal premij
skim osnovam in

kljub temu, da je bilo premi- 
ranih le 20 odstotkov zaposlenih 
in da je bila najvišja premijska 
postavka omejena (najvišja pre
mijska osnova je bila 8000 di
narjev, tako premijo pa je do
bil tehnični direktor) je vsako 
Izplačevanje premij povzročilo 
veliko nejevolje in upravičene
ga, pa tudi neupravičenega go
drnjanja.

Lani je logaški kombinat hu
do prizadel požar, zato so vsa 
razpoložljiva sredstva vložili v 
obnovo tovartie. Tako tudi ni 
bilo denarja za izplačevanje pre
mij. Vsekakor je tudi to — po
leg vsega zgoraj naštetega — 
vplivalo na razpoloženje kolek
tiva, da se je le-to obrnilo proti 
premijam. Mnenju, da je treba 
ukiniti premijski isstem, se ljud
je niso pridruževali le »za vo
gali«, ampak so ga odločno za
govarjali tudi na sestankih. Tudi 
delavski svet ni mogel mimo te
ga in ko je še upravno vodstvo 
podjetja predlagalo takšen ukrep, 
je delavski svet na svojem za
sedanju začasno ukinil premij
ski pravilnik, vendar pa je še 
takrat (ob novem letu) sklenil 
sestaviti novega in boljšega.

Kmalu se je namreč pokazalo, 
da le z ukinitvijo premijskega 
pravilnika niso ničesar prido
bili, še več — občutili so prve 
pomanjkljivosti, ki bi jih, v tem 
so si edini, odpravili, če bi imeli 
dober premijski sistem. Beseda 
je dala besedo in o tem so za
čel; ponovno razpravljat; na se
stankih. V »KLI« imajo namreč

redne mesečne sestanke. Poseb
no važni so tromesečni sestanki, 
ki na njih člani kolektiva raz
pravljajo o finančnem poslova
nju i.n o gospodarjenju v pod
jetju (v prihodnjih dneh bodo 
razpravljali o polletnem zaključ
nem računu). Prav na teh se
stankih so delavci odločno pove
dali, da bi bilo prav, ko bi pre- 
miranje ponovno uvedli.

Predvsem so sklenili, da bo 
novi premijski pravilnik teme
ljil le na treh osnovah, ki naj 
bi obsegale: premije za obseg 
proizvodnje, (količino in kako
vost izdelkov), premije za zmanj
šanje obratnih nezgod in pa 
premije za zmanjšanje okvar pri 
strojih. Premirali bodo tudi v 
prihodnje morebitne racionali
zacije, v prvi od, naštetih pre
mijskih osnov pa je hkrati za
jeta tudi premija za prihranek 
materiala.

ZAKAJ SO V PODPECI 
PROTI PREMIJAM? ...

Ko so v. Lesno predelovalni 
industriji (LPI) v Podpeči spo
znati, da premijski sistem nima 
mesta v njihovem kolektivu, so 
se predvsem opirali na to, da 
nimajo evidence, ki bi pokazala, 
na katerem delovnem mestu in 
koliko česa je bilo prihranjene
ga. Ce bi hotel; to sproti ugo
tavljati (tako pravita predsednik 
delavskega sveta in pomočnik 
direktorja), bi morali nastaviti 
nekaj novih uslužbencev, to pa 
se jim v nobenem primeru ne 
b; izplačalo. Takoj k temu pa 
pristavljajo: mi imamo tako do
bro preizkušene (»ali smo naj
boljši v tej stroki ali nismo!«) 
normative, da tu ni kaj izbolj
ševati. Ce danes izkoriščamo les 
do zadnjega ostanka vemo, kaj 
vse se da iz njega izdelati in 
pridobiti, potem ne more biti 
govora o kakšnem prihranku 
materiala; kakovost imamo že 
tako ali tako odrejeno in jo mo
ra vsak doseči, tako, da za pre
mije enostavno ni ne mesta ne 
pogojev! Kajti, če bi kdo ob mo
rebitnem premijskem sistemu 
(ki ga pa nimajo in ga ne name
ravajo uvajati!) vendarle dobil 
premijo, bi to lahko pomenilo, 
da je vse dotlej »sabotiral«! Edi
no upravičeno premijo, tako 
menijo bi lahko dobil le kakšen 
racionalizator. Premije za pri
hranek pomožnega materiala, na 
primer brusilnega papirja, pa 
prav tako ne bi mogli sprejeti, 
ker je ta material vselej različne

vsekakor upravi-

Ne .sindikalna trgovina1
pač pa skrb za ceneno ozimnico

(Nada!; 3 ^anje s prve strani)
Jabolk, od tega jih bo na prodaj 
okoli 50.009 ton, v Jugoslaviji pa 
skupno oikoli 100.000 ton. Tako 
obilne letine Jabolk kot letos v 
Sloveniji doslej še ni bilo, zato 
bomo lahko ob organizirani pre
skrbi oskrbeli delavce s cenenim 
sadjem. Morda se bodo cene za 
industrijsko sadje sukale do naj
več s dinarjev. Sadje za potrošnjo 
bi odkupovali po 18 do največ 25 
dinarjev (nekaterim se zdi tudi 
ta cena v'soka in bo verjetno ob 
večji ponudbi še nižja), izvozno 
sadje, ki ga pa žal ni veiliko>, pa 
bodo odkupovali po 25 do 40 di
narjev za kilogram. Poslovne zve. 
ze se bodo dogovorile, po kakšnih 
cenah naj bi odkupovale posa
mezne sorte jabolk. Letos lahko 
uresničimo tak način odkupova
nja in potrošnik bo lahko izbiral 
med cenejšimi, toda slabšimi, in 
nekoliko dražjimi, toda boljšimi 
vrstami. Skratka, vede' bo. kaj 
kupuje. Tudi krompirja bo letos 
neprimerno več kot lani. Na ome
njenem sestanku so se dogovorili 
o conah in bodo odkupovali krom
pir za industrijsko predelavo po 
8 dinarjev, slabše vrste krompir 
za genpodinjstvo ipo 9, boljši pa 
Po 19 dinarjev. To pomeni, da bo
do lahko proizvajalci dobili Krom - 
pir tudi preko trgovine po največ 
13 dinarjev za kilogram (za naj
boljše sorte). Prav bi bilo. če bi 
podjetja tudi krompir tako odku
povala knt sadje. Zberejo naj naj
ugodnejše ponudbe in šele nato 
kuip jo potrebne količine^

SKLEPANJE POGODB
Komisijo oziroma uprave ali 

delavski sveti naj bi na osnovi 
ponudb sklepali z gospodarski
mi organizacijami, z zadrugam; 
pogodbe, v katerih b; poleg 
količin določili tudi cene, ka
kovost in sorto blaga. Zlasti 
dogovori o sorti se nam zde 
važni, saj so še lani nestrokov
ni nakupovalci sindikatov ku
povali jabolka, ki so se hitro 
kvarila, ki niso bila pravilno 
transportirana, tako da so svo
jemu članstvu marsikje naredi
le medvedjo uslugo. V pogodbi 
naj bi navedli tudi embalažo, 
dostavo blaga itd. Najvažnejša 
je seve cena. Prav zaradi cen 
so sindikati velikokrat trgovali 
kar sami, saj so hoteli članom 
zagotoviti čim cenejšo ozimni
co. Večina sindikatov je do
slej prevažala biago s kamioni 
svojega podjetja. Na videz je 
bilo to cenejše, ker je plačala 
tak prevoz vsa družba. Letos 
tudi te navidezne cenenosti ne 
bo, ker bodo morali plačati 
vse te stroške iz sredstev, ki 
ostanejo podjetju. Prevoz ja
bolk s Štajerskega stane, če 
jih peljemo s kamioni, 6 dinar
jev za kilogram, z vlakom le 
2 dinarja (krompir 3 dinarje

gospodarsko 
čene.

Vsak premiranec — le-te bodo 
določilii po skrbni proučitvi — 
bo prejel premijo, če bo moč 
računsko dokazati njegovo za
slugo. Zato pravilnika o nagra
dah ne bodo sprejeli, ker sodijo, 
da je pri nagradah največ ne
varnosti za krivično ravnanje. 
Nova premija pa ne b<* imela 
vloge nagrade (pri kateri bi se 
nenagrajeni spraševali, zakaj je 
oni niso sprejeli), temveč bo le 
plačilo za opravljeno delo, zdru
ženo s posebno prizadevnostjo, 
ki je obrodila uspeh, in zato 
takšne premije ne bo mogel 
premijskemu upravičencu opo
rekati. Tako bo do premije upra
vičen tudi komercialist, če bo 
uspel v najbolj ugodnem in naj
krajšem času odpremiti blago v 
skladišče na Reko in ga takoj 
vkrcati na ladjo, (ki odpluje na 
primer vsak teden), pa tudi ra
čunovodja, če b0 uspel skrajšati 
običajni rok plačila tujih kup
cev, s čemer bo dosegel, da se 
hitreje obrnejo sredstva, znižajo 
stroški za obresti ’in podobno. 
Saj so se odločili,, da bodo pre
mirali vse, ne glede na njihova 
delovna mesta, če bo njihove 
zasluge le moč ugotoviti.

Čez poldrugi mesec bo nnvi 
premijski sistem stopil v velja
vo. Če že ne prej, bodo lahko 
tedaj sledili izkušnjam lesnih 
proizvajalcev iz Logatca tudi 
drugi iz iste stroke, vai tisti, ki 
so danes prepričani, da premij
ski sistem nima mesta v njiho
vem podjetju in da premije ne 
morejo biti tako spodbudne, da 
bi imelo podjetje od njih kori
sti. D. Domajnko

oziroma 0.55). Zato bi bilo prav, 
če bi se podjetja posluževala 
predvsem železniškega prevoza 
in tako vplivala na znižanje 
cen. Tovorni. avtomobili posa
meznih gospodarskih organiza
cij naj bi vozili blago, če že 
tako mora biti, le od zadruge 
do postaje in s postaje v pod
jetje. pred nakupom naj bi 
v podjetjih pripravili embala
žo. Le-te v zadrugah nimajo, 
v podjetjih pa je dovolj starih 
zabojev, ki bi jih lahko prede
lali tako, da bi bili primerni za 
prevoz jabolk., (Toda nikar pre
važati jabolk v 200 kilogram
skih zabojih, kakor lani naku
povalci iz tekstilnih podjetij. 
Tako stisnjena in obtolčena ja
bolka pač niso primerna za 
prezimovanje!) Ce bodo pod
jetja pripravila primerno em
balažo, bo tudi to vplivalo na 
znižanje cene oziroma na 
zmanjšanje razlike med nakup
no in prodajno ceno. Če pa si 
bodo podjetja embalažo izposo
jala, potem je treba s pogod
bami zagotoviti, da jo bodo 
takoj vrnila. Lani so to eniba- 
lažo v nekaterih podjetjih za
drževali tudi po več mesecev, 
kar bi ob letošnji obilni letini 
še bolj otežkočalo odkup in 
prevoz. Končno bi morale upra
ve podjetja ali pa.komisije v 
imenu delav. svetov in uprav 
podpisati z zadrugo, kjer bodo 
kupovale blago, tudi pogodbo, 
v kateri bo določen rok plači
la. Nekateri sindikati so lani 
zelo zavlačevali to stvar.

Skratka, s premišljeno orga
nizacijo in brez preštevilnih po
srednikov, pa vendar v skladu 
s predpisi in brez ustvarjanja 
nereda ter navijanja cen na 
tržišču je možno proizvajalcu 
oskrbeti ceneno ozimnico. S ta
ko trgovino, to je treba pove
dati, bomo oskrbeli proizvajal
ce s pridelki po enakih cenah, 
kot če bi blago kupovali nepo
sredno od kmeta. Razlika je le 
v tem, da se bomo držali do
govorjenih cen in ne bomo 
kmetu preplačevali blaga.

Sindikalne podružnice naj bi 
torej postale pobudnik cenen« 
preskrbe proizvajalcev za zime 
Ne želimo pa, da bi ostale »sin
dikalne trgovine«. Nakup in 
prodaja pridelkov, oskrba pro
izvajalcev naj bo stvar poseb
nih začasnih komisij ali pa 
drugih gospodarskih organov.

M, Švab

kakovosti in je zato razumljivo, 
da ga enkrat porabijo več, dru
gič manj ...

.... IN ZAKAJ SO V LOGATCU 
ZA PREMIJE?

Povrnimo se v Logatec, v KLI, 
ki je popolnoma podoben pod
peškemu podjetju, kjer pa so 
vendarle ubrali drugo pot. Ugo
tovili so, da je bila dosedanja 
evidenca opravljenega dela po
manjkljiva, zato so nastavili šti
ri pregledovalke in zapisovalke 
dela (tudi mezdn; oddelek je do
bil dve novi moči), ki pri vsaki 
fazi pregledajo bodisi opravljeno 
delo, bodisi polizdelke, ki bodo 
obdelani v naslednji fazi. Tako 
so med njimi onemogočili tudi 
vsako špekulacijo pri zapisova
nju delovnega učinka po normi.
Da bo jasneje, bi razložili tako
le: pri izdelovanju obešalnikov 
pride na primer v neko fazo
100.000 kosov, ki jih obdelujejo 
na vrsti strojev. Umevno je, da 
na koncu faze kontrola ne ugo
tovi več kosov kot prej, temveč 
manj, kajti izmeček je sproti od
padal. To je še posebej pomemb
no za kotrolo normiranih del 
(v normi je zapopadena tudi ka
kovost), kajti doslej zapisovanje 
ni bilo vedno najbolj točno.

Takšna kontrola je že prinesla 
prve uspehe. Povedati moramo, 
da se "je »uradniški kader« po
večal le za 4 osebe, ki podjetje 
mesečno stanejo 60.000 dinarjev.
»Poenterke« so namreč nastavili 
meseca maja, ko je bil v pod
jetju 701 zaposlen, plače pa so 
znašale 9 milijonov dinarjev. V 
juniju je bilo 716 zaposlenih, za 
plače pa je podjetje izdalo kar 
dober milijon manj (točneje
7.940.000 dinarjev), vrednost pro
izvodnje pa se je povečala. Pra
vijo, da je to zasluga pravilne
ga zapisovanja učinka, dejansko 
zasluga »poenterk« ...

Najbrž 'je marsikoga takšna 
kontrola »oškodovala«, vendar je 
večina ta ukrep pozdravila, še 
več: v kolektivu razpravljajo o 
delovni disciplini in pravilno 
sodijo, da bi ob sedanjih delov
nih pogojih prav z večjo delovno 
disciplino povečali storilnost, s 
tem pa bi tudi vrednost svoje 
proizvodnje in večje lastne do
hodke.

Prihranek materiala je moč 
računsko dokazati, vendar je 
sama definicija »premija za pri
hranek materiala« lahko zelo re
lativna in ne pove ničesar. V 
KLI bodo skušali točno določiti, 
pri kakšnem materialu bo pri
hranek premdran. Iz dosedanjih 
izkušenj vedo, da brusilnica po
rabi v osmih urah povprečno tri 
komade uvoženega brusilnega 
papirja »Viteks« ali štiri koma
de domačega, znamke »Katran«.
Torej bo podjetje priznalo po
rabo treh brusilnih papirjev 
»Viteks« (ali štirih »Katran«).
Vsak prihranek bo premiran, 
večja poraba pa bo avtomatično 
vplivala na negativno premijo.
Treba je povedati, da zaradi 
takšnega premiran j a ne bo mo
gla trpeti kakovost (da bi na 
primer delavka slabše brusila 
izdelke in tako skušala prihra
niti več brusilnega papirja), ker 
kontrola ne bo priznala slabih 
izdelkov in jih ne bo štela v 
normo.

To premijo bodo postavili, če 
že ne popolnoma izvirno, tako, 
kot ravnajo doslej le redko kje.
Najbrž bodo uvedli posebne bo
ne (nekakšen interni tovarniški 
»denar«), s katerim bo delavka 
»kupovala« v skladišču brusilni 
papir, število prihranjenih bo
nov, t. j. brusilnega papirja, bo
do prekontrolirali vsak mesec 
in takoj izplačali dogovorjen 
znesek premije. Isto bo veljalo dober trgovec ponujali TAM 4500, 
za prihranek čistilnega špirita če bi vedeli, da imate na zalogi 
in vrsto drugega materiala. Pri- 500 ali 600 Pionirjev?« 
hranek bo prinesel velike koristi »Nikakor!« 
podjetju, zato bodo te premije V Tovarni avtomobilov so do-

S-1S2' ----------
M ' ' :

' »1!

TEKMECA V ISTI 
TOVARNI

To sta naš stari znanec 
»Pionir« (na pokončni sliki) 
in TAM 4500, ki se je šele 
pred nedavnim pojavil na 
naših cestah in ki »starej
šega brata« počasi že iz
podriva. V Tovarni avtomo
bilov v Mariboru so sesta
vili podroben načrt proiz
vodnje tega novega vozila 
In predvidevajo, da bodo v 
treh letih vse dele zanj ali 
sami napravili, ali pa jib 
bodo proizvajali v drugih 
domačih tovarnah. Le nekaj 
manjših delov bodo uvažali 
tudi pozneje, ker se jih v 
majhnih količinah ne izpla
ča proizvajati doma. Danes 
uvažamo iz Zahodne Nem
čije le še toliko delov, koli
kor znaša polovica vredno

sti izdelanega kamiona.

KDO BO UREDIL GOSPODARSKE TEŽAVE V TAM

Družba ali kolektiv?
.(Nadaljevanje s prve strani) 

ročilo, dirugi spet ne, in bodo v 
TAM morali prevzemati blago, 
kar bo spet povzročilo nenor
malno visoke zaloge, vezalo kre
dite itd.

Z-atoga kamionov je prodana 
in je tako odpadel glavni razlog 
za znižanje plana, vendar v to
varni ne zaupajo v sposobnost 
svoje komerciale^, da . bi prodala 
proizvodnjo zadnjih treh mese
cev, in so raje ostali pri zniža
nem pianu, diasi imajo proste 
kapacitete.

»KOT DOBER TRGOVEC — 
NIKAKOR« ...

Telefonski razgovor s proda
jalno podjetja »Slovenija avto« 
v Ljubljani.

»Kakšno je povpraševanje po 
Tamovih Pionirjih?«

»Sedaj, ko je kamionov TAM 
4500 malo na trgu, se povpraše
vanje po Pionirjih dviga. Dosti 
večje pa je zanimanje za TAM 
4500. To vozilo je ekonomičnejše, 
ima večjo nosilnost, Diesel po
gon, zračno hlajenje in porabi 
le 15 litrov nafte. Pionir pa 
okoli 30 litrov bencina.«

»Kaj je po vašem mnenju bolj 
vplivalo na zastoj v prodaji 
Pionirjev: kreditni sistem ali to, 
da se jt pojavil na trgu eko- 
nomlčnejši Tamov kamion?«

»Oboje. Kreditni sistem je 
vplival bolj na kupce iz ostalih 
republik, kjer še niso tako spo
znali prednosti novega vozila.

»Se eno vpraašnje: Aid bi kot

bro vedeli, da bodo s kamionom 
po Deutzovi licenci postavili na 
trg vozilo, ki bo konkuriralo 
njihovemu lastnemu izdelku. 
Prav tako je bilo očitno, da čez 
noč ni mogoče preusmeriti pro
izvodnje ter da bodo določen 
čas še morali proizvajati in pro
dajati Pionirje.

Po načrtu naj bi se v treh 
letih preusmeriti na proizvod
njo TAM 4500 in ta čas postopno 
zmanjševali proizvodnjo Pionir
jev. Toda, čim so sestaviti prve 
kamione po Deutzovi licenci, so 
jih poslali na razne velesejme v 
državi, napravili reklamo zanje 
ter naglasa!! prednosti novega 
vozila. N; čuda, da je začelo za
nimanje za kamion tipa Pionir 
plahneti, obenem p-a se je z ne
prodanimi Pionirji polnil trav
nih ob tovarni. Nedvomno je, 
da ima tudi Pionir svoje pred
nosti in da je zlasti uporaben 
v trgovski mreži, za prevoz na 
krajše razdalje itd.

Nehote se ob tem porodi mi
sel, da so tako zgodaj in za njih 
v neprimernem času postavili na 
trg TAM 4500 zato, da bi naglo 
opravičili tako močan pritisk na 
družbo za odobritev nakupa 
Deutzove licence. Smotrn gospo
dar bi s-i prizadeval, da bi čim- 
prej usvojil proizvodnjo novega 
vozila, ponujal pa bi še naprej 
le Pionirja, saj so že prve iz
kušnje pokazale, da lahko vozila 
TAM. 4500 prodajo, kolikor jih 
le napravijo.

V tovarni pravijo, da so mo
rati začeti z reklamo za TAM 
4500, ker si je treba zagotoviti 
trg. V isti sapi pa povedo, da se 
konkurence sploh ne boje ter da 
se jo upajo ugnati v kozji rog —

Lesno-predelovaina industrija v Podpeči je že star proizvajalec lesne galanterije. Danes 
izvaža svojo proizvodnjo večidel v tujino, za domači trg pa ostanejo le izdelki z napakami... 
Tovarno bodo letos obnovili, da bodo lahko proizvodnjo še povečali. Takrat bo morda tudi 
več dobrih izdelkov za domače kupce. V podjetju imajo v zadnjem času več novih strojev, 
razveseljivo pa je, da so jih skonstruirali in izdelali večidel doma, v svoji stvojni delavnici.

tako s kakovostjo izdelka kot s 
ceno.

PREMALO DELAVCEV IN 
PREVEC

Nujna posledica zmanjšane 
proizvodnje je sorazmerno zni
žanje staleža delovne sile, saj 
nazaj, na prvotni plan zaradi 
odpovedanih pogodb ne more
jo, četudi bi to hoteli. Po iz
računih so imeli za izpolnitev 
prvotnega plana v proizvodnji 
okoli 250 delavcev premalo. 
Predsednik sindikalne podruž
nice pa osebno meni, da jih je 
bilo tudi v začetku leta dovolj, 
če ne celo za kakih 200 preveč. 
Podobnega mnenja so tudi de
lavci v mehanični delavnici, se
kretar podjetja pa je izjavil, da 
po planu za letos niso predvL 
deli nič novih delavcev.

Ko je delavski svet sklepal o 
znižanju plana, je ugotovil, da 
bi potrebovali za prvotni plan 
2273 produktivnih delavcev, 
sredi junija jih je bilo v to
varni 2013, za znižani plan pa 
bi potrebovali 1970 produktivnih 
delavcev, torej jih je 43 preveč. 
Mimogrede povedano je v to
varni danes nekaj čez 3700 za
poslenih. Po njihovih računih 
jih v nekaterih oddelkih še 
manjka, največ jih je preveč v 
kovačnici (34), v mehanični de
lavnici in karosernici, na ka
terih leži breme proizvodnje, pa 
32 (v teh dveh oddelkih dela 
okoli tisoč ljudi). Ze na oko je 
številka 32 vredna pomisleka, k 
čemur so pritrdili tudi neka
teri delavci v orodjarni.

Prvega avgusta so odpovedali 
okoli petdesetim delavcem in 
delavkam. Vodstvo tovarne me
ni, da je s tem število zapos
lenih v glavnem uravnano s 
planskimi potrebami. Ce je v 
nekaterih oddelkih še kaj pre
več delavcev, jih bodo razvrstili 
na druga delovna mesta, pla
čali pa jih po stari tarifni po
stavki.

Ob tem le en izračun. Lani 
je bilo 56.74l,/i) vseh produktiv
nih ur normiranih. Norme so 
prekoračevati povprečno za 
18‘Vff. Razmišljanja o teh podat
kih nas privedejo do tegale ne
koliko poenostavljenega, vendar 
tehtnega sklepa: če so v polo
vici produktivnih ur prekoračiti 
normo za okoli 20%, bi jo v 
vseh za 10% In plan za toliko 
presegli. Toda plan proizvodnje 
kamionov in šasij Pionirja so 
izpolnili lani z 97%, avtobusov 
z 87%, TAM 4500 z 84%, le 
rezervnih delov so napravili za 
22 odst. več. Razmerja so ostala 
bržčas tudi v prvem letošnjem 
polletju ista, izpolnili pa so ne
kaj pod 45«/* letnega plana 
kljufb ugodnemu energetskemu 
položaju. To da slutiti, da je 
težko govoriti o ekonom iv: rani u 
z delovno silo v tej tovarni, zla
sti še, če pomislimo, da odpa
deta na eno produktivno uro 
dve neproduktivni. Ce se že 
zgledujemo po tujih, tovarnah, 
potem se raje sponmljpp na to, 
da proizvedejo v tovariti .Deutz 
pa tri kamione na leto na ene
ga zaposlenega, v TAM pa niti 
celega.

Seveda so zato delno tudi ob
jektivni razlogi: zastarel strojni 
park, čigar kapacitete so izko
riščene le do polovice, kar za
hteva dosti vzdrževalnih del. 
Dalje imajo močno orodjarno, 
ker industrija orodij pri nas 
še ni dovolj močno razvita itd., 
vendar je _razmerje 1:2 v prid 
neproduktivnim uram dosti pre
veliko.

Ne bi kazalo morda ta raz
merja močno spremeniti in s 
tem poceniti proizvodnjo Pio
nirjev, obenem s tem pa tudi 
znižati prodajno ceno in tako 
povečati zanimanje za to vrsto 
kamionov? S tem*bi tudi zmanj
šali povpraševanje po investicij
skih kreditih, kar bi pozitivno 
vplivalo na odnos med blagov
nimi in denarnimi skladi.

Ubrali pa so najlažjo pot: zni
žali so plan, s tem pa se je, ka
kopak, tudi lastna cena zvišala 
za 164.000 dinarjev pr; vozilu. 
Za toliko bodo manjša razpo
ložljiva sredstva podjetja od 
vsakega kamiona. Mimogrede 
povedano:' upravni odbor n; bil 
seznanjen s to posledico zni
žanja plana.

KRATKOVIDNA POLITIKA
Težko se je znebiti vtisa, da 

v tovarni zelo radi prevržejo 
krivdo za vse težave na družbo 
in ne izpuste skoraj nobene 
priložnosti, da ne bi naglasili 
tistih instrumentov, ki prizade
vajo tovarno, da bi morda z 
njimi opravičili tudi lastne sla
bosti. Proizvodnja kamionov 
TAM 4500 zastaja, ker ne dobe 
deviz; Pionirjev niso mogi pro
dati zaradi takih in takih kre
ditnih predpisov; z notranjimi 
problemi tovarne se ne utegnejo 
podrobneje ukvarjati, ker se 
predpisi naglo menjajo in se 
zato s takimi problemi ukvar
jajo le drugorazredni uslužben
ci; da nekateri oddelki visoko 
prekoračujejo planirane stro
ške, ni njihova krivda, marveč 
so posledica knjigovodskega ob
računa delovnih nalogov itd.

Vsak ima seveda pravico 'gra
jati, Pe misli, da so predpisi na
pačni ali celo škodljivi. Ostati 
samo pri tem, na lastne sla
bosti pa opozoriti le »med vr
sticami«, kot so dejali v tovar
ni, pa je politika, ki se bo prej 
ali slej hudo maščevala. V vod
stvu tovarne vlada prepričanje, 
da zanima delavce zgolj, kdaj 
bodo delili dobiček. To pa ne 
drži. Razgovori z delavci vsaj 
v orodjarni in mehanični delav
nici lahko vsakogar prepričajo, 
da se močno zanimajo tudi za 
druga proizvodna in gospodar
ska vprašanja tovarne, le da 
jim jih ne raztolmačijo jn si jih 
potem vsak po svoje razlaga.

Delavski svet bo v kratkem 
razpravljal o polletni bilanci 
podjetja. Ne bi bilo napak, če 
bi to priložnost izkoristili za to, 
da bi opozoriti kolektiv na 
tiste stvari, ki jih je moč re
šiti v samem podjetju, jim po
gumno povedati in ga s tem 
mobilizirati, da se urede. Le ta
ka politika se bo bogato obre
stovala. Vlado Jar*
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Mladi proizvajalci
se pripravljajo na razpravo

Pred dnevi je bila seja ko- 
»lisije za delavsko mladino pri 
CK LMS, kjer so podrobneje 
razpravljali o nalogah organi
zacij LM in opozorili na neka
tera važnejša vprašanja v zvezi 
z razpravami o polletnih obra
čunih v gospodarskih organiza
cijah. Organizacije LM bi se 
morale povezati s sindikalno 
organizacijo, saj so stališča, ki 
jih je sprejel . republiški svet 
sindikatov osnova tudi za delo

čeprav bi morali upoštevati, 
da je tako delo zahtevno in po
litično pomembno in bi mu ka
zalo dodeliti več časa.

V »Avtoolmovi« v Šentjerneju 
predvidevajo, da bodo o osnovnih 
vprašanjih razpravljali najprej v 
klubu mladih proizvajalcev, nato 
pa bodo skupaj z mladimi člani 
DS pojasnjevali dosežene uspehe 
v kolektivu mladim delavcem tn 
ob tem zbrali njihova mnenja, ka
ko bi razdelili preostala tmančna 
sredstva, v cementarni Anhovo bo
do t0 priložnost izkoristili in bo 
organizacija LM prvič vzpostavila

organizacije LM. V nekaterih kontakt z mladimi člani DS (neka-
okrajih so se priprave že 
pričele.

V gordškem okraju bodo imeli

teri izmed njih niso člani LM). 
Občinski komite LMS v Idriji pa 
bo prav tako sklical skupno sejo 
s sindikalnim svetom, ki ji bodo

skupen razgovor mladinskega prisostovala mladinska vodstva v
in sindikalnega vodstva, da bi 
se podrobneje pomenili, katere 
probleme bodo v kolektivih po
stavili v ospredje. Nekateri de-

podjetjih im bqdo napravili ana
lizo, kako se izpolnjujejo obve
znosti kolektivov za uresničenje 
nekaterih izboljšav v življenju de
lavcev. Mladinske organizacije de
lovnih kolektivov ljubljanskega

lovni kolektivi v tem okraju okraja se že dalj časa pripravlja- 
zatrjujejo, da je za izdelavo Jo na sektorska posvetovanja, kjer
polletnih obračunov predviden 
prekratek čas, tako da je resna

bodo obravnavali naloge, ki izha
jajo iz družbenih planov občin
skih ljudskih odborov, da bi tako

ovira za široko politično poja- lažje razumeli, zakaj je treba v
in tolmačenje pred ^^te^odMomtl za^rarfične'''ko

munalne službe, stanovanja tn 
druge stvari v občini, kar nedvo
mno mnogo koristi mladim delav
cem. v kranjskem okraju bodo 
člani CK LMS obiskali nekatere 
delovne kolektive in poleg ostale
ga pomagali vodstvom LM im klu
bom mlad'h proizvajalcev, da bodo 
kar najbolje pričeli z delom. Prak-

snjevanje 
sejo delavskega sveta, ki obra
čun potrdi. Tako bodo marsikje 
delavcem in mladini stvari po
jasnjevali šele tedaj, ko bodo že 
sprejete na DS in bo popolnejša 
analiza le še formalnost. Kra
tek rok je za nekatere izgovor,

»Sindikalna trgovina«
Do kdaj še?

tična stališča OSS jim bodo mno
go pripomogla h konkretizaciji ak
cij. Klubi mladih proizvajalcev v 
»STOL« v Duplici, Železarni Je
senice, Rudniku Idrija. TAM v 
Mariboru in drugod pripravljajo 
širše razprave in bodo prosili za 
pomoč tudi starejše.

Ponekod bodo izvedli med 
mladimi delavci anketo, da bi 
spoznali njihove želje in potre
be glede bodočega razdeljeva
nja sredstev. Niso namreč redki 
primeri, ko prav mladi delavci 
najbolj čutijo pom&njkljivo 
skrb za njihove življenjske po
goje v nekaterih delovnih ko
lektivih. Stanovanje, prehrana, 
delovna zaščita, možnost različ
nih kvalitetnih in cenenih uslug 
in druga vprašanja bodo marsi
kje ponovno upravičeno na 
dnevnem redu. Tud\ v kolekti
vu mladi delavci često najdejo 
različne probleme, s katerimi se 
v celoti ne strinjajo. Zato bodo 
v večini gospodarskih organiza
cij pripravili posebne proizvod
ne konference mladih delavcev, 
da bi povedali svoje misli k 
sedanjemu tarifnemu pravilni
ku, da bo to solidnejša osnova 
za sestavljanje novega, ko bodo 
s tem v zvezi izšli predpisi. V 
nekaterih kolektivih bodo ne
dvomno zahtevali, naj se uvede 
kar največ dela po normah, ker 
jih nekje brez potrebe in ob 
negodovanju delavcev brez po
sebnega vzroka ukinjajo.

vsa druga vprašanja in vsebin
sko globlja vprašanja lahko po
zablja in dela po starem.

Vodstva Ljudske mladine pri
čakujejo, da bodo upravna vod
stva podjetij tudi njim posre
dovala osnovne podatke in dru- 
de pokazatelje, tako da bodo 
lahko, še preden bi gradivo ob
ravnavali na seji DS, dali svo
ja mnenja, stališča in zahteve. 
Zaželeno pa bi bilo, da sindi
kalne organizacije povabijo tu
di mladinska vodstva na razgo
vor, ko bodo govorili k pollet
nemu obračunu. M. R.

Na vratih jeseniške železarne je že silna gneča, ura pa je 
šele pravkar odbila dve...

Za desc^etoico - zmaga
Na ljubljanskem hipodromu v 

Stožicah so bile minulo nedeljo 
velike konjske dirke z glavno 
točko — XXXI. jugoslovanskim 
kasaškim derbyjem. Za prire
ditev je bilo izredno zanimanje,

Derby je navrgel učinkovito 
^mago državni kobilarni v Tur
nišču. Štiriletna Libc a na va
jetih Stevana Kučere je namreč 
zmagala pred vsemi favoriti z 
izvrstnim kilometrskim čaaom 
1:31,8.

To je že četrta zmaga kobi
larne Turnišče v jugoslovan
skih kasaških derbyjih v mi
nulih petih letih in četrti tak
šen uspeh voznika Stevana Ku- 
čere. Za tumiške rejce je ta po
novna zmaga lepo priznanje za 
dosedanje delo. Kobilama v 
Turnišču praznuje namreč prav 
zdaj desetletnico in je nedvom
no veliko prispevala k razvo;u 
konjskega športa pri nas.

Dragoceni izgubljeni čas
V delavnih kolektivih več

krat razpravljajo o proizvodnih 
uspehih. Pri tem ugotavljajo, 
da s« kljub prizadevanju vseh 
članov delovnega kolektiva ob
seg proizvodnje ni znatno pove
čal. Ob takih pripravah po
zabljajo, da v podjetjih izgubi
jo veliko, časa, ker delavci pri
hajajo prepozno na delo in pred
časno zapuščajo svoja delovna 
mesta.

V naših gospodarskih organi
zacijah je še vedno premalo

Mariborski »Večer« je pred 
kratkim zapisal, da v podjetju 
»Povrtnina« v Manbcfru ne mo
rajo kupovati jabolk in hrušk 
v večji količini (podatki kažejo, 
da bo letos dobra letina), ker 
r.e vedo, kam bi jih prodajali. 
(V kolikor pa hruške odkupuje
jo, jih plačujejo po 20 din).

Medtem pa so cene nekaterih 
vrst sadja in zelenjave v Celju 
in Ljubljani zelo različne. 
Hruške prodajajo po 40 in cele 
p i 50 dinarjev. Zakaj so pro
dajne cene tako visoke? Saj 
podjetja vendar kupujejo pri
delke po razmeroma nizki ceni.

Odgovor na to vprašanje 
iščejo potrošniki že vrsto let 
Ker trgovina še ni uspela, da 
bi organizirala odkup tako, da 
bi prodajala kmetijske pridelke 
po razmeroma nizkih cenah, si 
potrošniki poiščejo te prehran- 
bene predmete tam,- kjer jih 
bodo kupili najceneje. Podobno 
je bilo pred kratkim s krom
pirjem. V Slovenskih Konjicah 
sc ga prodajali po 40 din, med
tem ko so ga v tovarni »Ko
nus* delavci lahko dobili po 25 
din in celo po 18 din. Tako 
imenovane sindikalne trgovine 
pa seveda ne bomo mogli izko-

Nova Goiica
Okrajni ljudski odbor v Novi 

Gorici je na seji sprejel odlok 
o ustanovitvi zavoda »Admini
strativni tečaji«. V tem zavodu 
bodo v dvoletnih splošnih teča
jih usposabljali gojence za ad
ministrativno delo v zavodih in 
gospodarskih organizacijah. V 
tečaje se bodo lahko vpisali 
absolventi nižjih gimnazij in 
osemletk.

*

Na Goriškem bodo proslavili 
obletnico Goriške fronte s tem, 
da bodo odkrili troje spome
nikov padlim borcem. Na Vo
grskem bodo odkrili spomenik 
padlim domačinom, v anhovski 
cementarni padlim borcem, ki 
so nekoč delali v tovarni, na 
Trnovem pa bodo odkrili spo
menik padlim borcem IX. kor
pusa. Spomenik na Trnovem bo 
izdelan iz kraškega kamna v 
obliki štirioglatega stebra. Vi
sok bo 12 metrov. Ob spomeni
ku bodo uredili grobnico po
smrtnih ostankov 200 padlih 
borcev.

rvr-indti toliko časa, dokler bo 
trgovina pri odkupu in posre
dovanju kmetijskih pridelkov 
iskala le dobičkov. Družbene 
organizacije, sindikati in potro-

delovne discipline. S tem smo
Mladi člani delavskih svetov, f, celol »problem

tako star kakor tovarna in ga 
ni moč izkoreniti.« Za izgovo
rom se ponavadi skriva vpra
šanje, kdo se bo ukvarjal z de-

ki so se mudili v Bohinju in na 
seminarju, so bili mnenja, naj 
bi ob razpravah o dosedanjem 
gospodarjenju v kolektivih ne 
pozabili tudi na vprašanja, o 
katerih je bilo govora v Pismu 
IK CK ZKJ. Navajali so nam
reč vrsto primerov, ki kažejo, 
da so v nekaterih kolektivih

šniški sveti naj bi pomagali smatrali, da je ob predelavi pi- ni3l° tega> tePrav 3® t° njihova
občinskim svetom za blagovni 
promet, da bi nemogoče razlike 
v cenah čimprej odpravili.

sma potrebno le ugotoviti, kako 
je bilo doslej z avtomobili, re
prezentančnim fondom in dru
gimi vprašanji, potem pa se na

varnosti delavcev Železarne Je
senice«. Pravilnik bo kolektivu 
mesec dni na ogled na vseh 
oglasnih deskah v obratih, na
kar ga bo sprejel delavski svet.

VLAKI IMAJO ZAMUDO
Zaradi zamud vlaki pogosto 

prepozno pripeljejo delavce na 
Jesenike. Vratarji v železarni za
pišejo vsako zamudo posebej, ta
ko da je skoraj nemogoče, da bi 
tudi tisti delavci, ki se niso pri
peljali z vlakom, na račun »ob
veznih« zamudnikov prihajali 
prepozno na delo. (V železarni 
so že razmišljali o kontrolnih 
urah, ki jih pa zdaj ne bodo 
kupili, ker nimajo sredstev).

Takft je torej v Jeseniški žele
zarni. V nekaterih drugih gospo
darskih organizacijah pa sploh ne 
vodijo pregleda, če delavci zamu
jajo. Tu ne gre, kot nekateri pra
vijo, za nekakšen policijski režim. 
Ne gre za to. da hi »zagrenili« živ
ljenje zaposlenim delavcem, tem
več le za to, da bi povečali doho
dek podjetja in s tem pomagali 
tudi vsakemu članu delovnega ko
lektiva.

POLURNI ODMOR
Se preden je zakon o delov

nih razmerjih predvidel polur
ni odmor, so ga nekateri že- 
lezarji že izkoriščali. Kako? Na 
Jesenicah so takrat imeli četrt 
ure odmora. Todia tega se včasih 
niso držali in so 15 minutni od
mor daljšali kar v polurnega. 
To so bili sicer redki primeri, 

ško železarno. Hoteli smo se bili pa so vendarle. In kako se-

lovno disciplino, ali mojstri in 
obratovodje ali organizacije 
podjetij, organi upravljanja ali 
pa uprava podjetja. Mojstri in 
obratovodje pa se večkrat bra-

službena dolžnost, češ, da no
čejo kalita tovarištva v kolekti
vu. S svojo popustljivostjo ne 
kažejo ravno, da so dobri to
variši (večkrat je po sredi fa- 
miiliarnost), Ce bi bili, bi resno 
opominjali tiste delavce, ki za
radi malomarnosti izgubljajo 
dragocene ure, medtem ko mo
rajo drugi delavci še krepkeje 
zagrabiti za delo, da nadomesti
jo tfiisto, kar so jim drugi za
pravili. ,

To pot smo obiskali jeseni-

je, ko vstopiš v jedilnico obrata 
martiinarne. Delavci se prav 
gotovo prijetneje počutijo, ko 
sedijo okoli miz, kakršne lahko 
najdete res v najmodernejših 
okrepčevalnicah. Seveda so se 
železarji v tem obratu sami 
znašli, sami 50 si na pobudo 
obratne sindikalne organizaci
je uredili jedilnico, vodstvo 
obrata pa jim je pomagalo. Ate 
so morda delavci konstrukcij
skega in drugih obratov ne/ 
žele prav takšnega počitka v 
prijetni jedilnici?). Tam so po- 
malicali, ostali čas pa so pora
bili za razgovor in počitek. Pet 
minut pred koncem odmora se' 
je oglasila sirena in točno ob 
pol sedmih so se na delovnih 
mestih spet zasvetili varilni 
aparati.

Ali je povsod tako? Najbrž ne. 
Saj smo že večkrat slišali, da de
lavci odhajajo z delovnega mesta 
preden se začne polurni odmor. V 
podjetjih mirno gledajo to počet- 
le. namesto da hi delavce opom
nili, da nima nobenega smisla, če 
umetno podaljšujejo polurni od
mor. Ce taka prigovarjanja ne hi 
zalegla, potem bi le kazalo take 
nedisciplinirane delavce kaznova
ti: njim v škodo, delovnemu ko
lektivu v korist.

NA VLAK SE MUDI

nja z delovnega mesta. Na Je« 
senicah so o tem veliko govo
rili, pa vendar, dosti bolje ni. 
V metalurških obratih dobi de
lavec pred koncem osemurne
ga delovnika izmeno, zato 
se lahko nekaj minut prej 
umije ter pred vratarjevo klžo 
počaka, da sirena naznani ko
nec dela.

Zal pa tj zgledi vlečejo tudi 
delavce v »mrzlih obratih«, ki 
svojega dela — za razliko od 
»toplih« obratov — še * niso 
opravili.

Ti problemi so na videz sicer 
malenkostni, če pa jih do kraja 
proučimo, vidimo, da so silno 
pomembni, V nekaterih gospo
darskih organizacijah se jih še 
niso lotili z vso resnostjo. Prav 
nič ne razmišljajo, kako bi na
domestili s polurnim odmorom 
izgubljene ure, marveč celo do
puščajo. da se ta izgubljeni ča
sovni sklad še poveča. Potem 
pa, ko ugotovijo, da niso izpol
nili plana, da je realizacija sla
ba, da ni denarja zja..mesečne 
prejemke, začnejp zvračati 
krivdo na predpise in na druž
bo, namesto da bi o pravem ča
su iskali vzroke znotraj podjet- 

In naposled, v gospodarskih ja. Zavoljo tega je takšna krši-

pfavi polurni

Predsednik občinske) sindikalnega sveta v Kamniku Janez 
Rems je lelavec v podjetju »Kamnik«, v tistih nekaj uricah 
prostega časa, kj mu še ostane, pa rad dela pri svojem radij

skem oddajniku, saj je navdušen radioamater.

prepričati, kdaj prihajajo de- daj izkoriščajo 
lavci na delo, kdaj zapuščajo odmor? 
delovno mesto in splob kako Polurnega odmora v toplih 
jo z delovno disciplino. Ze prvi metalurških obratih sploh ni. 
razgovori z nekaterimi sinddkal- Delavci malicajo, kadar utegne

jo. Drugače pa je v »mrzlih« 
obratih. Obiskali smo obrat 
konstrukcij in opazovali, kako 
izkoriščajo polurni delovni od
mor. V popoldanski izmeni so 
delavci ob 6. uri zvečer zapusti
li svoje delovno mesto in odšli 
v jedilnico. (V tem obratu je je
dilnica sila skromna, skorajda 
preskromna. Kako vse drugače

nimi delavci in tovariši iz up
rave so pokazali, da je nedisci
pliniranost še vedno resen pro
blem jeseniške železarne. V 
tem delavnem kolektivu je nad
zorna služba še vedno pomanjk
ljiva.

V zadnjem času so v železar
ni izdelali osnutek pravilnika: 
»O de lovni disciplini in odg o-

Premalo neukih delavcev ?
Razgovor s predsednikom občinskega sindikalnega sveta v Kamniku

Tovariš predsednik, delovni rodnimi delovnimi mesti so
kolektivi že nekaj časa raz
pravljajo o osebnih minimal
nih dohodkih in tarifnih spo
razumih. Tarifne postavke bo
do laže vskladili, ko bodo zna
ni tarifni sporazumi. Kako se

malenkostne, o njih ne bi rad 
govoril — ne bi rad po nepo-

pa preveč. Tudi poikvaiifici- 
raniih delavcev nam večkrat 
primanjkuje. Res je, v neka-

treibnem razburjal ljudi —ker tarifo občinah, kjer imajo re
zervno delovno silo, bodo ne
uki delavci za podjetje pre
cej dragi. Toda če si bodo ga

jih bomo kmalu, odpravili.
Podjetja so doslej zaposlo

vala .precej nekvalificiranih

je tudi nekaj negativnih poja
vov. V gradbenem podjetju 
»Graditelj« (ki je zdaj v pri
silni upravi) so nekam po svo
je kar vsi pridobili kvalifika
cijo. To podjetje danes sko
rajda nima neukih delavcev.

na to pripravljate v kamniški delavcev. Ob nizkem minimal- mi prizadevali, bodo lahko Seveda se to pridobivanje
občini?

Tudi v Kamniku so tarifne 
postavke v sorodnih podjetjih 
različne, razlike so pa le ma-

nem dohodku, ki ga predvide
vamo za ta mesta, to ne bo 
več tako preprosto. Ker bodo 
podjetja morala za razliko

lenkostne. Delavci so različno med osebnim dohodkom in ta-
plačani v posameznih podjet
jih, čeprav opravljajo enako 
delo.. Zaradi tega se večkrat 
selijo iz podjetja v podjetje. 
Čim bodo znani tarifni spora
zumi, bomo lahko vskladili 
tarifne postavke in s tem tu
di zajezili preseljevanje de
lavcev. Razlike v tarifnih po
stavkah med sotnodnilmi pod-

rifno postavko plačati družbi 
davek, bodo ti delavci za pod
jetje precej dragi. V kamni-

pcridobili vse pogoje in postali 
polkvalificirani. Precej pol- 
kvalificiranih delavcev v naši 
občini je Lani pa tudi letos 
obiskalo veliko tečajev in že 
opravilo izpite za palkvalitfii- 
cirane delavce (v podjetju 
Kamnik in Tovarni upognje-

znanja vleče že nekaj let in 
zavoljo tega ni nič čudnega,

organizacijah izgube precej ča
sa zaradi predčasnega odhaja-

PRAVNI
PLAČEVANJE

R. Z. Ravne; Po desetletni 
neprekinjeni zaposlitvi ste le
tos pretrgali delovno razmerje. 
Ko so delili plače iz dobička 
za leto 1957, vas niso upošte
vali in sedaj bi radi vedeli, ali 
imate pravico do te plače. — 
Odgovor: Če so vaše trditve
točne, imate vsekakor pravico 
do plače iz dobička za leto 
1957, in sicer vam ta plača pri
pada — ne glede na določbe 
tarifnega pravilnika — po 69. 
členu uredbe v plačah delav
cev gospodarskih organizacij, 
ki velja za leto 1957. Ce izpol
njujete pogoje po določilih te
ga člena — in Iz pisma je raz
brati da jih izpolnjujete — po
tem najprej zahtevajte od pod
jetja izplačilo pripadajoče pla
če iz dobička za leto 1957. Če 
bi zahtevek zavrnili potem ga 
lahko uveljavite sodnim potom 
s tožbo na okrajno sodišče in 
uspeli boste seveda, če res iz
polnjujete pogoje, kot Rišete. 
Pripomniti je, da bi morali do-

tev »demokratičnosti« kolektivu 
le v prid. N. B.

Tl

ški občini imajo nekatera nega pohištva v Duplici). Ne-
podjetja precej nekvalificira
nih delavcev. Vprašuje je to
rej, če se podjetjem izplača

kateri nekvalificirani delavci 
so že ob analitični oceni de
lovnih mest, posebno pa še ob

imeti toliko rezervne delovne razpravah o novem načinu de-
sile?

Najprej bi povedal to,
litve dohodka spoznali, da z 

da majhno usposobljenostjo ne
jetji ali bolje rečeno, med so- imamo premalo delavcev, ne bodo mogli,priti daleč. Seveda

Zakaj slab kruh
Najbolj pereče razmere v 

naši občini so nas prisilile, 
da smo napisali za vaš list 
ta članek:

Veliko negodovanja bi od
padlo, če bi nekateri tovari
ši v občinskih podjetjih rav
nali s potrošniki tako, kot so 
dolžni. To velja .zlasti za 
uslužbence občinskega pod
jetja »Pekarne« v Železni
kih. Največ težav imamo 
namreč v naši občini pri 
.preskrbi prebivalcev s kru
hom.

- Na zboru volivcev sm<j iz
volili več potrošniških sve
tov, med njimi tudi potroš
niški svet pekarne. Le-ta se 
je že takoj v začetku zavzel, 
da bi v podjetju izboljaši 
poslovanje in pričeli peči 
boljši kruh. (Zahtevali so, 
naj bi preprečili preveliko

»familiarno zaposlovanje« v 
tem podjetju. Kmalu nato so 
zaposlil; novo prodajalko 
kruha namesto žene uprav
nika podjetja). Predlagali 
so, naj bi očistili prodajalno, 
namestili v oknih šipe na
mesto papirja, popravili pod 
v pekarni in kupili tehtnico 
za tehtanje kruha.

Svet za gospodarstvo in 
komunalne zadeve občin
skega ljudskega odbora v 
Železnikih je pismeno spo
ročil potrošniškemu svetu 
pekarne, da je upravnik 
zahteval, naj bi odkupili ves 
inventar najete pekarne,, ki 
je bil pred leti ocenjen na 
220.000 dinarjev. Potrošniški 
svet je zavrnil to zahtevo. 
Na zadnji seji potrošniškega 
sveta pa smo zvedeli, da bo

do upravniku plačali (v 
zmanjšanem znesku) nepre
mičnine,

Toliko o upravi pekarne.
Iz vsega tega lahko razbe

remo, da nekateri prijatelji 
javno ščitijo upravnika.«

Občani so na zboru voliv
cev vprašali, kaj je z novo 
pekarno, ki naj bi jo odprli 
v poslopju kmetijske zadru
ge Martinvrh. Član sveta za 
gospodarstvo občin, ljudske
ga odbora je železniškim vo
livcem odvrnil, da bodo 
kmalu pričeli z delom, ven
dar do sedaj v Železnikih še 
nismo opazili nobenih rezul
tatov.

Potrošniški svet je tudi 
že ugotovil, da bi v stari pe
karni lahko pekli veliko 
boljši kruh. Potrošniki ku
pujemo in se hranimo s kru
hom, ki ni v skladu s sani
tarnimi in tržnimi predpisi 
S slabo pečenim kruhom 
škodimo zdravju občanov in 
delavcev. O tem smo poro
čali tiidj oblastvenim orga

nom, vendar brez uspeha. (V 
občinski pekami pečejo 
kruh tudi po naročilu 
strank. Ta kruh je spodaj 
večkrat zažgan, v sredini pa 
je še surov).

Naposled ugotavljamo po 
trošniki sledeče:

Odkar smo ustanovili po
trošniški svet, je kakovost 
kruha vedno slabša. Zavoljo
tega naj bi potrošniški svet 
•gotovil, od kod izvira po

tuha nameščencem v občin
ski pekarni, da nočejo peči 
boljšega kruha. V nasprot
nem primeru pa naj bi po
trošniški svet poskrbel, da 
bodo zaposlili v pekarni ta
ke delavce, ki bodo delali v 
prid potrošnikom in občin
skemu podjetju.

Janko Benedičič (za po
trošniški svet pekarne Že
lezniki) Franc Lotrič (Zveza 
borcev NOB) Minka Demšar 
(za krajevni odbor Rdečega 
križa v Železnikih), Brank? 
Demšar (za Zvezo upokojen
cev)

če je Zidaj v tem podjetju pri: ^ ^čl~men£ ur^

Sopredsednik, polletni ^ * bil
obračuni gospodarskih organi- p ’
zacij so pred durmi. V delov
nih kolektivih kamniške obči
ne sindikalne organizacije še 
niso priredile polletnih konfe- 
rec, na katerih naj bi se po
govorili o gospodarskih prob
lemih in gospodarjenju pod
jetij. Zanima nas, če bodo sin
dikalne podružnice organizi
rale take sestanke v drugi po
lovici meseca avgusta.

Res je, takih sestankov sin
dikalne organizacije še niso 
piriredile, kajti ljudje so veči
del na dopustih. Težko, če jih 
bomo uspela pripravita do 25. 
avgusta, ko naj bi gospodar
ske organizacije pripravile 
polletne obračune.

Zdi se nam. da bi kljub' do
pustom morale smdikalne or
ganizacije razpravljati o teh 
problemih., Na teh sestankih 
naj bi govorili tudi o tem, ka
ko naj bi sredstva razdelili.
Ali ni mar temu tako?

Občinski sindikalni svet bo 
vsekakor priporočil sindikal
nim organizacijam, naj raz
pravljajo o teh vprašanjih. Na 
sestankih kolektiva naj bi se 
resno pogovarjali, kako bodo 
delili sredstva. Sicer pa se de
lavci v naši občini skoraj do
sledno drže načela: najprej
pametno prigospodari, potem 
pa razdeli. Zato tudi v kolek
tivih niso izplačevali 20% nad 
tarifno postavko. Šele ko bo
do trdno prepričani, da so si 
ustvarili dovolj sredstev, bodo 
ta sredstva pametno razdelili.
Prepričani smo, ^ da se bodo 
tudi letos ob polletnih obra
čunih obenem z osebnimi do
hodki povečali tudi skladi 
Podjetij. -e-

katerega odgovar
ja šef računovodstva in je lah
ko kaznovan z denarno kaznijo.

V. K. Ljutomer: Ali je likvi
dacijska komisija pravilno po
stopala, ko je pri likvidaciji 
gostišča obračunala plače za 
šest mesecev za nazaj in ugo
tovila, da bj lahko prejemali 
samo 60% plačo? — Odgovor: 
Ce je vaše pismo resnično, po
tem je treba odkrito povedati, 
da je celotna ravnaje tako 
pristojnega občinskega organa 
pa tudi vaše povsem nezako
nito. Prav tako je nezakonito 
ravnanje likvidacijske komisi
je. Pavšal se ni določal z od
ločbo, temveč se je dogovarjal 
s pogodbo. Občinski ljudski 
odbor za kritje pavšala ni 
smel poseči po obratnem kre
ditu, ker se mora pavšal pla
čevati od doseženega dohodka. 
Res je čudno, kako je mogla 
banka ugoditi zahtevi občin
skega ljudskega odbora im za 
kritje pavšala uporabiti obrat
ni kredit. Toliko nepravilnosti 
in nezakonitosti je nakazanih

TOVARNA PERILA t 
PLETENIN IN ROKAVIC

KRANJ
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v vašem pismu, da skoraj m 
mogoče verjeti, da je zadeva 
tako potekala kot pišete. Saj 
je čudno in skoraj nemogoče, 
da bi vidva z ženo mogla na 
zakonit način preskrbeti obrat
ni kredit gostišču, ki sta ga z 
ženo prevzela v upravljanje na 
podlagi pravil, Kj jih je izdal 
občinski ljudski odbor. Pripo
ročamo, da se obrnete na 
okrajno sodišče, če je res. da 
je likvidacijska Komisija po
segla na že izplačane plače.

INVALIDNINE 
IN POKOJNINE 

S. J. Polena: Zaradi nesreče 
pri delu ste postali invalid s 
40% zmanjšano delovno spo
sobnostjo. Prejemali ste tudi 
invalidnino. Lani ste bili spet 
na zdravniškem pregledu in 
komisija je spet ugotovila 40% 
zmanjšanje delovne sposobno
sti. Toda invalidnine vam ne 
priznajo več čeprav ste dnevno 
prikrajšani na zaslužku za 
168 dinarjev. Ali vatu pripada 
invalidnina? — Odgovor: Ce
ste invalid postali pri nesreči 
pri delu in če je delovna spo
sobnost zmanjšana za 40%, po
tem vam vsekakor pripada in
validnina po 37. 38. in 40. čle
nu zakona o socialnem zavaro
vanju in tudi po 112. členu za
kona o zdravstvenem zavaro
vanju. Ta namreč določa, da 
ne gre invalidnina tistira de
lovnim invalidom, katerih in
validnost je posledica bolezni, 
če so zaposleni pri istem ali 
podobnem delu • zmanjšano 
plačo. Vj ste postali invalid 
zaradi nesreče pri delu in ste 
zaposleni pri delu z zmanjšano 
plačo. Iz tega sklepamo, da bi 
morali prejemati invalidnino. 
Menimo pa, da bi morali ven
dar vedeti, zakaj ne prejemate 
več invalidnine, saj ste morali 
dobiti odločbo o ustavitvi inva
lidnine. V njej - pa piše, zakaj 
je ustanovljeno izplačevanje 
invalidnine. Priporočamo, da 
se obrnete na zavod za social
no zavarovanje s predlogom, da 
vašo zadevo urede po predpi
sanem postopku, če niste do
bili odločbe.

g ZA VSE LETNE ČASE
| KUPUJTE IZDELKE NASE!
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Delavski sveti - korak naprej
Poročali smo že, da je od 3. 

'do 15. avgusta bivala v Slove
niji skupina slušateljev an
gleške izobraževalne organi
zacije iz severnega Yorkshira. 
Workers’ Educational Associa- 
tion (delavsko izobraževalno 
društvo), kot se ta organiza
cija imenuje, je bila ustanov
ljena leta 1903, da bi omogo
čila delavcem širiti in poglab
ljati znanje. V ta namen orga
nizirajo doma razne tečaje, 
seminarje in predavanja, v 
poletnih mesecih pa tako zva- 
ne letne šole, ki jih prirejajo 
v različnih deželah. Tako čla
ni te orgamizacije spoznavajo 
posamezne dežele, njihove na
vade in značilnosti. S tem na
menom so prišli tudi v Jugo
slavijo. O naši deželi so ve
deli le to, kar so o njej brali 
ali slišali v Angliji. Njihove 
predstave o naši ureditvi in 
našem življenju so bile zato 
dokaj nepopolne, v masičem 
celo napačne. Zato je razum
ljivo, da so po vsakem preda
vanju o kakršnem koli prob
lemu iz našega življenja po
stavljali vrsto najrazličnejših

kretar te o-rganizacije v se
vernem Yorkshiru g. G.F.Se- 
dgwick napisal tole:

Več kot 50 študentov — čla
nov delavskega izobraževalne
ga društva (WEA) Velike Bri
tanije se je udeležilo seminarja 
v Ljubljani od 3. do 15. avgu
sta. Kot sekretar WEA v Se
vernem Vbrkshireu in voditelj 
seminarja moram najprej po
vedati, da so vsi študentje hva
ležni za gostoljubnost, postrež
bo ir* udobno namestitev. To
varišica Tilka Blaha iz repub
liškega sveta sindikatov je 
prevzela vse pripravljalno delo 
in tudi pozneje stalno priso-. 
stvovala in skrbela za naše 
udobje, hkrati je pripomogla, 
da smo si ustvarili sploš-no sli
ko o Jugoslaviji, posebno še o 
Sloveniji.

Zakaj je skupina Angležev 
hotela seminar ravno v Ljub
ljani? Da bi odgovoril na to 
vprašanje, moram najprej ne
kaj povedati o WEA. To je 
prostovoljna organizacija mož 
in žena, ki v tečajih in šolah 
študirajo in diskutirajo o soci
alnih, ekonomskih, političnih

Te dni razstavlja v dvorani Republiškega zavoda za socialno 
zavarovanje v Kidričevi ulici v Ljubljani svoja olja, tempere 
in barvne grafike slikar-amater Rudi Simčič. Razstavljena 
dela predstavljajo večidel v ostrih in oglatih potezah obmor
ske motive in trpke spomine na minulo vojno. — Na sliki: 

Rudj Simčič — Ritem (olje)

vprašanj, in to o stvareh, ki 
se nam zde same po sebi 
umevne, pa do dokaj zaplete
nih podrobnosti, ki so jim ho
teli priti do dna. Na tečaju 
smo jim poskušali razen pre
davanj dati tudi čimveč mož
nosti, da sami vidijo, kako se 
to, kar jim pripovedujemo, iz
vaja v praksi. Peljali smo jih 
v Litostroj, kjer so se razgo- 
varjali z delavci in predsed
nikom. delavskega sveta. Vi
deli so stanovanja litostroj-. 
s kih delavcev, otroški vrtec 
in kliniko, razgovarjali so se 
s predstavniki sindikatov itd. 
Čeprav je 12 dni malo in je 
nemogoče v tem kratkem ča
su spoznati in proučiti vse. 
kar tujca zanima v naši de
želi, Jo vendar ti dnevi pome
nili za vse udeležence tečaja 
nepozabno doživetje. O tem, 
kako je zadovoljen z bivanjem 
v Jugoslaviji in z uspehom 
tečaja, pa nam je okrajni se-

in kulturnih vprašanjih, WEA 
je glavni organ britanske vzgo
je. Sodeluje z univerzami in je 
od vlade priznan kot odgovor
ni organ za izobraževanje od
raslih. WEA je samostojna or
ganizacija in ni pod vladno kon
trolo. Posreduje izobrazbo in zn_- 
nje vsem tistim, ki žele spoznati 
življenje in družbena izkustva. 
Ta organizacija ne posreduje 
znanja za različne poklice, am
pak skrbi za splošno zgojo. Ta
ko na primer pomaga odgovor
nim članom sindikalnih organi
zacij, da razumejo svoje nalo
ge in postanejo sposobni vodi
telji. Pomaga vsem izvoljenim 
predstavnikom lokalne ali pa 
narodne vlade, da čim pame
tneje rešujejo probleme v dr
žavi. Seveda posreduje tudi 
globlje znanje iz literature in 
glasbe. Kaj bi bilo bolj naravno 
kot to, da si želijo člani takš
nega društva obiskati druge 
države in izmenjati misli s

predstavniki drugih narodov? 
Toda zakaj smo želeli priti 
ravno v Jugoslavijo? Ali zato, 
ker je to lepa dežela gora, je
zer in toplega poletnega sonca? 
Tudi tu je vzrok in prepričali 
smo se, da knjige, ki smo jih 
brali o tem, govore resnico. 
Morda zato, ker so ljudje pri
jazni in veseli, pogumni in 
močni? Vedeli smo tudi to, saj 
so nam poznane borbe iz dru-» 
ge svetovne vojne in junaštva 
partizanov. Kar smo pričako
vali in želeli, se je uresničilo. 
V glavnem smo hoteli obiskati 
Jugoslavijo zato, ker smo ve
deli, da dela pomembne poiz
kuse v industrijski demokra
ciji. O tem smo se hoteli pre
pričati sami in tudi s strokov
njaki diskutirati o razvoju 
Jugoslavije.

Vaši delavski sveti so vseka
kor pomembna novost. Dr. Jo
že Goričar nam je o le tem 
nadvse zanimivo predaval. 
Spoznali smo se s teorijami in 
organizacijo delavskih svetov. 
Poleg tega smo imeli tudi pri
liko govoriti s predstavniki de
lavskega sveta in sindikata Li
tostroja. Ta tovarna je napra
vila na nas prav globok vtis, 
saj se lahko primerja z moder
nimi tovarnami pri nas in tudi 
v drugih deželah. Niso nas im- 
presioniraii samo ureditev in 
stroji v sami tovarni, ampak 
tudi čudoviti stanovanjski blo- 
iti za delavce.

Seveda je še mnogo stvari, 
ki so nam nove, saj so naše 
izkušnje in ttradicije popolno
ma drugačne. Navajeni smo 
strankarskega sistema in opo
zicije v parlamentu. Spoznali 
smo tudi vašo zgodovino. Tudi 
mi smo bili težko prizadeti za
radi bombardiranja v drugi 
svetovni vojni, vendar ne ve
mo, kaj se pravi imeti sovraž
nika v svoji sredini. Ravno to 
je bila za Jugoslavijo težka 
preizkušnja, ki vas je še tesne
je povezala in vas pripeljala 
do trdnega sklepa, da poskr
bite za lepšo bodočnost. Vaš 
pogum in odločnost nadvse 
občudujemo.

Ni prostora, da bi podrobno 
opisal vse naše delo na semi
narju v Ljubljani. Vsekakor pa 
smo bili premalo časa pri vas, 
da bi vse doživeli. Težko razu
memo sistem vaše vzgoje in 
socialne politike, vendar smo 
marsikaj pridobili, znanje pa 
bomo še poglobili, saj bomo 
ostali v tesni zvezi z ljudmi, 
ki smo jih tu srečali. Tako 
bomo lahko sledili razvoju in 
uresničevanju vaših načrtov. 
Zanimivo je, da imamo v pri
zadevanjih mnogo skupnega. 
Kot vi, hočemo tudi mi izbolj
šati življenjski standard in za
gotoviti ljudem udobno življe
nje.

Slovenija je resnično prekra
sna dežela. Nikdar ne bomo 
pozabili našega izleta v Po
stojnsko jamo in čudovito 
obalno mestece Portorož. Niti 
ne bomo pozabili slikovitih je
zer v Bohinju in na Bledu. Se 
globlji vtis pa je napravil 
na nas obisk v muzej NOB, 
kjer smo spoznali, kako velike 
so bile žrtve za svobodo.

Se enkrat se najlepše zahva
lim vsem, ki so nam odkrito 
odgovorili na vsa zastavljena 
vprašanja. Ob povratku domov 
bomo govorili našim ljudem o 
vaših velikih nalogah in borbi 
za boljšo prihodnost. Želim, da 
bi tudi vi prišli k nam in se 
seznanili z našim delom. Že

lim, da bi se naše prijateljstvo 
še utrdilo in da bi bil naš 
prvi obisk le začetek našega 
prijateljskega sodelovanja.

G. F. Sedgwick

Ravenčanom nc manjka 
knjig

Studijska knjižnica v Ravnah, 
ki bo kmalu proslavljala svojo 
desetletnico, ima dve sodobno 
urejeni čitalnici s 50 sedeži.

Številne pohvale v knjigi obi
skov, ki so jih zapisali doma
čini in tujci, pričajo, da je knjiž
nico res vredno obiskati in da 
v resnici služi svojemu name
nu.

V letu 1957 jo je obiskalo 22 
tisoč 86 bralcev, izposodila pa 
je 30.896 knjig. Knjižnica ima 
skupno 34.000 kpjig, kar je vse
kakor lepo število, med njimi 
tudi precej zelo redkih origina
lov, na primer »Dalmatinovo 
biblijo (1584)«, katere je samo š" 
60 izvodov in od tega 16 v Jugo
slaviji, dalje Valvasorjevo »Sla
va vojvodine Kranjske in Koro
ške« ter od Megiserja »Drmales 
Carinthiae« Md.

Med drugim naroča knjižnica 
ves slovenski tisk in okoli 200 
različnih časnikov in časopisov 
v srbohrvatskem, angleškem, 
ruskem, nemškem in v drugih 
jezikih. 'van Logar

NASI PEStHKi

TIT VIDMAR (roj. 1929) že vrsto let objavlja 
svoje pesmi v slovenskih literarnih revijah. Pred 
kratkim je pri mariborski založbi Obzorja izdal 
knjigo svojih pesmi z naslovom •Lirika«.

Kostanji v dež u
Vsa vrata so odprta 
na stežaj
Iz poiumraka v polumrak
in neprestano skoznja hodimo
in kot popotovanje
mrazljivo
je vsak korak
od tebe k meni.
In rečeš: vzemi, 
in meniš: daj nazaj.
In zunaj je somračno, 
je mesec maj,
in tam dežuje, vznemirljivo, 
in je popoldne.
Vsi vidimo jih kot dvomljive znance: 
kostanje,
zelene in zelene in zelene 
in take ni nobene (barve) 
vsenaokrog.
Morda prišli do njih 
bi bosih nog.
Morda prišli do njih 
bi še kako drugače...
A mi potujemo 
iz moje v tvojo sobo 
skoz vrata in skoz vrata

in spet nazaj — 
dokler da bo večer 
in najdemo svoj mir, 
mir nezasluženi 
(nezaželeni); 
v njem bomo združeni, 
a naskrivaj
vsakdo bo vedel zanje: 
za kostanje, 
da v noč zagnani 
še zmeraj so zeleni 
in nespoznani.

Festival amaterskih 
gledališč na Hvaru

Prelepi otok Hvar — imenu
jejo ga tudi »jugoslovanska 
Madeira« — je bil letos že dru
gič priča vrsti gledaliških 
predstav, ki so jih pripravila 
amaterska gledališča. Prikup
no urejeno letno gledališče je 
sprejelo 14 igralskih ansamb
lov iz raznih krajev države, 
kjer jih je toplo pozdravila 
številna in hvaležna hvarska 
publika. Zadovoljivi obisk teh 
amaterskih predstav je obenem 
že del odgovora na vprašanje, 
zakaj se je ta festival utrdil 
ravno na Hvaru. Mesto ima 
sicer bogato kulturno tradicijo 
in naj starejše gledališko po
slopje v državi, nima pa kul
turnih prireditev, ki bi jih 
lahko obiskovali domačinj in 
turisti. Zato je razumljivo, da 
so hvarski predstavniki kul
turnega življenja izrazili željo 
po dramskih in glasbenih pri
reditvah, ki bi poleg prirodnih 
lepot vabile goste na otok. Fe
stival so še posebno pozdravili 
zato, ker so stroški za te pred
stave v primeri z gostovanji 
splitskega gledališča minimalni 
in ker so se čutili spričo letnih 
iger v Splitu in Dubrovniku 
malce zapostavljeni. Ne nazad
nje: upali so, da bo festival 
oživel delo domačih amaterjev, 
ki na dramskem področju ne 
kažejo ravno največje vneme.

Tudj organizatorju festivala 
(Savez amaterskih kazališta 
Hrvatske) je bila lokacija po
godu zavoljo nastopajočih sku
pin, ko se zaradi privlačnosti 
Hvara mnogo bolj zanimajo za 
festival kot bi se sicer. Savez 
namreč povrne vsem udeležen
cem polovico prevoznih stro
škov in jim plača tridnevno 
bivanje v enem od hvarskih

notelov. Tako imajo člani na
stopajočih ansamblov poleg 
priznanja za uspešno delo tudi 
nekaj dni prijetnih počitnic. .

Kandidati za udeležbo na fe
stivalu so bila malone sva hr- 
vatska amaterska gledališča in 
nekaj dramskih sekcij prosvet
nih društev. Stalna ocenjeval
na komisija Saveza torej ni 
imela iahkega dela, ko s; je 
morala v teku tridesetih dni 
ogledati nad trideset amater
skih predstav. Izbirati je bilo 
treba v glavnem med uprizor
jenimi deli hrvatsldh drama
tikov, saj igrajo tamošnji ama
terji zvečina domača dela.

* Kljub temu je bil repertoarni 
razpon festivala sorazmerno 
velik, saj so bile poleg sodob
ne hrvatske dramatike na spo
redu tudi dela, kot je Ajshi- 
lov AGAMEMNON, Pugetovj 
SREČNI DNEVI in Ogrizovi- 
čeva HASAN AGINICA. Za 
obiskovalca, ki ne pozna razmer 
pri hvarskih amaterjih, je bilo 
torej nemalo presenečenj, tako 
glede na izbiro del, kot na nji
hovo Izvedbo. Zato sta za 
hvarski festival — poleg turi
stično manifestativnega obelež
ja — nedvomno najznačilnejši 
pestrost in neizenačenost na
stopajočih skupin. Med starimi 
trdnjavskimi zidovi, kjer je 
zgirajeno letno gledališče, so 
odmevale patetične besede Ha
san age, blaga Pugetova komi
ka, narodne pesmi iz Slavonije, 
duhovite bodice Nikoletine 
Bursača itd. itd. Srečali smo 
se s puhlo komedijo Fadila 
Hadžiča (Nenavadna komedija), 
z nasilno etično problematično 
dramo lana Raosa (I plovi beli 
oblak) in z lokalno pobarvano 
Ivakičevo igro (Inoče).

Poleg omenjenih značilnosti 
velja poudariti, da je letošnji 
festival presegel republiška 
merila, saj so kot gostje sodel 
iovali tudi predstavniki Srbije, 
Vojvodine, Kosova-Metohije in 
Črne gore. Prav to je vzbudilo 
upanje, da se bo hvarski festi
val razrastel v svojevrstno ma

nifestacijo gledaliških amater
je iz vse države, kar bi bilo 
brez doma izredno razveselji
vo. Hrvatskim organizatorjem 
je treba za iniciativo dati pol
no priznanje in pomoč. Festi
valskim predstavam bi se te
daj seveda pridružila še razna 
posvetovanja in predavanja.

Nov priročnik 
za zborovodje

Naši zborovodje amaterji so do
bili pred leti dragocen priročnik
v obliki Groebmingovega Zboro
vodje; v treh zajetnih zvezkih Je 
skušal sestavljalec posredovati 
zborovodjem osnovno znanje in 
je v tem tudi uspel. Vendar pa Je 
zborovsko delo tako obsežno, da 
na marsikatera vprašanja, ki se 
pojavijo v praksi, v Groebmingo-
vi knjigi ni mogoče najti odgovo
ra, saj obsega zborovodstvo vrsto 
specialnih poglavij, od katerih 
vsako zase zahteva podrobne ob
delave.

Enega, prav gotovo najvažnej
šega izmed njih, se je lotil Rado
van Gobec v pravkar izišli knjigi 
Metodika zborovodstva. Pisec izha
ja iz predpostavke, da je uspešno 
delo zbora odvisno predvsem od 
zborovodje, In to ne samo od nje
govega strokovnega znanja in u- 
metniških sposobnosti, marveč tu
di od učne tehnike — in prav to 
je jedro knjige.

Posebno pozornost posveča av
tor zborovodjev! domači pripra
vi (stvarni, psihološki, metodični) 
saj je ob skrbni pripravi učna 
pot znatno krajša in uspešnejša. 
Natančno, pa vendar ne preveč 
gostobesedno je obdelano poglav- 
je o pevskih vaji. Vrsto korist
nih napotkov vsebuje poglavje o 
interpretaciji, vendar tu ni mo
goče povedati zadnje besede, saj 
je dobra interpretacija odvisna v 
prvi vrsti od zborovodjeve umet
niške sile in okusa. V poglavju o

koncertu najdemo odgovore na 
vrsto vprašanj, ki se nam postav
ljajo v zvezi z javnimi nastopi in 
ki jim v dosegljivi literaturi tež
ko najdemo odgovora; v poseb
nem poglavju se avtor dotakne 
tudi organizacije množičnih na
stopov. Zelo zanimivo in korist
no je poglavje o distoniranju (vi
šanju in nižanju v zboru); v njem 
se srečamo z vsemi činitelji, ki 
morejo porušiti čisto intonacijo. 
Dobro sta obdelani tudi poglavji 
o izbiri pesmi in sestavi spore
dov. V ostalih poglavjih je med 
drugim govora še o družbeno-po- 
litičnem pomenu zborovskega 
petja, o zborovodjevih sposobno
stih in lastnostih, o razvrstitvi 
glasov, pevski sohi, in glasbilu 
kot učnem pripomočku ter konč
no o pravilniku pevskega zbora 
in delu v arhivu.

Knjiga je plod dragocenih iz
kušenj', ki si jih je pridobil av
tor kot zborovodja, glasbeni or
ganizator in predavatelj na zbo- 
rovodski šoli in na zborovodskih 
tečajih. Posamezna poglavja so 
obdelana s potrebno temeljitost
jo in sistematičnostjo. Nekoliko 
odbijajoča je edino sorazmerno 
visoka cena; vendar pa smo lah
ko prepričani, da se bo ta izda
tek bogato obrestoval, saj bodo 
v knjigi nakazane smernice v 
mnogočem pripomogle k boljše
mu in kvalitetnejšemu delu naših 
zborov.

Pavle Kalan

Izobraževanje odraslih v Skandinaviji
Člkrog šestdeset mladih ljudi, fantov in 

deklet — skoraj brez izjeme svetlomodrih 
oči — skoraj brez izjeme plavih las, raz
pršenih po prijetnih in vabljivih učilni
cah ...

Vsi lepo oblečeno, okusno in čisto. De
kleta brez kričavih modnih zaletavosti, ve
činoma v svetlih, živobarvnih oblekah, kot 
da se po šolskih klopeh igra navihane skri
valnice nagajivo cvetje s švedskih poletnih 
polj... *

Po izbiri smo ta dan prisostvovali pouku 
geografije, psihologije, fizike, zgodovine in 
žvedščine. Izbral sem fiziko in švedščino.

Profesor ZGODOVINE me je informiral 
o svoji posebni učni metodi: začno s so-

Franca Jamnik

dobnostjo in se nato vračajo na drugo sve
tovno vojno, na obdobje med obema voj
nama in nazadnje na vzroke prve svetovne 
vojne. Ob obravnavi vsakega poglavja štu
denti sami poiščejo probleme, tako da pro
fesor ne predava, temveč razjasnjuje snov 
v seminarski obliki. Zatrjeval mi je, da ta 
»rakova- metoda (Taje več možnosti za 
pouk in da se je izkazala pri njih kot zelo 
uspešna.

Pouk FIZIKE me je razočaral, ker je 
bil vsebinsko neverjetno skromen ob boga
tih tehničnih in materialnih možnostih..!-! 
so jim na razpolago.

Prisostvovali smo pouku refrakcije sve
tlobe in principa camere obšcure. Pouk je 
razdeljen v tri skupine z vsega dva do tre
mi študenti. Le-ti res sami delajo posku
se, a sredstva so zelo slabo izrabljena in 

. Pouk je skrajno ležeren, če ne celo neza- 
miv. Ponovno sem imel bolj vtis nekakega 
družabnega shajanja kot intenzivnega štu
dijskega dela

Mednarodna konferenca v Skoldinge
V učni uri ŠVEDŠČINE so nam poka

zali njihovo metodo pouka tujk in manj 
znanih besed v obliki’ skupinske diskusije. 
Profesor izbere časopisni članek, ki ga mo
ra študent razložiti in oceniti, pri čemer 
pokaže tudi zmožnosti za javni nastop. Na
to sledi skupna diskusija o vsebini članka, 
kritika študentovega komentarja in ocena 
njegovega javnega nastopa. Ta ura je bila 
res izredno živa_ in videlo se je, da so štu
denti zelo zainteresirani.

To pot so obravnavali tri članke iz 
dnevnega časopisja: poročilo o govoru na 
neki razstavi, problem gospodarskega raz
voja v Ameriki in poročilo o obisku Daga 
Hammarskjoelda v New Yorku. Študenti 
so bili zelo strogi do svojih kolegov in ostri 
v ocenjevanju vsebine člankov.

Zanimivo pa je, da iz vseh treh član
kov niso razumeli tehle besed:

Antiinflacijska politika — Freihandel — 
Transitotrafic — Intervention.

Značilno za mlade Švede, da ne poznajo 
besrnis INTERVENTION.

Posebno zanimiva je bila skutina ura za 
študent« internata: SODOBNI DOGODKI
V SVETU.

Prva točka:
VARNOSTNI SVET. Za podolžno mizo 

ie bilo zbranih enajst članov-študentov 
Varnostnega sveta. Vsak je imel pred se
boj tablico z imenom države, ki jo zastopa.
V sredi je bil predsedujoči: China. Uprizo
rili so sejo Varnostnega sveta, kot je bila 
ored dvema tednoma, ko s« noslai' opazo
valce OZN v LIBANON. Študenti so se
stavili kratka ooročPa iz govorov, ki so jih 
imeli zastormik; v Varnostnem svetu. Za 
uvod so rem-oducirali magnetofonske zapi
ske :z ooročil švedskega radia.

Moram reči. da je bilo kljub pril etn5 
ljubeznivosti vse dovoli resno, seveda rjt 
naše ooime nekako nreveč referativno 
obiektiviistično. brez določnega stališča do 
teh resnih političnih problemov Posebne

zabavno vlogo je imel sovjetski »delegat«, 
ki je moral sprva glasovati proti posta
vitvi problema Libanona na dnevni red, 
nato pa se je moral vzdržati ob predlogu 
glede pošiljanja opazovalcev OZN v Li
banon.

Takrat se študenti še nišo zavedali, ka
ko usodno resno bi ta zadeva lahko postala 
že čez nekaj dni...

A ne pozabimo, da SVEDSKa 2E STO 
PETDESET LET NI BILA V VOJNI...

Druga točka:
DE GAULLE. Najprej reprodukcija 

magnetofonskega zapisa najnovejših poro
čil švedskega radia, potem pa nekako tako 
kot pri nas včasih: politični komentar, sa
mo z drugega ali sploh z nikakega stališča.

Nato so naprosili zastopnika iz Francije, 
gospoda P. du Pontavicea, obenem enega 
poslednjih zastopnikov svojega grofovske
ga rodu. da jim oniše reakcijo Francozov 
ob prihodu generala De Gaullp na oblast.

Seveda mi je bilo že vnaprej jasno, 
kakšno bo grofovo poročilo o teh dogodkih. 
Vendar je bil Francoz še precej »demo
kratsko« vzdržen: — velike spremembe v 
francoskem javnem mnenju okrog sedme
ga maja — posebno med mladimi ljudmi 
med osemnajstimi in petintridesetimi leti 
— prihod generala je bila politična nuj
nost, ki jo je zahtevalo javno mnenje — 
nekatere politične stranke so že razdelje
vale orožje med svoje pristaše, da bi zane
tile državljansko vojno, a ljudje niso šli v 
to — zdaj nov problem, kako zaustaviti 
ekstremiste, da ne bi izrabili javnega mne
nja — De Gaulle uživa polno zaupanje lju-( 
di, ki‘so bili z njim v osvobodilnem pokre- 
tu, a bojimo se. da ne bo izrabil zaupanja 
in šel z ekstremisti. — Kaj bo s to »bo
jaznijo«. Francozu še n; bilo lasno...

Seveda niti besedice o Alžiru ... Rahlo 
so me srbeli prsti in jezik, pa sem to pot 
še molčal. Zal mi Je bilo. da tistega dne ni 
bilo nobenih razburljivih poročil v šved

skem radiu o Jugoslaviji... S Francozom 
pa sva imela diskusije »na dolge proge« 
vsak večer pozno v noč; stanovala sva nam
reč v isti sobi...

Za tem »šolskim programom« Je PAUL DAM. 
danski strokovnjak ra izobraževanje odraslih, 
predaval o temi: POMEN ZGODOVINSKEGA 
POUKA NA EOLKHOGSKOLAH.

V Izredno živahnem In suverenem razprav
ljanju je Paul Dam skušal poudariti poseben 
pomen danskega sistema In njegove razlike od 

. švedskega. Snet se je pokazalo, da Danci spošt
ljivo ostajajo pri načelih svojega vzgojltelja- 
veterana Grundtviga tn da ljubeznivo, a prav 
tako vztrajno odklanjajo vsako očetovsko po
kroviteljstvo, k) bi jim ga tudi na tem področju 
nič manj ljubeznivo radi obesili Švedi.

Predvsem Je Paul Dam pojasnil, da obstaja 
na Danskem dvoje sistemov izobraževanja od
raslih: »šole za kmete«, ki posredujejo prak
tično znanje, ter »Sole za življenje«, ki žele to
talno oblikovati človeka, ne pa samo njegovo 
Intelektualno plat. To Je tip šole, ki Izhaja iz 
Grundtvigovih načel: predvsem razviti človeka 
ne pa ga poučevati: tam. kjer ni srca, je vse 
brezmiselno.

Koncept te danske SOLE GUUNDTVIGOVE- 
GA TIPA JE HISTORICNO-POETICEN. Poeti 
čen v smislu odkrivanja tistih strani čio 
vekovega življenja, ki vedno izjemno presunejo 
Torej zgodovina ne v nekem faktografskem 
nizanju dejstev, temveč osebno sodoživljanje 
dogodkov s poetičnim, simboličnim oživljanjem 
in komentiranjem. Zgodovina Je biografija živ
ljenja človeštva.

Seveda se ta princip ne omejuje samo na 
čisto zgodovino, temveč na vsa področja, ki Jih 
je treba prikazovati skozi historično-poetično 
prizmo. Prav tako je mogoče prikazovati po 
tem principu tudi fiziko, matematiko in tehnič
ne vede. Tako — trdi Paul Dam — se eksaktne 
znanosti ne oddaljujejo od življenja.

Seveda Je ravno s pomočjo zgodovine. Je na
daljeval Paul Dam, najprikladneje razviti člo
veka v samostojno razmišljajočo in razsojajočo 
svobodno osebnost. Ce hočemo očuvati demo
kracijo, mora prav vsak posameznik dobro ve
deti, kaj se danes godi po svetu In v ljudeh. In 
to ne samo v Evropi, temveč tudi na drugih 
kontinentih.

Predavatelj Je izrazil bojazen, da raste danes 
nov, zelo nevaren nacionalizem, in to evropski 
nacionalizem »Zgodovinske knjige so pri nas 
v Skandinaviji vse preveč zahodno-evropsko 
usmerjene. Naši ljudje danes ne poznajo prav 
nič zgodovine posameznih narodov in držav: 
Ghane, Paragvaja, Indonezije in mnogih tistih, 
o katerih berejo v dnevnem časopisju izredno 
važne dogodke. Zgodovina takih narodov je tako 
pomemben element, da prav danes bistveno od
loča o raznih dogodkih in pokretih. ki jih mar
sikdo noče ali ne more razumeti. To je pri nas 
na Danskem predmet tako imenovane sektorske 
geografije in zgodovine.

Vendar,« je nadaljeval Paul Dam, »pri nas na 
Danskem ne pojmujemo zgodovine tako, temveč 
kot nekako »culture of the past« — kulturo 
preteklosti. Ta predmet zavzema na Danskem 
deset učnih ur na teden razen zgodovine, lite

rature, dramatike In zgodovine drugih umet
nostnih panog.«

Zanimiv je bil primer, k| ga Je navedel pre
davatelj: nek! učitelj na Danskem je vprašal 
učence, kakšno socialno situacijo si zamišljajo 
zase, če bi živeli v srednjem veku: vsi so se 
zamišljali kot grofe, plemiče, viteze in podobno, 
nihče pa se n! spomni) preprostih ljudi.

Kot rezume:
1. Folkogskcla je v pravem Grundtvlgovem 

smislu historično-poetična šola.
Z. Z zgodovino dosežemo:

a) razumevanje narave človeka,
b) razumevanje zgodovinskih zakonov,
c) z njo prebujamo željo po poznavanju 

dejstev in njihovih vzrokov.
3. S tem v zvezi pa je seveda nevarnost pri

stranskega razlaganja zgodovine.
4. S pomočjo tega historično-poetičnega prin

cipa najprikladneje posredujemo široko spozna
nje, kaj je človek, spoznanje o bistvu njegovega 
poslanstva.

Po tem predavanju se je razvija ži
vahna, a za moj okus preveč teoretična 
diskusija, ki pa je vendar nakazala potre
bo po orientaciji vzgoje v bolj ustvarjalna 
področja, na primer v razne zvrsti ama
terske kulturne dejavnosti, in poudarila 
tudi pomen estetske vzgoje. Tu sem imel 
priložnost obrazložiti naš sistem izobraže
vanja, vključivši tudi našo živahno in širo
ko amatersko dejavnost, kar je vzbudilo 
prav izjemno pozornost pri vseh delegatih 
in prišlo kot posebno poročilo v zaključke 
plenarne diskusije. Delegati drugih držav 
so strmeli nad številnostjo in mnogostra- 
nostjo našega izobraževalnega sistema in 
našega amaterskega življenja. Kot že lani 
v Varšavi, se je tudi letos v Skoldingu vse 
bolj izostrila potreba po posebni konferen
ci, ki bi v mednarodnem merilu obravna
vala tudi to plat vzgoje človeka. Njihoif* 
želji po totalnem, formiranju in razvijanju 
človekove osebnosti je bil naš doprinos vse
kakor konkretna in spoštovanje vzbujajo
ča pobuda.

*
Po vsem tem utrudljivem dnevu smo se 

v poznih popoldanskih urah zapeljali do 
bližnjega jezera, ki molče ždi med gostimi 
smrekovimi gozdovi, in se skušali tam vsaj 
malo ohladiti pred bližajočo se diskusijo, 
katere termometer se je začel vidno dvi
gati.

Ta večer smo imeli prosto in za uvod 
sva začela z ljubeznivim Francozom — 
spalnim kolegom — nočno DISKUSIJO NA 
DOLGE PROGE. (Se nadaljujej
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Se je 8trs za nahrbtnik in kvedrovce!

Cez gore in vrhe..
Se dober mesec ali še kaj povrhu, pa bodo jesenske sa- 

lee zapihale z mrzlega severa in potem kmalu pobrale barv
ni okras gozdov — narava se bo začela pripravljati na 
zimski sen.

Nemara ga res ni lepšega časa za izlet v prosto naravo, 
kakor so tile tedni ob prehodu vročega poletja v jesen. Dnevi 
so resda vsak dan krajši, ju tranje in večerne ure že za spo
znanje bolj sveže, a še je v sončnih dneh izletniku in 
planincu na voljo celih dvanajst ur, da se lahko odpravi na 
pot, odpočije v samoti in tišini hribov ali dolin in navžije no
vih moči za delo.
Slovenski svet je pisan ^ka

kor malokateri in zato imajo 
prijatelji narave tudi raznote
re možnosti, da po svoje uži
vajo njene lepote. Vsega ima
mo dovolj — ravnic in prijaz
nega gričevja, jezer in bistrih 
rek, predvsem pa gore in viso
ke planine, ki oi jih marsikdo 
odkupil, če bi se dalo in — 
seveda — če bi jih mi prodali. 
Pa jih tako ne bi dali za noben 
denar, saj jih imamo sami pre
več radi.

Vsa naša Gorenjska je en 
sam planinski raj in nič ni 
čudnega, če je planinstvo v 
našem ljudstvu ukoreninjeno 
še več ko sto let. Iz roda v rod 
se deduje ta Ijunezen do gora, 
po sledeh starih hodi mladina 
v gore. Podobno pa tudi z Do
lenjci, ki se veseli oklepajo 
svojih vinorodnih holmov, ali 
pa s Štajerci na severu, ki s 
ponosom in samozavestjo za
hajajo v Alpe in brezkončne 
gozdove zelenega Pohorja. 
Skratka: malo je med nami ta
kih, ki bj ne vedeli za lepote 
gora in bi vsako leto ob tem 
času še prav posebej ne za
hrepeneli po njih.

Z novimi tehničnimi prido- 
bitami pa sta alpinistika in 
planinstvo naših dni krenila v 
novo smer. Tehnika jima je ' 
priskočila na pomoč, da sta si 
olajšala utrudljive poti od do
mov do vznožja hriba, pa tudi

odondod je včasi vzpon na go
ro le prenaporen ali — če ne 
drugega, zaradi naglice, v ka
teri delamo in živimo — tudi 
še preveč zamuden. In tako je 
prišlo do tega, da so moderni 
planinci začeli graditi naprave, 
ki gore ne samo približajo, 
ampak tudi omogočajo daljše 
bivanje med njimi. Kajti žič
nice vseh vrst so tiha motoriza
cija dostopov do njih. Največji 
alpski turistični centri so ves 
svoj okoliški planinski svet že 
povezali z izhodišči, zadnje 
čase smo jih začeli posnemati 
tudi mi.

Prva naprava te vrste je ste
kla pri nas lani pozno jeseni 
na vzhodno Pohorje — od 
skrajnega roba Radvanja pri 
Mariboru do tako imenovane
ga »Turističnega pohorskega 
centra« na višini 1050 m. Ta 
prvi turistični gigant za hiter 
in lahek vzpon na pohorske 
grebene premaga v pičji četrt 
uri 720 m višinske razlike na 
2,5 km dolgo poti. Žice nosijo 
55 štirisedežnih aluminijastih 
kabin s pomočjo 9 mogočnih 
stebrov jeklene konstrukcije. 
Žičnica je speljana največ 
okrog 80 m nad tlemi. Dp prve 
planinske postojanke, to’ je do 
Doma železničarjev,, je od 
zadnje postaje še 15 minut 
hoda. Ta novodobna prometna 
žila je ne s^mo na Pohorju, 
temveč tudi v Mariboru in

PRIMER IZ PRAKSE

KOLEKTIV IN 
F OSSMEZNIK

Se pred kolesarsko dirko 
»Po Jugoslaviji« je naše lju
bitelje tega športa presenetila 
novica, da se namerava dr
žavni reprezentant Ivan Le
vačič preiseliti z Virja v kako 
večje mesto. Pred dnevi smo 
se o tej selitvi pogovarjali tu
di z Levačičem.

»Ta moja izjava ni uteme
ljena. V podjetju, kjer sem 
zaposlen, so mi kratko malo 
dali odpoved, češ da se je pri 
pregledu delovnih mest izka-

Namesto komentarja

PKIZMANJE
Letošnji avgust je zlasti 

kar se tiče tehničnih tekmo
valnih športov v marsičem 
prekosi! vse dosedanje. V 
mislih imamo seveda vsako
letni največji tehničnošport- 
ni preizkušnji pri nas — 
mednarodno etapno kolesar
sko dirko »Po Jugoslaviji« 
in tradicionalne mednarodne 
motorne in avtomobilske 
gorske dirke na Ljubelj.

Zakaj še zdaj pišemo o 
njih, ko so kronisti že zbrali 
arhivarni material, ki bo na 
zaprašenih policah čakal na 
radovedneže in druge vse 
tja do naslednjega leta? Prav 
zato, ker sta ti dve trdi 
mednarodni preizkušnji na
vrgli slovenski industriji za
res lepo in častno priznanje.

Najprej Ljubelj. Na odlič
nih Tomosovih motorjih SGS 
in SGSS iz tovarne v Kopru 
so se naši najboljši motori
sti tudi letos merili s tujimi 
tekmovalci in stroji tuje 
proizvodnje na nevarnih lju
beljskih strminah. V tej ple
meniti športni borbi pa ni
kakor niso potegnili krajšega 
konca, marveč prav nasprot
no: Ljubelj je bil letos pred
vsem v znamenju blestečih 
jugoslovanskih uspehov, ki 
jim tujci niso bili zlahka 
kos.

Pa še dirka »Po Jugosla
viji«. Izbrani jugoslovanski 
reprezentanti so na stari kla
sični progi po cestah Slove
nije in Hrvatske tekmovali 
z zastopniki iz šestih evrop
skih držav, in sicer na kole
sih ljubljanske tovarne Sog. 
Poročila z dirke pravijo, da 
so imeli naši reprezentanti 
mnogo manj okvar in drugih 
nevšečnosti s kolesi kakor 
pa številni tuji tekmovalci. 
Celotna državna ekipa je 
zelo pohvalila kvalitetne iz
delke te priznane slovenske 
tovarne in še posebno na
glasila, da gre prav njej 
precejšnja zahvala za po
membno dvojno zmago jugo
slovanske reprezentance na 
tej krožni kolesarski preiz
kušnji.

Ali niso ti laskavi uspehi 
najboljših jugoslovanskih 
športnikov in njihove pohval
ne izjave kar najlepše pri
znanje tej veji domače in
dustrije? (ii)

zalo, da je moje mesto (pisar
niški uslužbenec) — odveč.

Zdaj sem se seveda odlo
čil, da ne bom več dirkal, če 
ne bom več socialno zavaro
van.«

To je bil torej povod, da je 
Ivan Levačič hotel priti v 
Ljubljano ali pa v kako dru
go jugoslovansko mesto.

Nenavaden položaj tega od
ličnega jugoslovanskega kole
sarja je zanimiv predvsem iz 
dveh razlogov. Najprej: ali 
podjetje zares ni moglo stori
ti za svojega uslužbenca — 
državnega reprezentanta — 
več kakor to, da mu je kratko 
malo odpovedalo službo. In 
drugič, ali je Levačič storil 
zares vse, da bi bil vsestran
sko zadovoljil svoj delovni 
kolektiv..

Nedvomno kolesarski šport 
terja svoje, celega moža, prav 
tako tudi delovni kolektiv. V 
jugoslovanskem kolesarskem 
taboru je bilo slišati, da je 
Levačič stregel dobro pred
vsem prvi nalogi. Seveda pa 
podjetju nikakor ne bi smelo 
biti vseeno, kakšne ljudi ima 
v svoji sredi, zato bo morda 
vzgojno vplivalo nanje. Napa
ke posameznikov so hkrati 
slabosti vseh drugih delovnih 
tovarišev. Prav bi bilo, da bi 
kolektiv vzgajal svoje člane 
(v našem primeru Ivama Le
vačiča), na pa jih kar čez noč 
pahnil v še večjo nesrečo, V 
tem primeru še posebej, saj 
gre za človeka, ki je na dru
gem (športnem) področju za
res veliko prispeval k ugledu 
Jugoslavije.

njegovem zaledju pospešila živ
ljenjski utrip. Letošnjo sezono 
je odlično prestala trdo pre- 
skušnjo.

Predaleč bi zašli, če bi ho
teli našteti vse lepo, kar čaka 
obiskovalca, ko »premaga« ta 
zadnji kos potovanja od Mari
bora do Dravograda in je zna
no kot izvrsten višinski, klima- 
tični in zdraviliški svet. Vrsta 
udobno urejenih planinskih do
mov skrbi za prijeten odmor 
delovnega človeka — v vsakem 
letnem času. Seveda je tudi na 
Pohorju — za povprečnega obi
skovalca, ki se enkrat v letiK 
odloči, da bo za kratek čas iz
pregel — naj lepše sredi pomla
di in jeseni, vsaj tako pravijo 
vsi, ki občudujejo naravo. Po
sebno privlačno je to, da se na 
njegovih dolgih hrbtih vrstijo 
domovi in koče druga za 
drugo.

Druga žičnica na slovenskih 
tleh je začela pred tedni obra
tovati v Kamniških planinah. 
Zgradilo jo je prevozniško po
djetje Sap - Turist biro do vi
šine 1473 m pod 1700 m visokim 
Krvavcem. Od zgornje postaje 
na Gospici je še 25 minut hoje 
do tega, toliko oolskanega 
vrha. Višinska razlika med 
spodnjo in zgornjo postajo 
znaša skoraj 900 m, trasa sama 
pa je dolga nekaj več kot 2,5 
kilometra. Vožnja traja dobre 
četrt ure. Žičnica prepelje v 
kabinah in na ločenih sedežih 
okrog 200 ljudi v eni uri. Do 
spodnje postaje v Zanjivcu je 
podjetje uvedlo redne avtobus
ne zveze, ob nedeljah kajpak 
pogostejše kakor ob delavnikih. 
Krvavec je tako predvsem po
vezan z Ljubljano in Kranjem, 
razumljivo pa je, da bo glas o 
njem kmalu segel v naše naj
močnejše turistične bazene — 
ni Bled in v Bohinj. Zanima
nje za to planinsko točko je vsak 
dan večje, ker so ljubitelji tega 
dela naših planin spoznali, da 
lahko sredi Ljubljane sedeš v 
avtobus in po enkratnem pre
stopu izstopiš sredi gorske pa
norame, ki sodi med najlepše 
ob vznožju Kočne, Grintovca in

Jubilej
Leopolda Opresnika

Znani nogometni igralec tr
boveljskega Rudarja Leopold 
Opresnik prazmre prav v teh 
dneh dvanajstletnico aktivnega 
igranja za trboveljsko m-dično 
enajsterico. Prvo tekmo je igral 
proti Olimpu v Celju pred dva
najstimi leti. Odtlej je za Ru
darja odigral 387 tekem, od ka
terih zadnj© prav minulo nede
ljo v Sisku z domačim Meta. 
cem. V tej odločilni igri za 
vstop v II. zvezno ligo so Tr
boveljčani igrali samo ne .-Lo
čeno (3:3), kar je navrglo ljub
ljanskemu Odredu vstop v to 
skupino. Med najboljšimi igral
ci v Sisku je bil tudi Leopold 
Opremik, ki je dal kar dva go
la. Nasploh velja, dia je Oipres- 
nik eno izmed najboljših lev:h 
kril v Sloveniji.

Letalci v Murski Soboti
Murskosoboški jadralni letal

ci in padalci se v teh dne i pri- 
■pravljajo na razveseljive do
godke. Ob koncu tega meseca 
bodo namreč odprli nov hangar, 
kar bo hkrati pomenilo otvori
tev pomurskega letalskega sre
dišča. Na ta dan — 31. avgusta 
— bo v Murski Soboti veti-o le
talski miting, ki bo bržkone 
naj večja taka prireditev doslej 
v Pomurju.

Športnim letalcem v Mur ki 
Soboti so krajevna podjetja in 
delovni kolektivi pri delu zelo 
priskočili na pomoč in jim 
pravzaprav omogočili izgradnjo 
tega letalskega središča, za kai 
iim gre vsa zahvala in prHnv- 
rje.

njunih bližnjih in daljnih sose
dov. Režija Ea tako vožnjo 
(200 din ali 350 z žičnico) n: 
vredna besed.

Ko zapustiš žičnico, imai 
nešteto možnosti za razne iz
lete. Pred teboj so Kamniške 
planine z očakom Grintovcem, 
vsenaokrog pa drugi vršaci, do 
katerih si poprej hodil ure in 
ure. Kdor želi za povratek iz
brati drugo inačico, se lahko 
preko Kokrškega sedla spusti 
do Doma v Kamniško Bistrico 
in vrne domov iz Kamnika. 
Sicer pa »stari« planinci ta kot 
predobro poznajo in vedo za 
obilico raznih kombinacij. Kr- 
vavška žičnica jim prihrhni 903 
metrov hoje navkreber, ki jo 
lahko raooinalno »investirajo« 
druge, še hvaležnejše smeri.

Kdor bo torej v naslednjih 
dneh ali tednih oprtal nahrbt- 
nk in obul kvedrovce, naj stopi 
kar do ene teh dveh .spodnjih 
postaj in si privošči ščepec 
modernega planinstva. Vsaj za 
poskus in priokus, kako tej 
stvari strežejo v svetovno zna
nih alpskih krajih, kjer so pač 
te zveze od hotela do vznožja, 
še bolj pa od ondod do višin
skih postojank, verjetno dva
krat daljše — vse v prid in za 
užitek tistih, ki jih pridejo 
obiskat. Motiv s Krvavca

Klub ob Pobreški cesti
Zdaj, po polfinalnih šahovskih 

turnirjih za prvenstvo LRS, 
me je še posebej zamikalo, da 
obiščem prostore železničarske
ga šahovskega kluba Maribor 
na Pobreški cesti. Vsa štiri 
mesta, ki dajejo legitimacijo za 
nadaljnje tekmovanje, za repu
bliški šampionat, so zasedli 
člani tega kluba, tako da jih bo 
za naslov slovenskega prvaka 
skupaj s tistimi, ki imajo to 
pravico že od prej, igralo iz te 
izredno agilne šahovske enote 
kar osem. Razen tega pa sem ta 
obisk že enkrat prej — ngjavil.

Resnično, živahno je pri ma
riborskih železničarjih — šahi- 
stih! Čeprav sem imel srečo in 
ravno naletel na izredno agil
nega sekretarja kluba Eda Ma- 
stena (takega zvestega in pre

danega delavca privoščim vsa
ki šahovski enoti in športni or
ganizaciji!), sem že s prvim 
pogledom občutil močan utrip 
enote, ki ji danes upravičeno 
pripisujejo prvo mesto v naši 
republiki, po i organizacijskih 
prijemih pa celo eno najvišjih 
mest v državnem merilu. Videl 
sem gručo pionirjev, s kako 
vnemo igra šah. Tudi šabistk ni 
manjkalo; igrale so ne samo 
med seboj, ampak prav tako 
dobro in uspešno z močnejšimi 
moškimi člani kluba drugoka- 
tegomiki in še boljšimi. Pove
dal so mi, da je bila njihova 
Pionirska ekipa na zadnjem fe
stivalu v Vrnjački banji v svo
ji skupini prva kljub temu, da 
je imela za nasprotnike zgolj 
odrasle šabisfe. Za igralke Ma-

Iz albuma delavskega športa pri nas: Prizor z letošnjih 
XI. grafičnih letnih športnih iger v Mariboru.

Na lb<§0® ° črnih p@0žo(h)

SEKUNDANTOVA VLOGA
Nekoč ni bilo teh tihih, sko

raj nevidnih pomočnikov tur
nirskega igralca, razen če bi 
mednje šteli tudi roj »kibicev«, 
ki se znajdejo pri vsaki partiji, 
v kavarni ali kje drugje. Tudi 
veteran jugoslovanskega in slo
venskega šaha akademik dr. 
inž. Milan Vidmar, naš najsta
rejši velemojster, jih ni poznal. 
Nič čudnega potem, da se vne
to zavzema za to, da bi sekun- 
dantstvo odpravili, kajti parti
ja — pravi —■ je samo igralče
va last, ne pa last drugih. Naj 
jo odigra do konca, kakor jo 
je začel.

čeprav ima velemojster Vid
mar prav, je vendarle tako, da 
je treba danes računati s tem 
dejstvom. Na sekundanta pade 
veliko breme, zlasti še, če je 
partija prekinjena. Znani so 
primeri odličnih analiz sovjet
skih sekundantov, ki so doslej 
že prenekatero slabšo partijo 
rešili v remi, remi pa spreme
nili v zmago. Morda se še spo
mnite partije Matanovič—Gel- 
ler na zadnjem dvoboju Jugo

slavija—SZ v Zagrebu! Nihče 
ni dal na Gellerjevo pozicijo 
niti petdeset par, pa je vendar
le stisnil remi s tako čudovito 
potezo, ob kateri so onemeli 
njegov nasprotnik in vsi, ki so 
mu bili pri analizi partije na 
voljo. K temu je treba dodati 
le, da so Rusi iskali rešitev za 
Gellerja do zgodnjih jutranjih 
ur. In so jo našli!

Dejansko je sekundant igral
cu v veliko pomoč, posebej še 
na tako napornih turnirjih, ka
kršen je zdaj v Portorožu. Vze
mimo na primer Rabarja, ki 
stoji ob strani Matanoviču! V 
prvih štirih kolih je vsako noč 
delal, kajti Matanovič je dan 
za dnem prekinjal, v enakem, 
boljšem in tudi slabšem polo
žaju'. Prvič je Imel kmeta 
manj, toda to pot do remija je 
bilo lahko najti. Drugič je 
imela kar dva kmeta manj, pa 
so točne analize, nekoliko tudi 
ob pomoči nasprotnika, vendar
le spet speljale partijo v vode 
remija. Tretjič je sekundant 
iskal pot za nadaljevanje igre

samo za primer, če je novi Ma- 
tanovičev nasprotnik morda 
zapisal slabšo potezo. Ker se to 
ni zgodilo, je T>:ia sklenitev 
premirja neizbežna, vse delo 
pa zaman. In zadnjič, četrtič, 
proti sovjetskemu šampionu 
Talju! Pozicija je mnogo obe
tala, analize pa tako težke in 
samo načelne, da je bilo mo
goče samo približno nakazati 
idejo. Celo dvakrat bi lahko 
prekinila partijo, če ne bi bilo 
drugače*, ise (pravi, če ne bi 
Talj slabše nadaljeval.

Tudi Puc je že stopil v akci
jo, saj je pomočnik državnega 
prvaka. Štiri kola je počival, 
potem pa se je presneto potil s 
pozicijo Panno — Gligorič. Prvo 
noč je delal štiri ure; vendar 
odrešilne ideje ni našel. Šla je 
tudi druga noč, toda ne več za
man. Pol ure pred partijo je 
bil Puc pri Gligoriču (»Gliga« 
sam je prav tako nekaj ur pre- 
čepel za prekinjeno pozicijo!) 
in Panno je kmalu položil orož
je, hitreje, kot je kdorkoli pri
čakoval. Kaj vse zmore doma
ča »kuhinja«.

Vendar pa analiziranje preki
njenih partij ni edina sekun
dantova naloga. Še druge so. 
Tako pomaga igralcu pri pri
pravah za naslednje kolo. 
Skupno študirata nasprotnika, 
pregledujeta njegov otvoritven; 
program, iščeta nove ideje ali 
tudi samo šibke točke novega 
partnerja in podobno. Velika 
naloga, še večja odgovornost in 
zelo hvaležno delo, če se z 
igralcem odlično razumeta. In 
to drži v obeh primerih, Gli
gorič in Puc ter Matanovič in 
Rabar, ki so tud; v zasebnem 
življenju, v Portorožu ali kjer
koli, veliki osebni prijatelji. 
Zato prežive prenekatero pro
sto uro skupno, Matanovič in 
Rabar pa sta se sploh skupno 
nastanila. In tako igrata ta dva 
šahovska dueta lepo v dvoje, 

'čeprav sede za partijo vselej 
samo prva violina. Skupaj ko
vano orožje, skupaj predelane 
analize, skupno zmagoslavje ali 
poraz. Če je zasedba dobra, in 
v jugoslovanskem primeru je. 
potem največkrat drži prva 
varianta — zmagoslavje.

ribora pa je tako znano, da so 
najmočnejša ekipa v Sloveniji, 
čeprav, se letos niso vrnile iz 
Ljubljane, tako kot lani uz 
Idrije, s prvim mestom. Kadar
koli hočete, lahko nastopijo na 
8 deskah, klubski ženski turnir 
z 12 ah še več igralkami pa 
za 2ŠK Maribo-r tudi ni nič 
več nevsakdanjega. Takoj mo
ram povedati še to, da se do
mači mojstrski kandidati, ko
likor kot študentje nibo izven 
Maribora, radi dajo videt; v 
klubskih prostorih in radi se
dejo za igramo mizo z nade
budno mladino obeh spolov ter 
prenašajo nanjo svoje razno
tero znanje.

Osnovo za klubsko članstvo 
tvorijo različni železničarski 
kolektiv, v Mariboru. Največ 
je seveda mladine. Prostori so 
premajhni, tako da za vse, ki 
so hoteli svoj prosti čas posve
titi šahu, kmalu ni bilo več 
prostora. Zato je sporazumno 
prišlo do ustanovitve še enega 
železničarskega šahovskega klu
ba v Mariboru, in sicer na 
glavnem kolodvoru. Ime mu je 
»Krilato kolo«, zajema pa samo 
delavce in uslužbence na tem 
delovnem mestu in njihove 
najožje družinske člane. Seve
da sta oba kluba v najboljših 
odnosih in ob sleherni prilož
nosti najtesneje sodelujeta.

Beseda je dala besedo in ta
ko sem iz ust tov. Mastena iz
vedel še za klubove velike na
črte, predvsem o novih klub
skih prostorih za Mariborskim 
dvorom. Res lepi bodo, kadar 
bodo sprejeli itied svoje stene 
prve igralce. Tedaj se bo šte
vilo članov — če sem si prav 
zapomnil, jih je že zdaj regi
striranih pr, republiški šahov
ski zvezi okoli 200. brez pio
nirjev seveda — lahko še večje, 
s tem pa tudi osnova za nadalj

njo kvalitetno rast. Kar rad sem 
zato verjel željam vseh, s ka
terimi sem se pogovarjal, da bi 
hoteli ostati kot ekipa na osmih 
deskah še nadalje vsaj na če
trtem mestu v državi, k; ga 
zdaj dele z ljubljanskim šahov
skim klubom, sicer pa še na
predovati ...

ŠAH
KOMBINIRAJMO!

Tokrat dajmo v naših stalnih ša
hovskih »orehih« prostor dvema 
težjima nalogama, da bi po zad
njih dveh. ki sta bili lažji, spet 
vzpostavili ravnotežje. V prvi na
logi Ima sicer beli materialno pre
moč (dama proti trdnjavi in dve
ma kmetoma), toda njegova pozi
cija je povsem sodeč izgubljena. 
Cmi ima na razpolage razne grož
nje, od mata do promocije kmeta. 
Toda če se boste dobro poglobili 
v igro, boste vendarle našli za be
lega rešitev, ki vodi v remi. Na
mig: Cilj vam bodi črni kralj!

»Oreh« štev. 11.: BELI: Kdl. Det, 
Thl, Paz, d5. el, f3 (7)

ČRNI: Kh6. Tb8. Tf2. PaS. C3. 
ct, d«, g«. h5 (S)

V drugi nalogi je stvar še težja. 
Beli ima sicer kmeta več in mno
go boljšo pozicijo, vendar pot do 
zmage ni očita. Pa vendar z lepo 
kombinacijo,Lv kateri kajpak ne 
gre brez žrtev (kar korajžno!), iz
sili mat v nekaj potezah. Namig: 
Pomislite, kako 1>1 razbremenili 
točki e5 in 17. — obe poziciji sta 
vzeti iz nekega tujega biltena do
pisnega šaha.

»Oreh« štev. 12: BELI: Kgi. Dg3, 
Tel, Tfl. Lf4, Sal. Sh6, Pb2 d3. 
64, f5, go. h3

(13)
ČRNI: Kh8, Db5, Td7, T18 LCS, 

Le7. Sc«, Pa«. b4. d4. f7. h7 (12)

REŠITVE IZ PREJŠNJE 
ŠTEVILKE

Štev. s.: — 1. Td5:, TdS: 2. Del. 
(zredno lahko, kajne?

Štev. 10.: — 1. Dg7:+, Kg7: 2. 
h« 4- z matom. Tudi s to nalogo
najbrž ni bilo posebnih težav

OHO, sovjetski strelci — prireditelji letošnjega (37 
svetovnega prvenstva v streljanju — so pa zares pravi 
ostrostrelci. Svojim tekmecem, med njimi tudi jugoslo
vanskim reprezentantom, so jo pošteno zagodli prav v 
dneh, ko so se na vseh petih celinah pripravljali za mo
skovski šampionat. Da, zadeli so jih prav tja, -kjer so 
najbolj občutljivi: kratko malo jim niso dali na voljo 
svojih vojaških pušk za trening. Z drugimi besedami: pri
javljene reprezentance, razen morda tistih nekaj iz vzhod
ne Evrope, niso dobite pravočasno sovjetskih vojaških 
pušk. Ali bodo po vsem tem sploh kos sovjetski ekipi? 
In naši so bili že od nekdaj dobri v tej disciplini, zdaj so 
jim pa ti računarski gostitelji takole zmešali štrene!

AHA, nogometaši se 
že spet kregajo za zeleno 
mizo. Na nesrečo — spet 
ljubljanski Odred. Sicer 
pravi, da mu ni dosti mar 
za pritožbo proti trbo
veljskemu Rudarji^, tem
več bi rad prvenstveno 
zamašil luknje v nepo
polnih pravilih te pri
ljubljene igre, predvsem 
glede poštenja sodnikov. 
Vse prav in lepo, toda 
Odred je izbral zares ze
lo neprimerno priložnost 
za to hvale vredno deja
nje. Da, prav zdaj se je 
lotil te paragrafarske na
loge, ko bi morate samo 
igre in nič drugega odlo
čati o novih članih dru
ge zvezne lige.

OHO, tega~ pa niso pričakovali niti 'največji črno- 
gledci. Toliko je' bilo namreč hrupa zaradi hipodroma v 
Stožicah, da se je tresla celo Šmarna gora. Ne potrebu
jemo takega športnega, objekta, so dejali nekateri. Toda 
dirkalna sezona je dokazala drugače; tekem, med njimi 
tudi mednarodnih, je bilo letos na pretek, čeprav hipo
drom še ni dograjen. V nedeljo pa je bila na njem še 
celo največja vsakoletna dirka te športne veje — jugo
slovanski kasaški derby! Skratka, zares bi bilo dobro, 
da bi ta športni objekt na prodnatem in neplodnem 
desnem bregu Save dobil čimprej dokončno obliko.

DELAVSKA ENOTNOST # GLASILO SINDIKATOV SLOVENIJE # LETO XVII. # ■ft CENA 20 DIN ii- 21. AVGUSTA 1958 # ŠTEV. 35. 4} S~RAN 8



/

Nato ga je Milan zadavil, razpasal in slekel, po nekaj 
minutah pa sam odšel iz celice v Blentovi orožniški uni- 
fotrmi, s pištolo v roki.

Tiho je šel in zavil proti izhodu. Noč ]e bila temna in 
vetrovna. Skoz odprto okno stražarske sobe je prihajala 
svetloba in slišali so se glasovi orožnikov, ki so metali 
karte. Neopazno je obšel svetli krog in obstal pri odprtih 
vratih, ki so držala na dvorišče, ograjeno z visokim zi
dom. Kmallu nato se je napotil pro.ti’glavnim vratom. Te
ma je skrivala obris stražarja, zrak je dišal po dežju. 
Stražar je začutil korake in ga je pozval, naj obstane. To 
usodno napako je stražar plačal z glavo. Po zvoku nje
govega glasu je Milan, precenil razdaljo. Strel. Prvi. Drugi. 
Puškino kopito je udarilo ob tla. Nekje zadaj so odjeknili 
glasovi. Preplah. Po nekaj skokih se je znašel Milan pri 
glavnih vratih,, že je odpahnll vrata in planil v mračno 
ulico. Streli so zarešetali po pločniku okoli njega.

Naslednjega dne je prispel neki orožnik čez Hum k 
partizanom. Tako so pripovedlovali kmetje. Tedaj so se 
pojavili po stenah in brzojavnih drogovih Pomirja lepaki 
z Milanovo podobo. Komunističnega bandita in morilca so 
ocenili na sto tisoč kron. Odtihmal je bila njegova glava 
v Romiirju toliko vredna ...

Poslednje strani Milanovega življenjepisa podrhtevajo 
v Gjurovi roki, V sobi je postalo že kar pretoplo, zato se 
mu je srajca lepila od potu. Konj hrza na travniku. Stra
žar je nekoga ozmerjal. Pri tem je snel kar peščico svet
nikov z neba.

Tri življenja na nemih, popisanih straneh. Trije člani 
štaba tretjega bataljona. Trije člani Partije, trije stari to
variši. Gjuro še nikoli v življenju ni bilo tako tesno pri 
srcu.

Brez dokazov — naj prisluškuje glasu srca, krvi, slut
nje? Kri mu je spet ledenela po žilah. Zaim, Smajo, Milan.

Misli in slutnje, slutnje in misli, vse se je prepletalo 
in sikalo kakor v brezglavem vrtiljaku in vse to je v sla
povih padalo na njegovo glavo. Poguma mu je treba 

j bolj ko kdaj koli, drzne, nepreklicne pobudnosti. Z vsemi 
svojimi čustvi je dojemal, da je na pravi poti. To pot ga 
firče ne bo preslepilo — utripalo mu je pod' grlom, vedno 
hitreje, vedno močneje. In kakor v sanjah so se s hitrostjo 
svetlobe vrstili v zavesti grozni prizori, zajeti v trenutku 
zablode nekoč poprej, a zdaj so dobivali v njegovih du
ševnih očeh čisto nov, čisto drugačen in prav grozovit po
men. Nekaj vztrajnega in brezumnega mu je kljuvalo v 
možganih.

Zdaj ali nikoli!
Vtem je zaslišal korake pred vrati.
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Mitar je vstopil prvi. Nasršen je bil in prašen, po 

mrkem raztegnjenem obličju so mu lile srage potu. To 
vroče, odkrito obličje je izražalo utrujenost po burni, 
neprespani noči.

Komisar Danilo je držal roke v žepih in je zgrbil 
hrbet, kakor Sicer ni bila njegova navada. Poveljnik je 
pogledal naokoli in pokimal Gjuru nekako z vprašujo- 

j čimi očmi. Medtem, je počasi svaljkal cigareto, dolgo je 
| sukljal papir med prsti.

»Ne smemo se več obotavljati. Nemci vlačijo topove 
j pred Bezdan. Naj slišim, pri čem si zdaj.« .

Gjuro se je zavedal moči svojih misli in je hotel to 
! moč izpovedati z besedami.

»Prav za gotovo vem, da smo zelo blizu cilja. Izbira 
| ni več velika. Odločiti se je treba samo, kako naj udarimo.
I A medtem ...«

»Koga si pa vzel na muho?«... — Mitar se je močno
I potil.

Gjuro je molče umaknil razmetane papirje pred seboj, 
j napravil malo prostora in razvrstil na njem tri življenje

pise. ,
»Enega izmed tehle treh,« je rekel in mu gledal na- 

I ravnost v oči. »Zaim ... Milan ... Smajo.«
Poveljnik je priprl oči. Globoko je dihal, s stisnjeni

mi' čeljustmi.
Danilo si je bledeč grizljal ustne. 2e sama misel na 

' to je bila morilska, neverjetna. Vendar nista ugovarjala. 
Nekaj časa sta oba molčala, dokler ni Mitar, ki so se mu 
na obrazu pokazali jasni sledovi strahovitega notranjega 
omahovanja, skušal še enkrat prepričati samega sebe: *

»Morda pa^je še kje kak četrti...«
Gjuro je odločno odmahnil z roko.
»Četrtega ne vidim, pa tudi ne morem domnevati, 

da bi lahko bil, čeprav govore podatki o Zaimu, Smaju 
in Milanu za to. Ampak resnica je katerikrat tam, kjer 
si ne bi nikoli mislil.«

Mitar je izpustil cigareto iz roke. Nato sta se z 
Danilom spogledala.

»Morda, morda,« je rekel Danilo skrajno razburjen, 
»morda je tako. Ampak, kam pa drži ta pot?«

Gjuro je globoko zajel sapo.
»Vem, kam meriš. Hudo je, ni dvoma, ampak druge 

j izbire ni. V tem primeru je nezaupanje naše edino orožje. 
Žalostno, da se moramo tudi tega učiti.«

Skozi odprto okno je vel grenak vonj divjine. Nebo 
| je bilo svetlosinje ozadje srebrnih vrhov, na katerih je 

sedelo sonce.
Za nekaj trenutkov je Mitru zastal dih, Glavo je imel 

polno strahotnih slutenj, jasno pa je vedel, da mu ne 
I preostane nič drugega, kakor da trpi, kot ve in zna. Niti 

sanjal ni, da bi se moglo Shko končati, čeprav ga je od 
vsega početka obhajala nejasna slutnja nesreče. Toda ali 
ima Gjuro prav in ali je treba brez nadaljnjega verjeti 
njegovim besedam? Tedaj ga je usekalo kladivo po glavi 
— Zvonik. Danilo mu je že pripovedoval; naj bodo dejstva 
še tako bridka, sprejeti jih je treba, kakršna so. Zagrenjen 

L ie iznenada vprašal Gjura:
»Kako pa kaniš to izvesti?« »
Kakor da je to pričakoval, se je Gjuro prav čudno 

I nasmehnil in zvito zamižal. Danilo je nehote ostrmel, 
zazdelo se mu je, da žarčijo Gjurove oči, stisnjene in 
zagonetne, nekakšen demonski, grozoten lesk.

Gjuro se je obrnil k Danilu in rekel:
»Predvsem mora Mirjana nazaj v bataljonski štab. 

Najbolje bo, če ti v tem smislu napišeš Zaimu pismo. 
Potem pa — mislim, da bi bilo treba Zvonik ponoviti.«

»Zvonik?« se je začudil Mitar. »Zakaj bi ponovili 
Zvonik?«

»Ne dobesedno,« je odgovoril Gjuro. »Ampak če že 
imamo sovražnikovega vohuna v bataljonu, zakaj ga ne 
l>i izkoristili? Napovedali bomo akcijo, izvedli pa drugo. 
Zdaj moram za nekaj časa zmesti in preslepiti Matildo. 
Sicer pa nam bo to tudi drugače koristilo.« — V jarki 
luči so se mu očesne dupline za trenutek zatemnile. 
»Potem pa,« je precedil skoz zobe in čvrsto strmel predse, 
»ali bom Matildo ujel, ali pa mene ne bo več.«

To je izgovoril počasi, preprosto.
Nato se je živčno vzravnal in pogledal Mitra. Po- 

I veljnik je stal zamišljen. Pogled je počasi obrnil h Gjuru.
»Natanko razumem, kako misliš. Samo nekaj mi noče 

v glavo. . . Kako naj bi ti ta manever pripomogel, da bi 
| odkril vohuna?«

Gjuro je obrnil glavo.
»Saj ga s tem ne bom odkril, samo zmedel ga bom. 

On pa se bo pozneje sam razodel. Ze slutim, kako bo.«
»Kdaj: pozneje?« je začudeno vprašal Mitar.
Zdaj je Gjuro vstal.
»Ko se bo začela nemška ofenziva. Tisti mah bo 

Matilda naša. Zato potrebujem Mirjano v štabu.«
Mitar je še dvomil, a Danilo je nekako dojel smisel. 

Rekel je, naglašujoč vsak zlog:

»Dobra zamisel. »S tem se bo bojazen, da bi ponovili 
napako, kar najbolj zmanjšala.«

Gjuro je molče prikimal. Kiselkasti, sinji tobačni dim 
mu je obkrožal glavo v nepravilnih krogih.

Kmalu nato so bili vsi trije sklonjeni nad zemlje
vidom, ki ga je potegnil Mitar iz črne častniške torbice 
in ga razgrnil po mizi. Iskali so kraj, kamor bodo vnovič 
vrgli tretji bataljon. S tem bodo Nemce potegnili za nos, 
vohun pa bo — v strahu, da ne zapravi njihovega za
upanja — zapravil glavo...

Mitar je ustavil prst na črti, ki je označevala železni
ško progo.

»Tule. Na progi Romlrje—Selanovo. In mi se bomo 
v poslednjem trenutku vrgli na progo južno od Pomirja, 
pri Bezdanu. Tu nas ne bo nihče pričakoval.«

»Drevi bom v Gorovem,« je rekel Gjuro. »Sam lahko 
ponesem povelje v štab. A jutri bo devetindvajseti,« je 
zamišljeno pristavil.'

Nekaj minut ni nihče spregovoril. Kakor da so vsi 
trije mislili na usodno dirko s časom. Bliža se 1. junij, 
čas, ko bodo Nemci verjetno prešli v napad. Mitar je 
naglo dihal.

»Vroče je tu notri,« je rekel iznenada. »Grem diktirat 
povelje.«

Nato je odšel v sosednjo sobo.
Danilo je stal pri oknu, z rokami na hrbtu.
»Čudno,« je rekel, gledaje v svetlo, široko nebo, 

»letala nas zadnje dni ne obiskujejo.«
»Popolnoma razumljivo,« je odgovoril Gjuro. »S tem 

bi nas radi prepričali, da je bil Ivan vohun. Vohuna ni 
več, zato tudi ne bombardirajo več!«

Danilo se Je obrnil.
»Misliš, da so tako naivni?«
»V bistvu so Nemci tepci. To pa izhaja iz njihovega 

umišljanja o svoji vzvišenosti. Prepričani so, da so nas 
pretentali. Zato pa so odvedli Ivana. In če je Nemec 
o čem prepričan, je bolj zabit kakor vol.«

»Prav, ampak zdaj lahko vedo, da smo našli Ivanovo 
truplo.«

»Nič zato. Mrtva usta ne govore. Razen tega jih je 
vohun že obvestil, da smo nasedli in končali preiskavo.«

Kajti še preden so našli Ivanovo truplo s strelom iz 
pištole v hrbtu, je bil odnesel kurir iz odredovega štaba 
v tretji bataljon povelje, naj zaključijo preiskavo. Ni treba 
več širiti preplaha, ko je povsem gotovo, da je vohunska 
nevairnost odpravljena, odkar je Ivan izginil. Ce pa bi se 
pojavil nov dokaz, da je še kak vohun v odredu, je treba 
takoj, brez povelja iz odredovega štaba, ukreniti vse 
potrebno zoper osumljence.

Vrata so se odprla, da je lahko vstopila Milena s 
polnim, zardelim obličjem. Stala je na pragu z zaviha
nimi rokavi, vzravnana, rdeča in mesnata kakor mesarica, 
z na pol slečenimi volnenimi nogavicami na nogah.

»Tovariši — h kosilu!«
»Kaj pa imaš dobrega?« je vprašal Danilo.
Milena se je togotno izprsila:
»Kaviar z maslom, bouillon z jajcem, biftek na žaru, 

desert...«
»Torej spet postan fižol.. .«
Gjuro je videl, kako je Milena čvrsteje zavihala 

rokave.
«Ne, tovariš komisar. Danes je pa postna juha z 

zeljem. Ce bi bil intendant, kakor se spodobi, bi lahko 
bila celo slana ..,«

> »Prav, tovarišica. Pripravi, kar že je.«
V sosednji sobi je narekoval Mitar povelje štabu 

tretjega bataljona. Stara »adlerica«, ki so jo bili zaplenili 
v zažganem občinskem uradu v Bili, je počasi odtipkavala 
črke. Po tej zarjaveli topovnjači so se nespretno igrali 
prsti Smilje Zimičeve, vedno resne, možačaste tovarišice, 
bivše uradnice Zavoda za socialno skrbstvo v Selanovem.

»...Sile tretjega bataljona bodo napadle jutri zvečer 
sovražno oporišče Kamenico na progi Romirje—Sela
novo .. .«

Mitar je nekaj trenutkov pomolčal, v mislih je sledil 
progi. Bataljon bo verjetno izbral za zbor Babiče, od tod 
pa je do Kamenice prav tako daleč kakor do Bezdana. 
Sovražnik bo gotovo pohitel in zavaroval levi krak 
proge __

»Tej akciji,« je nadaljeval Mitar, »zaradi katere smo 
pravzaprav odgodili napad na Zvonik, je treba pripisati 
največji pomen. O uspehu je treba nujno obvestiti štab 
odreda ...«

»Tako,« je rekel sam pri sebi, »to bo hkrati pojasnilo . 
Stevanu, zakaj smo poslednji trenutek ustavili napad na 
Zvonik.

Pisalni stroj je topo odmeval. Smilja se je še globlje 
sklonila, z zobmi je zajela spodnjo ustno in se pri tem 
nagnila na levo stran.

Takoj po kosilu Ja Gjuro odrinil v Gornje Gorovo. 
Čvrst konj je stopal po pobočju. Čeprav je sonce žgalo 
zemljo, se je na kopita lepilo težko, mastno blato.

35.
»Ej, budalo! Glavo pokonci!«
Konj je stopil v potok, naglo iztegnil vrat in začel 

pohlepno srebati hladno planinsko vodo, preden ga je 
mogel Gjuro udržati. Ves poten je bil, vroč in zasopel. 
Gjuro je krepko trznil z uzdo, vrgel vojke za vrat, da 
bi sprostil desnico, in ga je s tanko vrbovo šibo udaril po 
mokrem, križu. Razdraženi konj je zabredel po potoku 
navzgor, voda ga je neubranljivo primamljala, pena mu 
je kapljala po gobcu. Potok se je skalil.

Konj se je besno otepal in sklanjal čvrsti vrat. Zdajci 
je obstal kakor ukopan in nobena sila ga ne bi več 
premaknila z mesta.

Gjura je zabolela roka. Pot mu je lil čez oči. Zaman 
je konja na vso moč suval s petami v rebra. Žejna žival 
je čutila vodo, mišičje ji je podrhtevalo in stala je sredi 
potoka čvrsto in neomajno. Gjuro je razjahal in jo skušal 
za uzdo povleči iz vode, pa iz vsega ni bilo nič. Nato je 
počakal, da se je voda zbistrila in pustil konja, da se je 
napil.

Nato je konj mirno odšel iz potoka. Spoznal je ta 
kraj, pa se je sam napotil po obrasli stezi, ob njivi, po
sejani s turščico, ki je šele poganjala nizke zelene lističe 
iznad sočnega plevela. Kmalu je prispel na vaško cesto.

Zemlja je dišala po rodovitnosti in pomladi. Trava je 
pošumevala v srebrnkastl svetlobi sončnega zahoda, raz
cveteli travniki so trepetali v živih, slikovitih barvah. 
Cisto ozračje je prevzemalo in opajalo človeka in žival. 
Sončni zahod je ljubkoval Gjurovo obličje, bil je mehak, 
topel, nežen. Gjuro ga je čutil v laseh, v očeh, v vsem 
telesu. Lahkoten je bil, igriv in brezskrben. Nebo je bilo 
mirno in sinje. Samo na obzorju so pluli lahni, beli oblaki. 
Neslišen je vel večerni vetrc, drhtljiv in čist kakor sanje.

Konj je stopil na tihotno, široko cesto in hitel mimo 
črnih pogorelih zidov, okoli katerih so se leno plazile 
mačke. Med ruševinami je zalajal pes. Tedaj je Gjuro 
ostrmel. Štab tretjega bataljona ni bil več tam kakor prej.

Gjuro je krenil dalje, minil zeleni Slivnik in obstal 
pred podboji, ki so vodile na dvorišče na pol porušene 
domačije. Dim se je slabotno vil iz dimnika, ki je ostal 
cel. Pritekel je velik rjav koder in zarenčal na konja.

Za njim je pritekla neka žena.
»Noter, da bi te kuga!«
»Zdravo, gospodinja! Je kdo pri hiši?« jo je ogovoril 

Gjuro.
Bohotna, postavna žena, z gostimi črnimi lasmi, v 

črnem krilu in raztrgani zeleni jopici, je zaprla široka 
vrata.

»Zdravo, tovariš!« je1 kislo odzdravila in ga ogledovala.
Kar prikloniti se je hotel pred njeno veličastno po- 

javo, ki je tako neustrašno kljubovala vojni, lakoti in 
revščini.

»Ali veš, kje so zdaj naši s štabom?«
Skomignila je s čvrstimi rameni.
»Niso več pri Skoriču, preselili so se k Milanu 

Pavloviču. To je tamle nad vasjo. Lahko jo mahneš tudi 
počez, skoz slivnik.«

»Vem, kje je Mikanova domačija.«
Tedaj je okrogla veličina stopila naprej jjn sumljivo 

plemenito ponudila: I
»Naj ti prinesem skodelo mleka?«
Gjuro je pognal konja.
»Hvala, tovarišica. Mudi se mi.«
Zena je gledala nekaj časa za njim, nato pa je togotno 

nahrulila psa:
»Noter, morcina garjava!«
Gjuro jo je ubral ob živi meji, ki se je raztezala vse 

tja do gozdiča vrh vasi. Tam je bila domačija Mikana 
Pavloviča, premožnega Gorovljana, ki je imej dva s.ina 
pri partizanih.

193. »jpo zdravnika!« je odločil komandant brigade. 
»Komisarjevo življenje je v nevarnosti, le zdravnik 
ga lahko reši!« — Brigadni zdravnik je padel, a kje 
dobiti drugega?« — »Poznam trškega zdravnika!« je 
dejal Martinček. »Star je že, toda če grem z mulo ponj, 
bo prišel!« — Mimo toliko sovražnikov ...?

i9(i. Zdravnik dr. Strnad se je nemalo začudil, ko je 
zagleda! kmečkega fanta. Zdravnik je bil žc star, težko 
je hodil, toda že marsilcatefemu ranjenemu partizanu 
je rešil življenje. — »Komisar brigade je hudo ranjen,« 
je dejal Martinček. »Boste šli z menoj?« —- »Se po hiši 
komaj hodim, a kako bi šel v gore? Saj niseir srna!«

194. Komandant ni dolgo pomišljal, kajti šlo je za 
življenje. Odredil je močno zaščitnico, ki je ostala pri 
ranjencih v votlini in stražila v okolici, z ostanki bri
gade pa se je skpšal prebiti v bližino trga. Martinček 
je oblekel kmetov jopič, si del na glavo njegov klobuk 
in odrinil z mulo skozi gozdove proti trgu. Na oko je 
bil podoben mlademu konjskemu mešetarju.

195. Mulo je privezal v gostem smrečju nad trgom, 
nato je počakal jutra in kot brezskrben kmečki fantič 
skočil na cesto in jo mahnil v trg. Nihče se ni zmenil 
zanj. Nemci, ki jih je bilo v trgu ko listja in trave, 
ga še pogledali niso. Kaj kmalu je našel hišo, v kateri 
je stanoval stari zdravnik. Pred hišo je stal tank z 
nemškimi vojaki, ki so brezskrbno kadili.

197. Ko mu je Martinček pojasnil, da bo jahal na 
muli, zdravnik ni dolgo pomišljal. Iz omaric je vzel 
nekaj zdravil, potaknil v žepe nekaj zdravniških in
strumentov in dejal: »Veš, pobič, na srečo te poznam. 
Ti si Kovačev Martinček! Drugače ne bi šel nikamor, 
kajti domači izdajalci pazijo na vsak moj korak. Kje 
te naj počakam?« — »Pri križu na razpotju!«

198. Tudi za zdravnika sc niso Nemci zmenili, ker jc 
bil star in betežen, zato je nemoteno prišel do raz
potja. K sreči so se vsi nemški tanki pomaknili ta dan 
s ceste v trg in tako se je Martinček, ki je hitel k raz
potju po drugi poti, kmalu srečno sešel z zdravnikom. 
Martinček je odhitel po mulo in čez nekaj minut je 
stari zdravnik že jahal po strmi gozdni poti v goro.

OKRAJNI ZAVOD ZA SOCIALNO ZAVAROVANJE, MARIBOR

OBVESTILO
’ NOGAVICE Z LASTOVKO. V zvezi s prevedbo pokojnin bo pokojninska služba Zavoda za 

socialno zavarovanje sprejemala stranke za pokojninske zadeve

ob sredah in petkih od 8. do 12. ure

' NYLON. «■) pri linici sobe št. 66/1. Izven tega časa bomo sprejemali le stranke,
" V PERLON. : d ki bodo uradno povabljene z vabilom, glasečim se na določen

' ENKALON. CREPPE-NVLOnI dan in uro sprejema.
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RADOVLJIČANI!
K PRAZNIKU VAM ČESTITA

»ALMIRA«
tovarna pletenin in nogavic — 

RADOVLJICA

..................................................................................................................

ČESTITAMO K PRAZNIKU RADOVLJICE!
HKRATI PA SPOROČAMO VSEM NASlM POSLOVNIM PRI
JATELJE!^, DA SE JE »GORENJSKA TOVARNA ČOKOLADE 
— LESCE PRI BLEDU« PREIMENOVALA V TOVARNO

»GORENJKA«
LESCE PRI BLEDU



DO GODKI V SVETU
OD TEDNA DO TEDNA

Važen sporazum
Medtem ko si v Združenih narodih pri- 

tadevajo, da bi dosegli umik angloameriških 
8et iz Libanona in Jordanije, pa so v Ženevi 
predstavniki Francije in Združene arabske 
republike podpisali sporazum o povračilu 
Ikode, ki so jo povzročile francoske čete ob 
napadu na Suez pred dvema letoma. Po več 
ko enoletnih pogajanjih so se končno zedi
nili, da bo Francija plačala Egiptu 57,4 mi
lijona dolarjev kot svoj delež odškodnine za 
povpročeno škodo. Ta sporazum je odstranil 
glavno prepreko, ki je stala na poti izbolj
šanja odnošajev med Francijo in Združeno 
arabsko republiko. Pričakujejo, da bosta obe 
državi v kratkem začeli pogajanja tudi za 
vzpostavitev normalnih diplomatskih odno
sov. To pa bo nedvomno pripomoglo k sploš
ni pomiritvi na Bližnjem vzhodu.

kmbska enotnost
Med Združeno arabsko republiko in Saud

sko Arabijo so vladali dokaj časa zelo na
peti odnosi. Le-ti so se zlasti zaostrili po
tem, ko so odkrili zaroto proti predsedniku 
Naserju, katere niti so vodile do vladarja 
Saudske Arabije. V zadnjem času pa se je 
stališče Saudske Arabije do Združene arab
ske republike zelo spremenilo. Dokaz temu 
je bil obisk ministrskega predsednika Fej
sala v Kairu, ki je odpravil zadnje težave na t 
poti k medsebojnemu zbližanju. Nekateri ce
lo ne izključujejo možnosti, da bo polagoma 
prišlo do združitve obeh dežel, To bo spet. 
nov korak k zbliževanju vseh Arabcev na 
Bližnjem vzhodu.

Izdajalci pred sodiščem
V Bagdadu, glavnem mestu Iraka, se je 

začela sodna obravnava proti 108 osebam, ki j 
jih je nova republikanska oblast obdolžila 
težkih zločinov izdajstva, zarote in korupcije; 
Med obtoženci so štirje bivši ministrski 
predsedniki, 18 ministrov in šest novinarjev 
ter nekaj generalov.

Simboličen umik
Ameriška vlada je odpoklicala iz Libano- • 

na en bataljon svojih vojakov. To je storila ! 
ravno v trenutku, ko so začeli v New Ycrku < 
na izrednem zasedanju Združenih narodov ' 
razpravljati o krizi na Bližnjem vzhodu. S j 
to svojo odločitvijo je ameriška vlada Očitno ! 
skušala vplivati na potek razprave. Vendar 
ni naletela na kdove kakšno odobravanje, 
ker mnoge delegacije vztrajajo, da ZDA in 
Velika Britanija umakneta vse čete. V Li
banonu je še vedno okrog 13.000 ameriških 
vojakov.

Okoli svsia pod vodo
Nedavno je vzbudila po svetu veliko za

nimanje ameriška podmornica Nautilus, ki 
je preplula nad 3.000 km dolgo pot pod mor
sko gladino in to pod Severnim tečajem. Ta
koj za njo so poslali na isto pot drugo pod
mornico Skate, ki je prav tako uspešno 
opravila svojo nalogo. S temi poskusi so se 
odprle čisto nove možnosti za podmorsko 
plovbo atomskih podmornic. Angleži že na
povedujejo, da bodo zgradili podmornico na 
atomski pogon za prevoz nafte. Pravijo tudi, 
da ni več daieč čas, ko bodo s podmornico 
lahko obšli svet, ne da bi se ie-ta prika
zala na morski površini. Uspeh ameriških 
podmornic pa skušajo nekateri krogi izkori
stiti tudi v nemiroljubne namene. Napove
dujejo namreč, katere vse cilje bodo lahko 
zadeli z atomskimi izstrelki iz takih pod
mornic.

Smrt atomskega znanstvenika
V Parizu je umrl svetovno znani atomist 

Joliot Curie, eden največjih francoskih znan
stvenikov. Bil je znan tudi zaradi svojih 
naprednih idej. Za časa dritge svetovne voj
ne je sodeloval v odporniškem gibanju. Po 
vojni je pogosto zastopal Francijo na raznih 
mednarodnih konferencah atomistov. Nazad
njaški krogi v Francij) so ga zaradi njego
vih naprednih idej odrivali. V vsej svoji 
atomskih dejavnosti in nikoli delal za vojno.

Težave Japonske
Gospodarsko nazadovanje, ki se je iz ZDA 

razširilo tudi na druge države po svetu, ni 
prizaneslo zlasti japonskemu gospodarstvu. 
Prizadete so predvsem posamezne veje ja
ponske industrije, ki je izgubila razna svoja 
tržišča. Da bi oživila zunanjo trgovino, je 
japonska vlada sklenila poslati v razne dele 
sveta dva potujoča veleposlanika, ki bosta 
skušala navezati in povečati trgovske stike. 
Največ uspeha si obetajo v deželah Bližnje
ga vzhoda, v Sovjetski zvezi in v nekaterih 
afriških deželah.

Procesi
Južnoafriška zveza, država, ki se razpro

stira na južnem koncu Afrike si je po svetu 
pridobila kaj žalostno slavo zaradi neusmi
ljenega zatiranja vsega prebivalstva, ki ne 
pripada beli rasi. Zdaj so začeli velik sodni 
proces proti 91 osebam, med katerimi pa so 
tudi nekateri belci. Obtoženi so, da so kovali 
zaroto proti sedanjemu režimu.

Luna bo še brez saSeiita
V ameriškem poskusnem raketnem iz- 

strelišču na Floridi so izstrelili raketo, ki 
naj bi prišla v bližino meseca in tam iz
strelila umetni satelit; ta bi nato. krožU 
okoli meseca in snemal celotno njegovo 
površino, vštevši tudi tisto stran, ki je 
zdaj še popolnoma neznana. Raketa je 
eksplodirala po 77 sekundah letenja, ko je 
bila na višini 17.000 metrov.

Raketa je bila težka 52 ton in dolga 27 
metrov, računali pa so, da bo začrtano pot 
preletela v dveh dnevih in pol.

Ameriški znanstveniki pravijo, da se 
bodo znova lotili novega poskusa izstrelitve 
pakete v bližino meseca. To bi se lahko 
zgodilo že v mesecu septembru, ko bo me
sec znova oddaljen le 353.000 km od zemlje.

»Maši mir« Nemčijo
in Belgijo

Celih 14 let je trajal spor med Zahodno 
Nemčijo in Belgijo zaradi majhnega kosa 
obmejnega ozemlja. Zdaj sta se obe vladi po
godili tako, da bo Belgija obdržala 1900 ha 
opornega ozemlja. Zahodni Nemčiji pa bodo 
rmili 940 ha s 640 prebivalci. Ta sporazum 
so krstili za »mali mir«.

FRANCIJA V PRIPRAVAH 
NA NOVO USTAVO

Islandski sindikati

Ze takrat, ko je Prevzel oblast v 
Franciji, je de Ganile obljubljal 
pomembne spremembe v notra
njem življenju dežele. "Te spre
membe naj bi Franciji, po njego
vem zatrjevanju, pripomogle, da 
si znova pridobi stari ugled in 
mesto v mednarodnem življenju.

Zdaj de Ganile hiti te obljube 
spreminjati v dejstva. Trenutno se 
vse notranje življenje suče v Pri
pravah za sprejem nove francoske 
ustave, kf naj bi pomenila nasta
nek nove, pete republike. Ustano
vili so posebni 39 članski odbor, ki 
Je že izdelal osnutek bodoče usta
ve. O tem osnutku vsi francoski 
časopisi že nekaj časa polnijo svo
je strani z raznimi mnenji In oce-

Kako je
Kdor pozna Bagdad, nikakor n« 

more trditi, da pozna že Irak. To 
pa zategadelj, ker je velikanska 
raizlitoa med deželo samo in njenim 
glavnim mestom. Nekaj veličastnih 
palač razmah bank in trije glavni' 
bulvarji, po katerih drvijo luksuz
ni ameriški avtomobili,, kaj lahko 
ustvarijo napačno j podobo današ
njega Iraka. »Pojdite nekoliko ven 
iz mesta, oglejte si njegovo okoli- 
co, potrudite se v notranjiost deže
le, je dejal predsednik vlade Ka- 
eem novinarjem* pa boste spoznali 
kako siromašno in bedno živi naše 
ljudstvo!«

In res, dovolj je že majhen spre
hod izven glavnih ulic, da člo
vek spozna veliko revščino in po
manjkanje najširših ljudskih pla
sti. V samem predmestju se vrsti
jo kolibe, ki so zgrajene iz blata 
in ilovice, brez oken in vrat. O 
kakšnih sanitarnih napravah in hi
gienskih ukrepih ni ne duha n® 
sluha. »Naši predniki pred tisoč le
ti so živeli dosti bolje kot mi,« je 
z grenkobo dejal neki siromašni 
Arabec. Ljudje stanujejo skupaj z 
živalrhf v istih prostorih. Caj in 
sladkor sta glavna hrana prebival
cev dežele. Zelo redkokdaj ga na
domesti meso,- medtem ko sta sadje 
ali zelenjava že nedosegljiv lutksus. 
Toda, je dejal minister za infor
macije nove iraške vlade Semišel, 
tisti, ki živijo v okolici Bagdada 
so sirečmi. da niso kje na vasi. Kaj
ti tukaj vsaj dihajo svoboden zrak, 
medtem ko jim je na kmetih na 

. ramenu poleg revščine še' fevdalni 
jarem suženjstva.«

Težko je določiti razliko med 
revnim in še bolj revnim. Uradni 
podatki so zelo suhoparni. Govore 
o številnih primerih trahoma, ma
larije in drugih bolezni, ki jim 
podlega slabo hranjeno in zdrav
stveno nezaščiteno prebivalstvo. 
Življenjska doba je tu zelo kratka. 
Polovica prebivalstva je mladina 
izpod 20 let. Komaj vsak deseti zna 
brati in pisati. Povprečni letni do
hodek na prebivai-oa. . ki znaša 
okrog 85 dolarjev, spada med naj
nižje na svetu. Toda vsega tega ni 
moč ne spremeniti ne izboljšati, 
dokler se ne odpravi fevdalni si
stem, ki ovira vsak napredek in 
razvoj.

»Dve tretjini kmečkega prebival
stva je brez zemlje, je dejal iraški 
minister za kmetijstvo, medtem ko 
ima okrog tisoč bogatih družin raz
nih princev -i-n šejkov nad dve tre
tjini vse rodovitne zemlje. So ne
kateri veleposestniki, ki imajo v 
svoji lasti -tudi po dve sto hekta
rov zemlje.« V svoji oblasti drže 
na tisoče kmetov, ki so v pravem 
pomenu besede tlačani. Svojemu 
fevdalnemu gospodarju morajo da
jati najmanj polovico vseh letnih 
pridelkov. Dostikrat pa tudi več.

nami. Za 4. september' so napove
dali splošno kampanjo za ljudsko 
glasovanje o ustavi, ki bo 28. sep
tembra.

Nova ustava se bo v marsičem 
razlikovala od dosedanje. Pred
vsem bodo narodni skupščini od
vzeli dosti njenih pravic. Dozdaj 
je skupščina lahko vsak hip vrgla 
vlado, odslej bo parlament ime! le 
nalogo potrjevati proračun in izda
jati zakone, pa še to le v določe
nih primerih, sicer pa bo vlada z 
ukazi urejevala večino stvari. Do
zdaj je parlament zasedal letno 
skupno najmanj sedem mesecev. 
Zdaj so ta zasedanja skrčili na pet 
in pol meseca. Posebna novost 
ustave pa bo v tem, da bo — za 

/

v Iraku?
Tam, kjer so nomafcatoe naprave, 
sme tlačan obdržati zase le dve pe
tini do ©ne tretjine pridelkov. Kjer 
pa črpajo vodo za namakanje s čr
palkami, in v krajih,’kjer, gojijo 
sadje, pa ostane kmetu komaj dve 
do tri sedmine vsega, kar pridela. 
Tako kmet prav za prav ne doibi 
na koncu leta ničesar in se mora 
zadolžiti pri svojem gospodarju. 
Po posebnem zakonu, ki so'ga zdaj 
že odpravili, zadolženi 'kmet sploh 
ni smel zapustiti zemlje, ki jo je 
obdeloval. Če je gospodar prodal 
zemljo, je z njo vred lahko prodal 
tudi kmeta-tlačana. Fevdalci so 
imeli neomejeno oblast. Ščitili so 
Jih zakoni in vsi bivši režimi so 
bili na njihovi strani, če se je pri
petilo, dia je gospodar ubil svojega 
kmeta, mu nihče niti lasu ni skri
vil za to.

Nič čudnega ni, če je v takih raz
merah poljedelstvo zaostalo na isti’ 
»t-opraji. na kakršni je bilo pred sto
letji. Kmetu ni bilo do tega, da bi 
izboljšal obdelovanje in povečal 
pridelke, veleposestniku pa tud) ne 
saj so mu dohodki prihajali brez 
vsakega truda.

Fevdalizem ni samo zaostril so
cialnih vprašanj, marveč se je po
kazal tudi kot najhujša ovira sle
hernemu gospodarskemu ' razvoju. 
Zato je bil tudi prva tarča revo
lucije, potem ko je porušila stari 
režim in vzpostavila republiko.. 
Nova vlada je že v začasni ustavi 
napovedala agrarno reformo, ki Jo 
ljudstvo pričakuje z nepopisnim 
navdušenjem. Po uspešni odpravi 
starega režima bo to vsekakor naj
večje dejanje iraške revolucije in 
hkrati nov korak k razvoju nove 
reoubMke Iraka. T. M,

razliko od sedanje — dala Pred 
sedniku republike dosti večjo ob
last. Imel bo na primer pravico 
razpustiti skupščino in tudi razve
ljaviti vsak njen sklep ter v tem 
primeru razpisati referendum. 
Predsednik republike bo torej sko
raj neomejen gospodar. Skupščini 
bo vzel tudi pravico imenovati vla
do. Pravica parlamenta, da izgla
suje vladi nezaupnico pa bo tako 
omejena* da se je v praksi skoraj 
ne bo mogel nikoli poslužiti. Prav 
ta izredno široka Pooblastila, ki jih 
bo dala bodoča ustava v roke ene
mu človeku, predsedniku republi
ke, vzbuja največ bojazni. Lahko 
se namreč zgodi, da skrajni desni
čarski elementi dobijo vpliv na 
predsednika in dosežejo ustanovi
tev popolnoma fašistične diktature. 
Zato so nekateri časopisi ob tej 
priložnosti poudarjali, da bi tako 
ustavo z veseljem pozdravil tudi 
Franko, ki je znan kot največji 
Izvedenec za fašistične diktature

Važno vprašanje pomeni tudi od
nos do čezmorskih ozemelj, ki so 
pod francosko oblastjo. V tem po
gledu daje ustava več možnosti. 
Lahko se neka dežela popolnoma 
združi s Francijo* kar nameravajo 
storiti z Alžirijo, lahko Pa dobi 
avtonomijo, ali pa se pridruži kot 
del francoske federacije. V Afriki 
pa se je prav v sedanjem času ze
lo razgibalo gibanje, ki zahteva 
popolno neodvisnost afriških deiel, 
ki so zdaj pod francosko oblastjo.

Tudi med samimi francoskimi 
političnimi strankami vlada različ
no mnenje o ustavi. Vse stranke 
so osnutek obsodile, ker vidijo v 
njem Nevarnost fašistične diktatu- 
re

Angleška politika se je zamotala 
v tako štreno puroblem-crv, da ne 
kaže, da bi jim mogla zlepa biti 
kos. V neprestanem prizadevanju, 
da bi obdržala svojo nekdanjo ve
ličino v krogu »Velikih sil« se sre
čuje vedno z večjimi težavami. Po 
zgledu Amerike je poslala svoje 
padalce v Jordanijo, za kar jo že 
zdaj glava boh. Po drugi strani se 
je pa hkrati z jordansko zadevo še 
bolj zaostril položaj na Cipru, ki 
Veliko Britanijo že vsa povojna 
leta tišči kot težko prebavljiv kos 

Tik pred izkrcanjem v Jordaniji, 
za kar je služil Ciper kot odskoč
na deska, so se nemiri na otoku 
tolikanj razširili, da jih Vojaške 
oblasti niso mogle niti z na j hujši-

Islandija, ta mala, daieč na se
veru EvroPe ležeča otoška dežela 
živi nekako v zatišju, daleč od 
svetovnih dogajanj. Vendar pa je 
prav zadnje čase nekajkrat opozo
rila nase, ko je z nenadno odločbo 
znatno razširila meje teritorialnih 
voda okrog otoka. S tem ukrepom 
je bila prizadeta zlasti Velika Bri
tanija, saj je tako izgubila naj
boljša lovišča rib. Seveda pa Ve
lika Britanija ni marala kaj dosti 
upoštevati ukrepov male Islandije 
in je zagrozila, da bo svoje ribi
ške ladje, ki bodo še vedno odha
jale v stara lovišča, spremljala z 
vojnimi ladjami. Spor med deže
lama, ki sta obe članici Atlantske 
zveze, je svoj čas dvighil na za
hodu dosti prahu, še dandanes pa 
ni končan.

Pri izdelavi tega sklepa, ki ima 
namen zaščititi edini vir dohodkov 
revne dežele, so imeli odločilno 
besedo tudi islandski sindikati, ki 
pomenijo s svojimi 30.000 člani in 
154 sindikalnimi organizacijami 
največjo organizirano silo v de
želi. Čeprav se sindikalne organi
zacije še vedno ukvarjajo poveči
ni z gospodarskimi Problemi de
lavstva, posegajo tudi v politično 
življenje dežele. Med vidnejše či
sto politične akcije, ki so se jih 
pred leti udeležili sindikati, je 
šteti ustanovitev Ljudske fronte, 
Politične organizacije, ki je nasta
la z združitvijo bivše Komunistič
ne in Socialnodemokratske stran
ke. To je omogočilo, da je fronta 
dobila po zadnjih volitvah leta 1955 
dva izmed šestih ministrskih mest 
v islandski vladi.

O moči in pomembnosti sindi
kalne organizacije priča tudi dej
stvo, da je včlanjen vanje vsak 
peti prebivalec. Islandija šteje 
namreč komaj 160.000 prebivalcev, 
čeprav je osemkrat večja od Slo
venije. Zaradi tega ni pričakovati.

mi ukrepi zatreti. Neprestana po
tuha, ki so jo angleški gospodarji 

otoka dajali turški manjšini, da bi 
tako laže krotili uporne Grke, je 
imela za posledico pravcate Poboje 
Grkov, kar je spet rodilo še hujše 
sovraštvo. Da bi razčistili položaj 
in pomiril duhove, je predsednik 
vlade Macmillan najprej pozvai 
Prebivalstvo, naj preneha z nemiri, 
hkrati pa je skušal pridobiti tudi 
grško in turško vlado, da bi po
mirjevalno vplivali na prebivalst
vo otoka. Res je prišlo na obeh 
straneh do začasnega zatišja. To je 
Macmillan brž izkoristil, da bi ko
val železo dokler je vroče ter v 
naglici prišel v Atene na razgo
vore. Odtod je skočil še v *«'-»-

da bi dežela mogla voditi Posebno 
aktivno zunanjo politiko, čeprav 
je prav omenjeni sklep vlade o 
razširitvi teritorialnih voda dokaz, 
da zna ščititi svoje koristi. Zato 
tudi sindikalne organizacije ne mo
rejo razviti posebno aktivnega de
lovanja v vodstvu zunanje politi
ke. Toliko več pa zaleže njihova 
beseda pri reševanju notranjih 
Problemov. Glavna njihova pozor
nost je posvečena gospodarskim 
vprašanjem. Svojo enotnost so v 
preteklem letu dvakrat dokazali, 
ko je šlo za spor med mornarji in 
lastniki majhnega, toda za gospo
darstvo zelo pomembnega brodov- 
ja.. S podPoro sindikatov so delav
ci dvakrat s stavkanjem dosegli, 
da so izpolnili njihove zahteve.

Trenutno je vsa dejavnost island
skih sindikatov osredotočena na 
reševanje osrednjega gospodarske
ga problema dežele. To je stalen 
porast cen, ki slabo vpliva na si
cer zadovoljivo življenjsko raven 
islandskih delavcev. V dobrem le
tu so se cene kljub raznim ukre
pom , vlade, povečale za več kot 
13%. CePrav se je dežela do zdaj 
izognila raznim gospodarskim te
žavam, ki so prizadele druge za
hodne dežele, vzbuja naraščanje 
cen občutek negotovosti. Sindikal
ne organizacije iščejo zdaj možno
sti, kako bi preprečili dviganje 
cen v prihodnje in ustalili trži
šče. Pri tem so naletele na občut
ljiv problem, zaradi katerega ima 
le-to prizadevanje sindikatov tudi 
politične Posledice. Zahodne sile 
namreč uporabljajo otok za voja
ško bazo. Zategadelj i opravljajo 
razna utrjevalna dela in zadržu
jejo na njem več tisoč vojakov. 
Le-ti s preplačevanjem blaga dvi
gajo cene. Zato in pa zaradi vklju
čevanja otoka v strateške načrte 
zahodnih držav je prebivalstvo 
dokaj nezadovoljno.

in ob vrnitvi v London se je usta
vil tudi na Cipru. Njegov glavni 
namen je bil, doseči vsaj začasno 
pomiritev na otoku in pridobiti 
obe vladi za nekakšno kompromis
no rešitev ciprskega vprašanja. 
Obljubljal je, da se bodo o dokon
čni rešitvi posvetovali pozneje, 
Toda laže je vskladiti rogove v 
vreči kot pa stališča vseh treh 
vlad, ki so tolikanj različna. Grči
ja vztrajno želi samoodločbo pre
bivalstva, Turčija hoče otok raz
deliti, Velika Britanija pa je sku
šala otok obdržati zase, ostali dve 
pa zadovoljiti z nekakšnimi triviacT- 
jem. Maemillanov obisk ni prine
sel nobene koristi. Nasprotno, gr
ška vlada je sporočila, da bo ci
prsko vprašanje znova predložila 
Združenim narodom v reševanje.

Britanska vlada je nato na hi
trico nekoliko spremevila svoj na
črt in ga znova ponudila Grčiji in 
Turčiji v odobritev. Prej so name
ravali dati Ciprčanom dvojno dr
žavljanstvo, britansko tn grško za 
Grke ter britansko in turško za 
Turke. Zdaj so to misel' opustili 
Prej so nameravali ustanoviti dve 
skupščini, za vsako narodnost po
sebej, zdaj bi hoteli uvesti samo 
dvojne občinske svete. Kakor ka
že tudi ti načrti niso naMe’i v 
Atenah na dober sprejm Tudi nad
škof Makarios nasprotuje tem na
črtom. Menim, da Angležem manj
ka politična modrost, je dejal, če 
Ciprčanom vsiliujejo nekaj, česar 
leti ne marajo. Se hujše od tega pa 
• o negativne posledice takega po
manjkanja modro««, je nadapeval 
voditelj ciprskih Grkov ter znova 
ooudaril, da hoče svobodo in pra
vico do samoodločanja.

Tako bo to vnrašanie še n»da'je 
opozarjalo svet na obsjri 'kolonia
lističnih teženj velikih sil.

Preteklo je že mesec dni, odkar so se ameriški mornarji začeli izkrcevati na libanonsko ozemlje. Zdaj 
potekajo že več kot teden dni v OZN razprave o tem, kako doseči, da bi se ti mornarji zopet vrnili, 

od koder so prišli, kar bi odstranilo najnovejšo krizo na Bližnjem vzhodu.

Ciper zopet v ospredju
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Ze drugi teden poteka, odkar so se v New 

Torku zbrali delegati 81 držav, da bi s skup
nimi napori našli izhod iz krize na Bližnjem 
vzhodu, do katere je pripeljala ameriška in 
britanska vojaška intervencija v Libanonu 
in Jordaniji. Ves svet vse te dni z nestrpno
stjo in hkrati z zaupanjem pričakuje, da bo 
le zmagala razsodnost nad ozkimi blokov
skimi koristmi nekaterih dežel in da se bo 
človeštvo lahko oddahnilo v zavesti, da je 
spravljena s sveta velika nevarnost, ki bi 
lahko podnetila svetovni požar.

Razprava v Združenih narodih je poka
zala, da vladajo med stališči posameznih dr
žav do vprašanja, kako rešiti ta zamotani 
vozel, dokajšnje razlike. Zato se je od vsega 
začetka pojavila najtežja naloga, kako pri
bližati in vskladiti nasprotujoča si gledišča 
in najti tak predlog, da bi bil sprejemljiv 
za večino in odstranil nevarnost, ki jo je po
vzročila Intervencija.

Stališče ameriške vlade je na zasedanju 
obrazložil sam predsednik £isenhower. Te
žišče je postavil na vprašanje gospodarske 
pomoči deželam Bližnjega vzhoda. Glede 
umika čet pa je dejal, da jih bodo odpokli
cali brž ko bo to zahtevala libanonska vlada. 
Izkrcanje ameriških mornariških enot v Li
banonu je Eisenhower opravičeval s tem, da 
je le-to zaprosila vlada v Bejrutu. Podobno 
kakor vsi ameriški in drugi politiki pred 
njim, se je tudi Eisehovver skliceval na tako- 
imenovano posredno agresijo, to se pravi 
propagandno in drugo delovanje od zunaj, 
ki je imelo namen odpraviti neodvisnost 
Libanona. Z drugimi besedami, zahodne sile 
obtožujejo Združeno arabsko republiko, da 
si hoče s podpihovanjem in podpiranjem, 
uporov v drugih arabskih deželah le-te pod
vreči, Da bi zaščitili te dežele, v tem pri
meru Libanon, pred to nevarnostjo, naj bi 
Združeni narodi — tako predlaga ameriška 
vlada — poslali tja svoje čete. To pa bj po
menilo priznati pravilnost in nujnost ame
riške in britanske intervencije, kar pa ni

kakor ne drži. Znano je. da ni šlo niti za 
Libanon niti za Jordanijo, marveč predvsem 
za Irak, kjer je revolucija odpravila kralja 
in predsednika vlade, ki sta bila varovanca 
zahodnih sil. To pa pomeni, da je zahodna 
politika prišla navzkriž s splošnim razvojem 
v arabskem svetu. Prebujeno ljudstvo hoče 
dejansko neodvisnost, noče več služiti tujim 
koristim, pač pa lastno bogastvo izkoristiti

za svoj napredek in blagostanje. Kralji in 
razni fevdalci so bile tiste cokle, ki so ovi
rale tak razvoj. In podpori takih preživelih 
režimov je bila posvečena politika zahodnih 
dežel.

Seveda z Eisenhoiverjevim predlogom ni
so bile zadovoljne predvsem arabske in vse 
azijsko afriške dežele. Pa tudi mnoge druge 
ne, celo tiste, ki pripadajo zahodnemu bloku. 
Tako naprimer Grčija, Japonska in še dru
ge dežele zahtevajo umik čet iz Bližnjega 
vzhoda kot glavni pogoj za pomiritev.

Umik tujih čet je postavil na prvo mesto 
svojega predloga tudi sovjetski zunanji mi
nister, ki je govoril takoj za Eisenhowerom. 
Pozdravil je sicer namero o pomoči arab
skim deželam, toda bistvo problema je tuja 
intervencija in to je treba najprej rešiti.

Britanski zunanji minister je kajpada 
podprl v celoti ameriški predlog. Potek raz
prave pa je pokazal, da je Velika Britanija 
v še dosti bolj kočljivem položaju kakor 
ZDA. V Libanonu je stvar dosti bolj jasna, 
Nemiri, ki so nastali zaradi odpora proti 
dosedanjemu predsedniku republike so sko
raj popolnoma pojenjali, odkar so izvolili 
novega predsednika s katerim je, kakor kaže, 
zadovoljna večina prebivalstva. Poleg tega 
v Libanonu deluje opazovalna skupina Zdru

ženih narodov in ta je poslala že tri poro
čila in vselej ngotovila, da ni nobenih do
kazov, da bi uporniki dobivali pomoč od zu
naj, to se pravi od Združene arabske repu
blike. V Jordaniji pa teh opazovalcev ni in 
njen predstavnik je nasprotoval sovjetskemu 
predlogu, da bi jih poslali tja. Britanski pa
dalci pravzaprav ščitijo kralja Huseina pred 
jordanskim ljudstvom. Se zdaj, ko je toliko

tisoč tujih padalcev v deželi, so odkrili ofi
cirsko zaroto proti kralju. Zato so prepričani, 
da bo sknpno z angleškimi vojaki moral iz 
dežele tudi kralj, ki nima opore niti pri svo
jih oficirjih. Pa tudi drugače je ta država 
bolj umetna tvorba, nesposobna za samostoj
no življenje.

Zdaj gre v Združenih narodih za vpra
šanje, kako najti tako rešitev, da bo volk sit 
in koza cela, to se pravi, kako izpolniti za
htevo po umiku čet in po drugi strani ugo
diti stališčem obeh dežel, ki sta te čete po
slali tja. Pri tem je pokazal dosti prizade
vanja sam generalni tajnik Združenih na
rodov Hammarskjiild, ki je predlagal, naj 
bi o tem vprašanju razpravljali v ožjem 
krogu, na sestanku zunanjih ministrov veli
kih sil in predstavnikov nekaterih arabskih 
dežel. Pravijo, da bi bilo dobro če bi Gene
ralni tajnik spet osebno odšel na Bližnji 
vzhod in tudi tam poskušal pomagati k 
uspešni rešitvi.

Ne glede na to, kakšen bo nadaljnji po
tek in končni uspeh zasedanja, pa je le-to 
pokazalo, da ni moč v sedanjem obdobju 
reševati nobenega vprašanja, ki zadeva mir, 
brez sodelovanja svetovne organizacije. Kljub 
vsem pomanjkljivostim, ki jih imajo, so se 
Združeni narodi dozdaj še vedno pokazali

kot neizogibno mesto, kjer miroljubne sile 
lahko najbolj uspešno razvijejo svoje delo
vanje.

Uspešna rešitev sedanje krize na Bližnjem 
vzhodu bi pomenila važen prispevek k sve
tovni pomiritvi. Saj je sedaj že tretjič mo
rala ta iflednarodna organizacija priskočiti 
na pomoč pri reševanju zamotanih proble
mov tega področja. Kakor vedno, je tudi 
sedanja kriza posledica zgrešene politike za
hodnih sil nasproti arabskim deželam. Kolo
nializmu je tudi v tem delu sveta odklen
kalo enkrat za vselej. Arabski svet se pre
buja in po vseh pravicah zahteva, da sam 
urejuje svoje življenje po lastnih željah in 
potrebah. Prej ko se bodo velike sile spri
jaznile s to stvarnostjo, tem bolje bo zanje 
in za svetovni mir. Z vojaško silo pa ni moč 
reševati mednarodnih vprašanj, s tem se le 
spravlja svet v nevarnost pred novo vojno. 
Pretekla leta so dala že precej primerov, da 
ni moč zaustaviti naravnega razvoja osvoba
janja in združevanja arabskih dežel. Zato j® 
treba urediti z njimi sodelovanje na po
vsem novih temeljih, z upoštevanjem nji
hove enakopravnosti in neodvisnosti.

Čeprav počasi pa ta zavest le prodira 
med politike nekaterih zahodnih dežel. Do
kaj temu je sporazum med Francijo in Zdru
ženo arabsko republiko o povračilu škode 
zaradi napada na Suez. Primer novega gle
danja na arabski svet nudijo tudi nekatere 
zunanje politične poteze dveh evropskih za
veznic Amerike, Italije in Zahodne Nemčije. 
Nobena izmed njih se nj pridružila napadom 
na arabske dežele, nasprotno, obe skušata 
najti pot do njih in urediti z njimi čim bolj
še odnošaje, kar lahko nudi obojestransko 
korist.

Čimbolj bo prevladovala na zahodu misel 
o nujnosti, da je treba spremeniti dosedanjo 
politiko do arabskih dežel in priznati novo 
stvarnost v teh deželah, tem več je verjet
nosti, da bo kriza na Bližnjem vzhoda 
končno odpravljena. To pa bo velik prispe
vek k pomiritvi na svetu.

Odgovorna naloga OZN


